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POPULIST

Stana Lašnic 
Arsovska, slikarka 
iz Doliča, ki je 
zmagovalcem 
gozdnega teka v 
Mislinji podarila dve 
svoji sliki:

»Zakaj bi 
se samo mi, 
ubogi umetniki 
morali zastonj 

prostituirati. Naj 
dajo tudi tisti, ki 
imajo veliko več!« 

POPULIST(KA) TEDNA

Forza plavi! Ne, ne gre za revolucionarno gibanje, čeprav 
bi do slednjega lahko ali kar moralo priti. Vsaj potem ko se je 
neslavni propad Korotana v lanski nogometni sezoni zgodil 
skorajda v enem samem dnevu. Kratko žalovanje, brez pro-
testov in brez iskanja odgovornih oseb. Nekako bi lahko pro-
pad Korotana in neprizadeto spremljanje dogodkov povezali 
s propadanjem gospodarstva. Danes se zdi, da tudi če tisoč 
delavcev odpustijo, sledi le še kakšen dan javnih protestnih 
vzklikov, nato pa se morajo delavci v zasebnosti spopadati s 
socialnimi stiskami, ki nikogar drugega ne prizadenejo. Živ-
ljenje, še posebej za tiste, ki so v času privatizacije zanemarili 
usodo posameznika in poskrbeli za svoj žep, mirno teče na-
prej. In ravno v času lastninjenja je šport na Koroškem doživel 
največji padec. Večjih vlaganj v profesionalni šport ni, interesa 
še manj, prevladujejo pravljičarji in razni zasebni konzorciji, 
ki z realnostjo nimajo nič skupnega. In razkazujejo se »šefi«, 
ki bi danes radi igrali nogomet, jutri golf, čez teden dni pa 
kriket. Vmes zgradijo še kakšno »potrebno« infrastrukturo, 
ki ob končani evforiji ostane zgolj spomenik. Na Koroškem 
je takšnih spomenikov kar nekaj. Od tribune na Prevaljah do 
smučišč v Kotljah. Svetle izjeme med podjetji so, a kljub temu 
se vedno bolj vračamo v čas »sendvičev in pingo sokov«. Še 
za slednje težko najdeš sponzorja. Šport tako postaja zgolj 
rekreacijska dejavnost, za katero plačaš sam. Ceneje in brez 
velikih tveganj. Primarni objekt gospodarstva je postal lastni 
žep in tisti, ki imajo, ne dajo, medtem ko ostali samo prodaja-
jo milne mehurčke. Da bi bila mera polna, poskrbijo še šport-
na društva sama. Združevanje klubov trmastih Korošcev ne 
pride v poštev. Lokalpatriotizem je še vedno močan in vsak 
raje vidi, da sosedu krava crkne. Vsaj tu je šaleški konec pre-
segel določeno mejo. Tako lahko združitev Ere in Rudarja s 
športne in tudi gospodarske plati štejemo za zmago. Ali vsaj 
remi. Vsak je nekaj pridobil in nekaj izgubil. Lokalpatrioti 
lahko še naprej brez »haska« lajajo v luno in preklinjajo so-
seda. Sicer je do združitve prišlo bolj zaradi pritiska podjetij, 
a tudi to šteje. Morda je ravno to rešitev. Podjetja naj skrbijo 
za finančno plat, športniki za sam razvoj panoge. Ampak z 
jasno strategijo in usmeritvijo. In z natančno opredelitvijo, za 
katere športe v kraju res vlada interes. Če bo vsak prispeval 
svoje, potem se nam za šport ne bo potrebno bati.  

Bogdan Tušek

Čas sendvičev
in pingo sokov

Hrušev ožig je karantenska bolezen, ki jo povzroča zelo agresivna bakterija Erwinia amylovora. Bolezen pri nas zatirajo s po-
žiganjem nasadov. Foto: Jože Miklavc 

POČITNIŠKA: »Ne vem, zakaj Slovenci rinemo na tuje, ko pa imamo vse doma:  
   hribčke, doline – pa še morje povrhu!«
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V pregretem mesecu ju-
niju se je na prireditvenem 
prostoru v Trbonjah pri Dra-
vogradu odvijalo tradicional-
no srečanje obrtnic in obrtni-
kov ter njihovih življenjskih 
sopotnikov. Poimenovali so 
ga Dan obrtništva. Tokrat so 
se organizatorji odločili  za 
piknik. Novost je bila razsta-
va izdelkov in dejavnosti šest-
najstih članov, samostojnih 
podjetnikov, ki so jo posta-
vili v prireditvenem šotoru. 
Predstavili so se Sagmeister 
Benjamin (lesene balkonske 
ograje, stopnišča, strešne let-
ve), Adam Frančišek - Kristal  
(steklarstvo), Paradiž Tanja 
(kovinostrugarstvo), Seko-
lovnik Rudolf (leseni pred-
meti), Paradiž Branko (pla-
stična embalaža), Škorjanc 
Janez (plastičarstvo in us-
njena galanterija),  Slemnik 
Miranda (cvetličartsvo), Fra-
tar Jože (kovinostrugarstvo 
Hygal), Kosaber Doberšek 
Marjan (plastičarstvo), Na-
stran Jožica (drobni kovin-
ski predmeti), Konečnik Ivo 
(kovinoplastika), Rodošek 

Janko (storitve in trgovi-
na), Gologranc Zvonko(čev-
ljar-ključar), Rudolf Marjan 
(kovaštvo), Klemenc Robert 
(dimniki iz nerjaveče ploče-
vine) in Ramšak Karel (vodo-
vod-ogrevanje).                                       

V uvodnem delu je Alojz 
Črešnik, predsednik tukajš-
nje OOZ, ki šteje 212 članov, 
pretežno samostojnih podjet-
nikov (d.o.o.-jev je 10 ), po-
delil priznanja ob jubilejih in 
življenjskih prelomnicah. To-
krat so jih prejeli za 20-letno 
sodelovanje Kerbler Anton 
(prevozništvo), za 10-letno 
delo v obrti pa: Hartman 
Branko, Svetec Robert, Ro-
ger Vojko (vsi prevozništvo), 
Rus Danica (gostinstvo), Ur-
šnik Urška (kemična čistilni-
ca), Vajde Elizabeta  in Bilić 
Majda (frizerstvo), Muratovič 
Hazim (gradbeništvo), Kne-
žar Vinko (finomehanika), 
Pungaršek Franc (razrez le-
sa) in Rudolf Dragica (raču-
novodski servis). Upokojila 
pa sta se dva člana – Širnik 
Franc(avtopralnica) in Go-
renšek Drago (trgovec).

Zbranim, prišlo jih čez sto, 
je v pozdrav zaigrala Godba 
na pihala Trbonje, zabave 
željni pa so se kljub visokim 
temperaturam kmalu podali 
na plesišče. Ansambel Vlada 
Bukovca je bil neutrudljiv. 
Energijo so zbrani našli tudi 
za nepogrešljivo vlečenje vr-
vi, ki se ga je aktivno udeleži-

la tudi dravograjska županja 
Marjana Cigala; napenjanje 
mišic pa je pozorno sprem-
ljal nekdanji diplomat, pod-
župan Alfonz Naberžnik. 

Pri OOZ ugotavljajo, da se 
med obrtnike vrača zanima-
nje za družabne stike.

Samo Šavc

REALIST

Da je bencin predrag, pravite?! Meni tudi, ja! Pa vendarle, 
Gorenjevi strategi so ugotovili, da se bolj splača poceni pro-
dajati drag bencin kot izdelovati drage gospodinjske aparate, 
ki so v izvozu zelo podcenjeni. Poleg petih velikih bencinskih 
servisov v Velenju gradijo še šestega v prijetnem senčnem 
okolju blizu Gorenja. Bencina nam dajte, je novo geslo, pa 
četudi nam bo zmanjkalo za kruh pri sosedu Štormanu. 

Jože Miklavc
Fotografija: Jože Miklavc

Novost letošnjega letnega družabnega srečanja obrtnikov pri 
OOZ Dravograd je bila razstava šestnajstih nosilcev dejavno-
sti. V prihodnje nameravajo z razstavami sodelovati ob praz-

niku občine Dravograd. 
Fotografija: Jože Miklavc

Dan obrtništva v Dravogradu

Nedavno je Uroš Rotnik, 
direktor Termoelektrane 
Šoštanj, pisal županu 
občine Milanu Kopušarju, 
da ima na novem delo-
vnem mestu povečan ob-
seg delovnih obveznosti. 
Morda je to povezano 
z odhodom prejšnje-
ga direktorja Jaroslava 
Vrtačnika v družbo HSE 
in mora zdaj Rotnik sam 
opravljati  vse direktor-
ske naloge. 

Rotnik, tako sam piše, oce-
njuje, da v bodoče ne bo mo-
gel opravljati vseh nalog, ki 
mu jih kot članu nadzornega 
sveta Komunalnega podjetja 
Velenje d.o.o. nalagata zako-
nodaja in občina Šoštanj, kot 
ena od soustanoviteljic in so-
lastnic komunalne družbe iz 
Velenja. Zato Uroš Rotnik pro-
si za razrešitev z mesta pred-
stavnika občine v tem nadzor-
nem svetu.

Šoštanjski občinski svet je 
že pognal svoje kolesje za ime-
novanje novega predstavnika 
občine v nadzornem svetu. 
Vse pa kaže, da je najresnej-
ši kandidat za to mesto Viki 
Drev, ki je kljub obilici kritik 
to delo opravljal že pred Rotni-
kom. Na to kaže tudi dejstvo, 
da je po zadnjih lokalnih volit-
vah »prevzel« precej nalog od 
Marjana Vrtačnika, ki je bil v 
prejšnjem občinskem svetu 
prvi mož za komunalna vpra-
šanja, v tem mandatu pa je 
moral prepustiti precej nalog 
drugemu, ki ni le mojster ko-

munalnih veščin, ampak ob-
vladuje volilno telo Topolšice, 
ki sploh ni zanemarljivo.

Za sam sistem sprejemanj 
odločitev v komunali pa je se-
stava nadzornega sveta precej 
nepomembna. Dejstvo je na-
mreč, da vse odločitve spre-
jema en človek – župan Mest-
ne občine Velenje! Ta občina 
je namreč tako velik večinski 
lastnik komunale, da je za 
vsako odločitev dovolj, da se 
velensjkemu županu na tako 
imenovani skupščini komu-
nale, ki jo sestavljajo župan 
mestne občine ter župana Šo-
štanja in Šmartnega ob Paki, 
pridruži eden od teh dveh žu-
panov.   Dva namreč zagotav-
ljata sklepčnost in je v bistvu 
dovolj, da Podgoršek iz Šmart-
nega ali pa Kopušar iz Šošta-
nja prideta v Velenje na kavico 
in povprašata kolega Meha iz 
mestne občine, kako kaj sto-
jijo stvari.

V tej luči pa je odstop direk-
torja TEŠ iz nadzornega sve-
ta komunale v luči interesov 
občine Šoštanj, milo rečeno, 
nenavadno dejanje. Znano je 
namreč, da najmočnejši mož 
občine Šoštanj ni župan, pač 
pa, sodeč po vplivu in količini 
javnega denarja, ki ga obrača, 
direktor TEŠ-a. Njegova bese-
da v nadzornem svetu bi za-
nesljivo precej odtehtala tistih 
16 % lastniške teže občine, ki 
jo ima župan formalno v skup-
ščini podjetja.

pjer

Direktor
TEŠ prosil
za razrešitev

Z epidemijo hruševega 
ožiga, najbolj nevarne 
bolezni sadnega drevja 
ter samoniklih in okras-
nih grmovnic iz družine 
rožnic, so se v Evropi sre-
čevali med leti 1980 in 
1990. V Sloveniji smo pr-
vi pojav bolezni zabeležili 
leta 2001 v Naklem, prve-
mu izbruhu bolezni smo 
bili pred kratkim priča v 
Škofji Loki in okolici.

 Kljub strogim fitosanitar-
nim ukrepom na napadenem 
območju pa nas skoraj vsak 
dan znova presenetijo obve-
stila o izbruhu drugje po Slo-
veniji. Konec preteklega tedna 
je bil tako tudi uradno potrjen 
pojav te nevarne bolezni na 
našem območju. Prva so obo-
lela sadna drevesa v Črnovi pri 
Velenju. Mnogi med vami se 
v teh dneh verjetno zaskrblje-
no ozirate v sadna drevesa in 
okrasne rastline ter iščete mo-
rebitna bolezenska znamenja 
ter se s strahom sprašujete, ka-
ko ukrepati.  

Hrušev ožig je karanten-
ska bolezen, ki jo povzroča 
zelo agresivna bakterija Er-
winia amylovora. Bakterija 
ima eksplozivno sposobnost 
okuževanja in lahko povzro-
ča epidemije oz. epifitocije 
na velikih območjih. Ob iz-
bruhu bolezni nastane velika 
gospodarska škoda, saj bole-
zen uniči tako pridelek v te-
kočem letu kot tudi  rastline, 
nasade in s tem nadaljno pri-
delavo. Ukrepi obvladovanja, 
ki so potrebni za varstvo ras-
tlin, predstavljajo izredno ve-
like stroške, pojav bolezni pa 
onemogoča tudi prosto trženje 
sadilnega materiala. 

Na bakterijski hrušev ožig 
je občutljivih okrog 150 ras-
tlinskih vrst iz 37 rodov dru-
žine Rosacaea, poddružine 
Pomoidaea. Gospodarsko naj-
bolj škodljiv pa je za jablane, 

hruške, kutine, nešplje, glog, 
panešpljo, ognjeni trn, jerebi-
ko, skorš, mokovec, šmarno 
hrušico, japonsko kutino in 
japonsko nešpljo. Znamenja 
okužbe se lahko pokažejo že 
spomladi, ko v toplem in vlaž-
nem vremenu začne iz obole-
lega tkiva teči mlečno bel iz-
cedek, ki vsebuje milijone 
bakterij. Le te pa se z vetrom, 
dežnimi kapljicami in žužel-
kami prenesejo na cvetove ali 
na rane in listne reže. Okuže-
ni cvetovi imajo najprej voden 
videz, nato ovenijo, postanejo 
rjavi in se posušijo. Vršiček po-
ganjka se kljukasto ukrivi nav-
zdol (kot pastirska palica). Pri-
zadeti poganjki, vejice in večje 
veje skupaj z listjem so videti, 
kot da jih je ožgal plamen (listi 
na poganjku venijo in se suši-
jo, pri jablani postanejo temno 
rjavi in pri hruški črni). Oku-
ženi plodovi potemnijo, se po-
sušijo in zgrbančijo. Posušeni 
cvetovi, listi in mladi plodovi 
ne odpadejo, ampak ostanejo 
na rastlini tudi pozimi.

Na velike razdalje se lah-
ko okužba prenese z okuže-
nim sadilnim materialom in 
embalažo (glavni prenešalec 
je človek), preko prometa ter 
ptic selivk, na krajše razdalje 
pa bakterijo prenaša dež, ve-
ter in žuželke. Po nasadih lah-
ko okužbo prenašamo tudi z 
orodji za obrezovanje.

V primeru, da glede na 
opisana bolezenska zname-
nja posumite na pojav hruše-
vega ožiga na vaših rastlinah, 
takoj obvestite najbližjo enoto 
fitosanitarne inšpekcije, kme-
tijsko ustanovo ali upravo za 
varstvo rastlin. Vsako zavlače-
vanje resno ogroža vso državo 
in zato v primeru, da opazite 
sumljiva znamenja, s tem ne 
odlašajte. 

Ker ob nepravilnem ravna-
nju z okuženimi rastlinami 
obstaja velika nevarnost pre-

nosa bolezni, morate pri ro-
kovanju z domnevno okuže-
nimi ali okuženimi rastlinami 
dosledno upoštevati higienske 
ukrepe:
• okuženih rastlin se ne do-

tikajte brez razloga, 
• ne trgajte poganjkov ter jih 

ne mečite v kontejner,  
• kadar pri delu z rastlina-

mi opazimo sumljiva bole-
zenska znamenja okužbe, 
je treba delo z rastlinami 
takoj prekiniti in razkužiti 
orodje in roke, obleko pa 
oprati.
Omenili  smo že, da je eden 

glavnih prenašalcev bakterije 
na velike razdalje človek. Za-
to je vsekakor nedopustno 
oziroma brezvestno dejanje, 
da v primeru opaženih sum-
ljivih  bolezenskih znamenj 
na rastlini takšne poganjke ali 
veje odlomite in jih prenašate 
od soseda do soseda ali znan-
ca, saj v primeru, da gre res 
za hrušev ožig, sami raznašate 
bakterije in s tem doprinašate 
k še hitrejšemu širjenju bolez-
ni. Vsekakor je potrebno v pri-
meru, da ste bili v stiku z oku-
ženo ali domnevno okuženo 
rastlino, storiti naslednje:
• razkužiti orodje in na-

prave z ožiganjem, vročo 
vodo ali paro, z 10% raz-
topino varekine ali 70% al-
koholom, 

• temeljito oprati roke, obu-
tev in obleko ter prepreči-
ti dostop ljudi in živali do 
mesta okužbe ter raznaša-
nje z vetrom in dežjem.
Za potrditev okužbe je tre-

ba odvzeti vzorec za laborato-
rijsko analizo, za kar imata na-
tančna navodila le inšpektor in 
izvajalec javne službe. Vidna 
znamenja nas lahko namreč 
zavedejo, saj so lahko posle-
dica mehanskih poškodb, na-
selitve gliv in drugih bakterij 
ali vboda žuželk. Ker pa se 
bakterija širi od mesta okuž-

be po prevodnem tkivu na celo 
rastlino, je prvi ukrep ob poja-
vu bolezni radikalna odstrani-
tev vej tako, da veje izrežemo 
pol metra pod okužbo in jih 
sežgemo. V primeru večjega 
izbruha pa se mora uničiti 
tudi 10-metrski varovalni pas 
ali cel nasad. Uničena dreve-
sa se morajo skuriti na mestu 
rasti.  Ustrezne ukrepe pa gle-
de na stanje na terenu seveda 
odredi pristojni fitosanitarni 
inšpektor.

Bolezen vsekakor ni ne-
dolžna in dolžnost vas, lastni-
kov sadnega drevja in okras-
nih rastlin, je, da svoje rastline 
natančno pregledate in ob po-
javu sumljivih znamenj takoj 
obvestite najbližjo enoto fito-
sanitarne inšpekcije – za na-
še območje je to enota v Ce-
lju (telefonska številka 03 426 
52 04), kmetijsko ustanovo ali 
upravo za varstvo rastlin. 

Slovenija je varovano ob-
močje za hrušev ožig. Zdru-
žimo moči, da to čim dlje tudi 
ostane!

Pripravili: Iris Škerbot,
univ. dipl. inž. agr.,

kmetijska svetovalna služba
  

Ema Pavlič Nikolić,
univ. dipl. inž. agr.,

fitosanitarna inšpekcija

Hrušev ožig ali ognjevka

Ponudba in
povpraševanje
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Ena od delitev v športu je 
odvisna tudi od nešport-
nih dejavnikov. Na primer 
poznamo šport za reveže 
in šport za bogate. Šport 
za siromašne (gledalce) 
po vsem planetu je prav 
gotovo nogomet, na dru-
gi strani pa spada tenis 
med snobovske zadeve. 
Pred leti je med jaro slo-
vensko gospodo in novo-
pečenimi kapitalisti ve-
ljalo, da je najmanj, kar 
je treba obvladati (poleg 
dirke za denarjem), še 
vihtenje teniškega lo-
parja. Zato so jih vihteli 
vsi. Tisti, ki so bili bogati, 
in tisti, ki bi to radi bili. 
Nekateri pa celo zaradi 
rekreacije.

Tenis v takšnih delitvah 
vse bolj leze v drugi, če ne ce-
lo tretji plan. Kdor danes kaj 
da nase in svoj javni ugled, 
ima doma spravljen voziček 
s palicami za golf. Kako željni 
so nekateri vstopa v jet-set s 
pomočjo športa, priča nasled-
nja anekdota: skupina navdu-
šencev, ki se hočejo navzven 
pokazati tudi kot premožni 
igralci golfa, je odšla na sku-
pinski izlet na Madžarsko z 
namenom, da kupi bolj po-
ceni palice za golf … Potem 
to svojo spretnost švercanja 
veselo razglaša kot spretno 
trgovsko potezo! 

Navdušenje za golfom pa 
nekaterim prinaša manj ra-
dostne trenutke. V Velenju bo 
namreč treba počasi razmiš-
ljati o VIP-turnirju le, če bodo 
vipovci imeli kje igrati golf. 
Podjetni Velenjčani seveda 

ne stojijo križem rok. Igrišče 
za golf je le še vprašanje časa. 
Zaradi svoje zahtevnosti pa se 
z golfom gotovo ne bo dogaja-
lo to, kar se dogaja s teniškimi 
centri v Šaleški dolini. Ali če 
smo natančnejši – s teniškim 
centrom As, ki domuje na eni 
najbolj atraktivnih lokacij – 
dobesedno sredi mesta!

Teniški center As je bil 
ustanovljen leta 1990. Kot 
veliko takratnih projektov je 
tudi ta postal uspešen šele z 
dnem, ko je družbeno lastni-
no, ki je prej prinašala izgu-
bo, pridobil v najem zaseb-
nik. V našem primeru je bil 
to Matjaž Končan. 

Teniška igrišča pod ba-

zenom v Velenju so bila do 
takrat v upravljanju Rdeče 
dvorane. Ker so tej ustano-
vi povzročale izgubo, so se 
objektov rešili. Končan jih je 
preuredil ter z dodatno po-
nudbo obrnil zgodbo na gla-
vo in teniška igrišča so kar 
naenkrat prinašala dobiček!  
»Mladi« podjetnik se je od-
ločil, da bi z dobičkom razši-
ril svoj center še z dvema no-

vima igrišča. V ta namen je 
potem preuredil del travnika 
na otroškem igrišču ob teni-
škem centru. Tako je Končan 
ponudbo teniškega centra As 
obogatil še z dvema igriščema 
in očitno je ves projekt izgle-
dal preveč uspešno, da ne bi 
vzbujal vsaj ljubosumja, če ne 
že resne konkurence teniške-
mu centru, ki se je razvil ob 
Velenjskem jezeru in zname-
niti Beli dvorani. 

Za Končane so se pričele 
resne težave, ko je hotel dol-
goročno urediti pogodbene 
zadeve oziroma od občine 
pridobiti takšno koncesijo 

za izvajanje rekreativne de-
javnosti, ki bi mu omogočila 
varna finančna vlaganja brez 
strahu, da bi ga lastnik, obči-
na Velenje, odslovil, preden 
bi se vložki vrnili oziroma 
pričeli prinašati dobiček. 

V desetletju najema teni-
ških igrišč se je Matjaž Kon-
čan izkazal kot dober pogaja-
lec, ki ve, kaj hoče in ni delal v 
svojo izgubo. Morda je padel v 
nemilost pri oblasteh tudi za-
to, ker za razliko od nekaterih 
drugih najemnikov občinske 
lastnine ni deloval po nače-
lu, da kdor maže, ta vozi. Prvi 
resen spor je nastal, ko se je 

Končan uprl plačilu oderuške-
ga komunalnega prispevka za 
postavitev zračnega balona, s 
katerim je pozimi prekril igriš-
ča in omogočil igranje tenisa 
sredi Velenja tudi v mesecih, 
ko bi se le-ta lahko odvijal sa-
mo ob jezeru. Občina mu je 
namreč predpisala komunal-
ni prispevek, kot da bi na te-
niškem igrišču postavil pravo 
dvorano, ne pa začasen »ob-
jekt« sezonskega značaja.

Zgode in nezgode s pogod-
bami, najprej za prvi dve igriš-
či, potem pa še za drugi dve, 
ki ju je formalno sicer posta-
vila Rdeča dvorana, financi-
ral pa Končan, so se pletle do 
leta 1999, ko se je najemniku 
prvič po desetletju le uspelo 
usesti z županom Velenja za 
skupno mizo. A so sedeli bolj 
kratek čas, saj Končan ni pri-
stal na ostre koncesijske po-
goje občine. Predvsem pa mu 
ni ustrezalo, da bi z novo po-
godbo prekinil prvo pogodbo 
za prvi dve igrišči, ki se bo iz-
tekla prihodnje leto. 

Župan Meh je na tem se-
stanku menda po kratkem 
postopku utišal tudi nekatere 

od svojih tesnih sodelavcev, 
ki so se zavzemali za korek-
ten pogodbeni odnos s Kon-
čanom. Ugibamo lahko, ali 
zaradi načelnosti, ali pa za-
to, ker jim je to teniško igrišče 
bližje kot na jezeru. Župan pa 
je bil neomajen in je zaukazal 
Končanu vrnitev ključev otro-
škega igrišča. Lastnik šport-
nega centra As je namreč po 
koncesijski pogodbi do takrat 
skrbel za red, varnost in čis-
točo na otroškem igrišču v 
Velenju.  

To je bil dan, ko je priče-
la poganjati trava na dveh te-
niških igriščih sredi Velenja. 
Kosce občina in Končan se-
daj iščejo na celjskem sodiš-
ču. Do rešitve spora, ki je so-
deč po ažurnosti delovanja 
sodnih oblasti v naši državi 
še daleč, pa bi si lahko last-
nica igrišč, Mestna občina 
Velenje, priskrbela vsaj eno 
kravo. Ta bi gotovo preživela 
s pridelkom teniških igrišč. A 
tudi z molžo gotovo ne bi bilo 
problemov. To na občini do-
bro obvladajo.

Don Juan, pjer     

Ass … peče!

Nevoščljivost ali strah pred konkurenco?

Matjaž Končan

Kako skozi mrežo? Vložek se je obrestoval.

Da so humanitarne (člo-
vekoljubne, dobrodelne?) 
organizacije v Sloveniji že 
nekaj let leglo klienteliz-
ma, pranja denarja, oseb-
nega okoriščanja (kraje) in 
podobnih »tranzicijskih« 
prijemov, je znano že ma-
lone vsakomur. Seveda ni-
so vse enako prizadevne, 
izstopata predvsem Rdeči 
križ in Unicef, toda tu-
di večina drugih verjetno 
trepetaje čaka, kdaj se jih 
bo javnost lotila. Naj le ča-
ka, kajti tisti, ki čaka, tudi 
dočaka.

Slovenskemu odboru UNI-
CEF pa ni treba nič čakati. 
Kljub temu, da je že skoraj ta-
ko zloglasen kot slovenski Rde-
či križ, se še kar rine v ospredje 
in se daje na ogled. Le zakaj? 
Mar ne bi bilo zanj bolje, da 
se potuhne v svoji razkošni 
poslovni stavbi na Pavšičevi 1 
v Ljubljani, zgrajeni z denar-
jem, ki so ga lahkoverni Slo-
venci namenili lačnim in bol-
nim otrokom po svetu? Očitno 
so prepričani, da smo priprav-
ljeni požreti še veliko več! Ne-
umni beli možje!

Poglejmo delček »novejše« 
zgodovine slovenskega od-
bora UNICEF! »Rdeči križ in 
UNICEF v preiskavi«, poroča 
24.com 12. februarja 2002. In 
dodaja: »Generalna državna to-
žilka Zdenka Cerar je sprožila 

preiskavo poslovanja Rdečega 
križa, Unicefa in Sklada za iz-
gradnjo pediatrične klinike. 
Vpleteni naj bi bili v več kot 
sto milijonov težko posojilno 
afero.« O tem na svoji spletni 
strani 9. februarja istega leta 
poroča tudi Weekly News Bul-
letin. »Preiskava na Unicefu«, 
22. aprila letos udari tudi revi-
ja Mladina in popiše mahina-
cije, ki se dogajajo ob gradnji 
pediatrične klinike v Ljubljani, 
pri katerih je udeležen tudi slo-
venski UNICEF. In tako naprej. 
In v nedogled in ospredju ved-
no ista imena: Biserka Marolt-
Meden, Nada Špolar-Kirn, Sre-
čo Kirn ….

Kljub tem splošno znanim 
dejstvom, je Slovence, ki pla-
čujejo obvezni elektro-tv-pri-
spevek za opazovanje naci-
onalne televizije, 11. junija 
letos zadela enourna oddaja, 
v kateri je slovenski UNICEF 
zbiral (prosjačil) sredstva za, 
pazite, gradnjo nove osnovne 
šole v …. kje? Na Kozjanskem, 
v Halozah, na Gorjancih, v Ob-
kolpju …..? Ne, v Iraku !!!! In 
zakaj prav v Iraku? Zato, ker 
je včeraj šolo v Iraku porušil 
Pentagon, bi slovenski Unicef 
s pomočjo naivnih Slovencev 
postavil novo?! Večje instru-
mentalizacije slovenske kapi-
tulantske zunanje politike, ki 
se je je že prijela oznaka »vi-
lenska zunanja politika«, si 

humanitarna organizacija ne 
bi mogla privoščiti. To je ne-
kako začutil tudi najeti in ver-
jetno dobro plačani moderator 
Janez Čuček. Videlo se je, da bi 
iz studia z mizerno mizansce-
no najraje kar pobegnil. Kljub 
temu je skušal biti na začetku 
oster, češ zakaj pa bi Slovenci 
gradili šolo v Iraku, naj to ven-
dar storijo okupatorji (Ame-
ričani), ki so Irak porušili. A 
kmalu je tudi on omagal. Vsi 
ostali, od gostobesedne in jec-
ljajoče predsednice slovenske-
ga UNICEF ge. Vojnovič, do na-
stopajočih Predina, Leskovarja 
ipd., so z obrazno mimiko po-
siljeni elektropubliki dopove-
dovali, da so se tam znašli le 
zato, ker so jim tako ukazali. 
Ukazali pa so jim, naj podprejo 
UNICEF, čeprav vsi vedo, da je 
to koruptivna, razsipna, nego-
spodarna in škodljiva organi-
zacija. Firma, ki pometa drob-
ce smeti za tistimi, ki po svetu 
otrokom povzročajo gorje. To 
pa so danes predvsem Združe-
ne države Amerike.

Tako smo bili torej reveži, 
prisiljeni plačevati elektro-tv-
prispevek, zadeti s to humo-
ristično »dobrodelno« prire-
ditvijo slovenskega UNICEF. 
Najprej nismo verjeli svojim 
očem, potem smo se le še kro-
hotali. Slovenski Unicef naj bi 
torej s pomočjo nacionalne jav-
ne televizije namesto Busheve 

kamarile v Iraku zgradil šolo z 
imenom Autar Aguari. In koli-
ko stane takšna nova šola? 100, 
200, 800 milijonov tolarjev? 
Vprašajte kakšno gradbeno 
podjetje, koliko bi vas to stalo 
v Sloveniji! Potem naj vam kar 
brez ovinkov povedo, da bodo 
za iraško različico zahtevali do-
daten denar za varovanje grad-
bišča in delavcev, za ladijski in 
letalski transport, za nastanitev 
delavcev, logistiko, za nekaj sto 
do zob oboroženih vojakov, ki 
bodo varovali gradbince, za po-
sebno zavarovanje posla pri za-
varovalnici …. Skratka, gradnja 
v Iraku bo danes izredno dra-
ga. Izjemno draga! Pa tvegana, 
saj se vam lahko zgodi, da vam 
na gradbišču pokosijo desetni-
jo gradbincev.

A naš UNICEF se ne da! Ko 
so s pomočjo elektro-tv zbra-
li prvih 5 milijonov tolarjev, je 
Čuček kriknil, da ima šola že 
zidove, pobarvana naj bi že bi-
la, morda bi imela že nekaj uč-
benikov. Tone Pavček je dodal, 
da je bil Irak 10 let pod embar-
gom, zato naj le še naprej po-
magamo otrokom! Spomnili 
smo se, da je bil Pavček vseh 
10 let (ko je OZN na zahtevo 
ZDA izvajala embargo nad 
Irakom in iraškimi otroki brez 
zdravil), lepo tiho. Ampak zi-
dovi in učbeniki za 5 milijonov 
tolarjev? Si predstavljate? Ves 
material bodo z ladjami in leta-

li iz Slovenije prepeljali v Irak, 
prav tako ljudi, orodje, meha-
nizacijo, logistiko … ipd., vse 
skupaj pa bo stalo le 5 milijo-
nov tolarjev? Na koncu odda-
je so nam vzneseno potrobili, 
da so zbrali celih 9 milijonov 
tolarjev, s tem denarjem pa 
da bodo zgradili celo osnov-
no šolo z vsemi pritiklinami 
vred. Haloooooooo !!!! Za 9 
milijonov šola? Kot je slišati, 
se je šolski minister Gaber že 
sestal s predstavniki gradbene-
ga podjetja UNICEF d.o.o., ki 
ima vse možnosti, da prevza-
me adaptacijo starih in grad-
njo novih šol, telovadnic itd. 
v Sloveniji.

Pa mislite, da je gradbeno 
podjetje UNICEF d.o.o. naši 
elektro-tv za organizacijo in 
prenos kaj plačalo? Narobe 
mislite! Pa menite, da je kaj 
plačalo firmi Mobitel, ki jo je 
med prenosom tako vneto re-
klamiralo? Prav tako narobe! 
Pa je kaj plačalo Slovencem, 
ki so eno uro prenašali nesla-
no spakovanje v imenu ubogih 
otrok? Pa menda ja!

Humanitarne organizaci-
ja so zlo človeštva, to je jas-
no vsakomur, ki ni prespal 
zadnjih 30 let. S prispevki si 
bogati lajšajo vest, organiza-
torji polnijo lastne žepe, lač-
ni in bolni pa od tega nimajo 
(skoraj) nič. Zapomnite si to! 
Pomagajte raje bližnjim, ki so 

pomoči prav tako potrebni, 
kot tisti, ki so jih bombardi-
rali (bogati) Američani. Zato 
nasvet: Ko boste naslednjič v 
poštnem predalu našli pismo 
UNICEF-a, ga brez slabe vesti 
vrzite v kanto za smeti. Če ga 
odložite v zabojnik za rabljen 
papir, boste morda (a ne goto-
vo) storili celo koristno deja-
nje. V primeru, da položnico 
plačate, pa boste storili neum-
nost. Dve tretjini vašega denar-
ja bodo unicefovci porabili za 
plače, drage terenske avtomo-
bile, kilometrine, dnevnice, 
nagrade, odpravnine, posojila 
sumljivim podjetjem in agen-
cije, ki lepšajo njihovo javno 
podobo. Z nekaj vašimi tolarji 
pa bodo zaradi slabe vesti (iz 
blagovnih rezerv) kupili nekaj 
zrn riža in zavojčkov zdravil, ki 
jim bo kmalu potekla življenj-
ska doba.

Ravnatelji slovenskih 
osnovnih šol vsevprek jamra-
jo, da nimajo dovolj denarja za 
programe njihovih »brezplač-
nih« šol, starši njihovih otrok 
pa naj bi gradili šole v Iraku, 
ki so jih porušili bogati Ame-
ričani?!! Narobe svet? Kaj Slo-
venci ne pomagamo dovolj že 
tako, da naše otroke v šolskih 
prostorih posiljujejo z ameri-
ško Coca-Colo iz zaenkrat še 
miroljubnih avtomatov?

Kemal Conta

Gradbeno podjetje Unicef
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Pridelava 
špargljev
v mislinjski 
dolini

  Šparglji – zelenjava izrazitega okusa in nekoč hrana bo-
gatih so doma v Sredozemlju. Pred leti so jih začeli gojiti tu-
di v Sloveniji: poleg Primorske jih gojijo še na Štajerskem in 
Dolenjskem. Z njihovo vzgojo pa sta se pričela ukvarjati tudi 
Jože Dvorjak in njegova žena iz Mislinjske Dobrave. Tri leta 
pridnega dela, ki sta ga vložila v nasad, se jima  je bogato ob-
restovalo; nasad je letos bil že v polni rodnosti in na njem sta 
pridelala okoli 400 kg špargljev. Vzgoja špargljev je izredno 
zatevna, zato je vanjo treba vložiti veliko dela in truda. Letos 
so pri Dvorjakovih nasad še razširili, pridelek špargljev pa naj 
bi bila na kmetiji dopolnilna dejavnost.

 (fj)

Bilo je nekoč in je danes, 
bi lahko rekli za srednje 
gorsko naselje Remšnik. 
V kraj, poln danes že 
razmeroma lepo ureje-
nih planinskih kmetij, 
se lahko pripeljete kar 
z dveh strani, seveda po 
asfaltni cesti. Gornji pre-
deli, poti od kmetije do 
kmetije, pa so  še vedno 
bolj ali manj luknjaste 
makadamske ceste.

Toda tudi ta močna od-
maknjenost od doline ni 

vzrok, da se v kraju ne bi 
vedno dogajalo kaj zanimi-
vega in prijetnega. Morda pa 
je še bolj zanimivo, da se tu 
marsičesa lotijo ženske. Ta-
ko je že za njimi razstava 
»Bilo je nekoč«, ki je odstrla 
pogled na še ne tako davno 
preteklost teh krajev, pred-
vsem na bivalno in oblačil-
no kulturo. Sami se trudijo 
in odstirajo skrivnosti ne-
kdanjega rudnika svinca in 
grafita, ki je bil vedno zavit 
v skrivnosti. Je res bilo med 

svincem toliko srebra, je bil v 
tistih terezijanskih časih gra-
fit res tako donosen? Po dru-
gi vojni namreč rudniki na 
Remšniku niso več prav za-
živeli, bili so opuščeni. Pa je 
baje nekoč, tako piše kronist 
v cerkveni kroniki, tu »vino 
od miz teklo«. 

Ob prizadevanjih za raz-
cvet kmečkega turizma ti 
ljudje nikoli ne pozabijo 
na kulturo. Enkrat je bolj v 
ospredju dramatika, domače 
igre, drugič literatura, tokrat 

pa likovna dejavnost. Kar pet 
deklet, Slavica, Nataša, Luci-
ja, Brigita in Tanja, ter en li-
kovni veteran so pripravili 
čudovito in  vsebinsko raz-
noliko razstavo. Vse te de-
javnosti nam torej nakazuje-
jo, da bo letos še zelo pestro 
poletje, ne nazadnje  bo izšla 
tudi povsem poljudno napi-
sana knjiga o Remšniku.                                                  

 K.Waltl

Razgibano poletje

Vročina še vedno ni popu-
stila in tu in tam kakšna 
ploha še zdaleč ne po-
meni osvežitve. Vsaj ne 
takšne, kot bi si jo žele-
li, kot jo iščemo. V senci, 
z obkladki na razgretem 
čelu. Da  se hlad vsaj ma-
lo dotakne tudi razvnetih 
možganov. In verjamem, 
da sonce ne pripeka le v 
šmarškem kotu.

Čeprav se tu in – to  večino-
ma niti ne na žgočem soncu 
– dogajajo prav čudne stvari. 
Ali pa se vsaj tako dozdeva. 
Kot na primer  vsem znana 
nogometna vročica. Po dve 
leti trajajoči prvoligaški ev-
foriji, ki se ni polegla niti 
ob dejstvu, da je bil šmarški 
nogometni klub marsikomu 
trn v peti in da niti (edini) 
športni dnevnik pri nas na-
šemu znamenitemu kotu ni 
priznal znane titule najmanj-
šega slovenskega nogometne-
ga mesteca, so taisti (nekdaj) 
evforični posamezniki skoraj-
da mirno preselili prvo ligo 
v Velenje.  Pravim skorajda, 
ker fantje še kar skačejo po 
šmarški zelenici in se glas Bo-
ruta Jarca še vedno izgublja 
v odmevih tja proti Slatinam 
na eno stran in nekam proti 

Malemu Vrhu na drugo. Če 
nekje vmes in to čisto blizu 
nogometnega štadiona  mir-
no za balkansko ograjo ležiš 
na soncu in se skušaš vsaj 
za trenutek odlepiti od (kru-
te) realnosti, je to ob znanih 
zvokih povsem nemogoče. 
Ker jih naenkrat poslušaš z 
nevarnim prizvokom nostal-
gije. In hrepenenja. In ob-
čutkom, da ne bo nikoli več, 
kot je bilo… In sedaj mi lah-
ko mirne duše očitate senti-
mentalnost. Neobjektivnost. 
In vse sorte podobnih stvari. 
Ampak vmes je teden dni in 
hladen ratio je popustil. Sedaj 
so udarila na plan čustva. Za 
katere pa, kot  smo se zmeni-
li, ni prostora. In zato je naj-
bolje, da zamenjam temo. Se 
odklopim. Odplavam. Nekam 
nazaj. Recimo v otroštvo. Tak 
čudovit izlet so ponudili mla-
di šmarški gledališčniki. Men-
da nov rod slovitega Kozolca. 
Ko so stali na odru pred pol-
nim avditorijem šmarškega 
kulturnega doma so, sem 
prepričana, povsem pozabili 
na čas. Prostor. Na sedanjost. 
Bili so v svetu kamnite prin-
ceske. Nekje tako daleč in 
hkrati čisto blizu. In nihče v 
dvorani ni imel občutka, da 

na odru stojijo osnovnošolci 
nižjih razredov. Komplimen-
ti. Predvsem njihovi mentori-
ci Barbari Trebižan, ki je ne-
koč sama stala v njihovi koži. 
In tako morebiti še toliko  bolj 
in to še vedno  zna vstopiti v 
pravljični svet otrok. Ga pove-
zati. In postaviti na ogled. Kar 
definitivno znajo tudi mladi 
pevci šmarške osnovne šole, 
ki so tako še toliko bolj po-
pestrili prireditev z name-
nom. Na Osnovni šoli bratov 
Letonja namreč že tretje leto 
uspešno deluje sklad Z roko 
v roki, ki nudi pomoč dru-
žinam svojih šolarjev. In ta-
ko, tudi zunaj šolskih zidov,  
združuje vse, ki želijo naredi-

ti nekaj plemenitega za druge 
in zase. Hoditi z roko v roki.  
Ponuditi roko – ob srečanju. 
Za zahvalo. V znamenje pri-
jateljstva. Bližine. Povezano-
sti. Ponuditi roko v pomoč – v 
stiski, ali ko preprosto rabiš 
dotik.Človeški dotik je naj-
bolj pristno izražen ravno s 
stiskom rok. S toplo in obču-
teno sklenitvijo dlani. Z roko 
v roki pomeni odpreti svoje 
dlani in hkrati odpreti svoja 
srca. Z roko v roki Šmarča-
ne uči, da pomeni dajati tu-
di sprejemati. Da je najiskre-
nejša zahvala skrita v iskrivih 
otroških očeh, da je vpletena 
v drobce sreče, ujete v odme-
ve razposajenega otroškega 

smeha s šolskih hodnikov, 
da je ujeta v gubice smeha 
na drobnih obrazih. In vse 
to je nenazadnje neskončno 
več od tistega, kar človek da. 
In zato Z roko v roki ni le ne-
kaj, s čimer nekaj podarimo, 
ampak je predvsem nekaj, s 
čimer se neizmerno bogati-
mo. In konec koncev v resni-
ci šteje le bogastvo srca. In v 
tem zrnu resnice se je skriva-
la  resnična vrednost prelepe-
ga nedeljskega večera v šmar-
škem kulturnem domu. Kdor 
tega  ni ujel med vrsticami, pa 

zagotovo ni preslišal obljube 
podžupana občine Šmartno 
ob Paki, ki je skladu obljubil 
polovico svoje junijske sejni-
ne. In k temu pozval še pre-
ostalih devet šmarških svetni-
kov. Izjemna gesta. Sedaj jo je 
potrebno le še uresničiti. Da 
se ne bi zopet razvnele vaške 
klepetulje. Ker me namreč za-
radi vsega tega obilnega son-
ca skrbi zanje. Ko se vendar 
zadnji prah še ni polegel. Ne 
sprašujte me, kako vem …

Mojca Ažman

iz Šmarškega kota

Z roko v roki

Ob sedmem občinskem 
prazniku smo želeli po-
nuditi občanom čimveč 
zabavnih, družabnih in 
športnih prireditev. Ker 
je odmevnost nekaterih 
že v minulih letih pri-
tegnila tudi veliko ob-
iskovalcev iz sosednjih 
občin, se veselimo novih 
prijetnih srečanj.

Ko se je občinski svet pred 
sedmimi leti odločil in za svoj 
praznik izbral zadnjo soboto 
v juniju, je bila vodilo želja, 
da bi postal praznik ljudi 
vseh naših zaselkov. Izbrani 
datum ne temelji na zgodo-
vinskem dogodku. Prednost 
smo dali terminu, ko so vre-
menske in druge razmere za 
praznovanje najugodnejše.  
Ker ob koncu junija mladi 
nimajo več pouka in preda-
vanj, starejši pa se množič-
no še ne odločajo za dopu-

stovanje, smo želeli čim več 
občanov aktivno vključiti v 
pester program prireditev in 
svečanosti. Lahko rečemo, 
da je množičnost obiskoval-
cev najlepše potrdilo, da je bil 
cilj dosežen. 

Gotovo bo tudi v letošnjem 
programu prireditev našel 
vsak nekaj zase: od kultur-
nega utripa, s katerim se za-
čenjajo prireditve v Završah, 
do svečanega ob osrednji slo-
vesnosti, sobotni svečani se-
ji Občinskega sveta Mislinja. 
Na njej bodo podeljena le-
tošnja občinska priznanja in 
priznanje Športnik leta 2002. 
Pisana je paleta športnih tek-
movanj, ki se bodo odvijala 
v teh dneh, ob tradicional-
nih kmečkih igrah pa bodo 
ponovno oživeli nekateri av-
tohtoni običaji in navade iz 
naše preteklosti. Športniki 
bodo postali bogatejši tudi 

za privlačen športni objekt v 
Stražah, gasilci ob stoletnici 
PGD Mislinja pa za novo vo-
zilo GVC 16/25. 

Za mlade vseh generacij 
bodo vseh osem večerov skr-
beli znani slovenski ansam-
bli, da se bo rajalo in vrtelo 

do ranih jutranjih ur. Sicer pa 
si le poglejte, kaj vse ponuja 
program letošnjega mislinj-
skega občinskega praznova-
nja in pridite!

Marjan Križaj

Občina Mislinja praznuje

Uredili 
gozdno
učno pot

  V Dravogradu so gozdarji Zavoda za gozdove Slovenije 
krajevne enote Dravograd uredili in predali svojemu name-
nu gozdno pot Dravograd – Grad, od koder je lep razgled na 
črneško polje z jezerom. Pot je krožna in  dolga okoli dva ki-
lometra, ob njej pa je predstavljenih 15 tematskih točk. Ob 
odprtju gozdne učne poti so izdali tudi zloženko, v kateri so 
podani opisi vsake točke. Gozdno učna pot ne bo velikega 
pomena le za pohodnike, na njej bodo učenci spoznavali le-
pote gozdov in življenja v njem. Na sliki: Prvi pohodniki na 
cilju gozdno učne poti.  (fj)
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V naselju Gorica na 
Splitski cesti je zaseb-
ni investitor Nedeljko 
Blatešič iz iste ulice (z)-
gradil poslovno-stano-
vanjski objekt na osnovi 
poprej pridobljene doku-
metacije.

Ko je Blatešič štirinad-
stropni blok s poslovnimi 
prostori in trgovino zgradil 
do faze vselitve, so ga prijeli 
za rokav , češ, » hop Cefizelj«, 

in mu povedali, da uporabne-
ga dovoljenja ne bo (torej tudi 
ne vselitve), če ne bo sedmim 
sosedom , ki imajo nasproti 
tega bloka stanovanjske hi-
še, plačal odškodnino »za 
senco«, točneje za manjvred-
ne parcele, motnje itd. Kaj je 
ostalo Blatešiču drugega, kot 
da je blok prodal kot gradbiš-
če v finalni fazi, plačal pribl. 
49 tisoč evrov odškodnine in 
… zdaj čaka na usodne papir-

je novi lastnik tega objekta, 
gradbeni izvajalec, ki je med 
gradnjo globoko segal v žep, 
da je ta poslovno-stanovanj-
ski čudež v predpisanem ro-
ku spravil pod streho . Kaj si 
ob tem misli država, ki je da-
jala in jemala soglasja v pred-
hodnih postopkih, pa je tako 
znano. Čim več iztržiti.

Jože Miklavc

Odškodnina za senco

Fotografija: Jože Miklavc

Sto let 
»fajerberka«
v Šmartnem 
ob Paki

Pod Goro Oljko se že vneto pripravljajo na obeležitev ime-
nitnega jubileja tamkajšnjih gasilcev. Z geslom  » Ne za se-
bičnost, ne za strankarstvo, temveč v pomoč bližnjemu in v 
čast naši mili domovini« so 20. 9. 1903 ustanovili  prostovolj-
no gasilsko društvo. Ustanovitelji Franc Irman, Jožef Kranjc, 
Martin Pirtovšek in Franc Klančnik  so poleg sebe zbrali še 
22 drugih članov, prvi predsednik pa je bil Franc Irman. Od 
takrat se je spremenilo veliko stvari, šmarški gasilci so poga-
sili na stotine požarov in preteklo je mnogo reke Pake. Danes 
šteje društvo več kot 156 članov, operativno jedro je strokov-
no in tehnično opremljeno, veliko pa delajo z mladimi, saj je 
v tem prihodnost gasilske operative in tradicije.

Osrednji slovesnosti bosta 19. in 20. julija, ob 100-letnici 
bodo  izdali barvni bilten »Sto let gasilstva pod Goro Oljko«, 
v njej pa bodo temeljito popisali kroniko dogajanja. Na na-
slovnici pa bodo gasilski veterani z zelo staro gasilsko pum-
po, ki še danes deluje pod krepkimi rokami »Šmarških fajer-
berkerjev«.

Jože Miklavc

Fotografija: Jože Miklavc

Prebivalce Šoštanja so 23. 
maja letos prijetno preseneti-
li že skoraj pozabljeni zvoki 
bitja mestne ure, ki s stolpa 
nekdanje trške hiše že od ne-
kdaj dominira na Trgu bratov 
Mravljak. Kazalci  ure, na ka-
tere jeklenem ogrodju je vtis-
njena letnica izdelave 1889 in 
napis J. F. Weule, so dolga le-
ta mirovali  in že zdavnaj je 
bilo pozabljeno prijetno bitje, 
ki je vsako četrtino ure opo-
minjalo prebivalce, da čas te-
če. Kot že rečeno, se je ura 
koncem maja spet zganila, 
velika zasluga pri tem pa gre 
Leopoldu Kušarju kot pobud-
niku obnove in seveda urarju 
Vinko Pejovniku.

Zgradba bivše trške hiše 
ima bogato in zanimivo pre-
teklost. Zdajšnji upravljavci 
zgradbe, društvo upokojen-
cev Šoštanj, mi gotovo ne bo 
zamerilo, če zapišem, da bi 
si zgradba zaslužila drugač-
no vlogo in status. V zgodo-
vinskih zapiskih jo najdemo 
kot eno najznamenitejših hiš 

v trgu. Zapisek o tem sega v 
zgodnje sedemnajsto stolet-
je, ko jo je po naročilu kapla-
na Matije Podhrastnika kupil 
župnik Matija Altenberger, 
da bi v njej ustanovil špital. 
To pomeni, da je zgradba 
stala že prej. Nadaljnja uso-
da te lepe hiše je bila poveza-
na ubožci, ki so morali vsak 
dan zjutraj in zvečer k molit-
vi v oratorij, in sicer na znak 
z zvoncem. Ta je imel za na-
logo opominjati odrasle in 
otroke s trga k molitvi, zato 
je moral to nalogo opravljati 
s primernega mesta. Predvi-
deva se, da je bil takrat na-
rejen nekakšen stolp, v kate-
rem je visel zvonček. Morda 
obstajajo celo dokazila, da ta 
isti zvonček še zdaj visi v uri, 
dejstvo pa je, da je urar Vinko 
Pejovnik pri obnovi ure  na 
glavnem zvonu zasledil letni-
co, ki sega v šestnajsto stolet-
je. Dobro vidna sta samo ti-
sočletje in stoletje, to je tisoč 
petsto, dalje pa so številke ne-
koliko nejasno napisane.

Kakorkoli, vrnimo se k 
uri. Z molčečo uro v stolpu 
se ni strinjal novi predsed-
nik društva upokojencev Šo-
štanj, ki je pred kratkim pre-
vzel to nalogo. Poleg prenove 
notranjščine hiše so se lotili 
intenzivnega iskanja urar-
ja, človeka, ki bi se spoznal 
na tako stare mehanizme in 
jih spravil v tek. Ponavadi se 
oziramo po svetu in ne opa-
zimo bogastva na domačem 
dvorišču.Tokrat k sreči to ni 
držalo, saj je Vinko Pejovnik 
Šoštanjčan, ki se je urarstva 
izučil v Celju, kasneje pa de-
lal v Termoelektrarni Šoštanj, 
kjer  se je tudi upokojil. Z ve-
seljem in entuziazmom se je 
lotil starih mehanizmov in jih 
uspešno spravil v tek. Ob tem 
je odkrival čudovite lastnosti 
in preciznost te stare ure, iz-
delani po ankar sistemu in 
s posebno, tako imenovano 
Grahamovo zapreko, kar ji 
daje natančen hod. Ure de-
la, ki jih je Vinko prebil na 

podstrešju trške hiše med 
mehanizmi, utežmi, od ka-
terih najtežji tehtata kar 47 
kilogramov, in zvonovoma, 
velikemu, ki udarja polno 
uro, in malemu, ki bije četrt 
in pol, so bile za Vinkota tudi 
ure izpolnitve njegove dolgo-
letne želje, da bi popravil to 
staro uro.

In kaj pravi Leopold Ku-
šar, predsednik društva upo-
kojencev: »Zelo sem zadovo-
ljen z delom g. Pejovnika in z 
vrnitvijo ure v funkcionalno 
stanje.« Uspešno zaključeno 
delo mu je vlilo novega ela-
na, ki ga bo usmeril v nadalj-
njo prenovo te nekoč ugledne 
zgradbe, v kateri je še pred 
dogodki z bolnico imela pros-
tore trška gospoda.

Milojka Komprej
Fotografije: Dejan Tonkli                                    

Srce ure

Leopold Kušar in Vinko Pejovnik

Ura teče, vsak kaj reče
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Konec prejšnjega tedna 
je moč narave  spet kot 
strela z jasnega posegla 
v dogajanje v Kamniško-
Savinjskih Alpah. Smrti 
planinca je najverjetneje 
botrovala neizkušenost 
in utrujenost, gorski re-
ševalci gorske reševalne 
postaje Celje in posadka 
helikopterja 15. brigade 
slovenske vojske (SV) pa 
so nemočni ugotovili, da 
planincu, 37-letnemu H. 
K. iz okolice Podplata, ni 
več pomoči.

Ekipa gorskih reševalcev 
se je ob tem dogodku izčrpa-
la, ob neposrednem poskusu 
reševanja planinca pa tudi ve-
liko tvegala.  Vendar pa so jih 
že takoj naslednji klicali na 
pomoč pri reševanju desetih 
poginulih krav, ki jih je v noči 
s petka na soboto ubila stre-
la na Lepenatki nad Gornjim 
Gradom. Le-te so več ur pri-
vezane na vrv prevažali s he-
likopterjem  na s kamionom 
dostopno mesto.

Organiziranost gorskih 
reševalcev

Za pripadnike civilne za-
ščite ter gasilce v glavnem 
vemo, da

delujejo na prostovoljni 
bazi, v želji pomagati sočlo-
veku v stiski. Gorska reševal-
na služba v Sloveniji je orga-
nizirana na podoben način. 
Člani so lahko le izjemno 
dobro strokovno usposoblje-
ni alpinisti, ki v stalni kondi-
cijski pripravljenosti do po-
tankosti obvladujejo plezalne 
veščine. Pripravljeni morajo 
biti na najzahtevnejše inter-
vencije v gorah,

reševanje v kočljivih situa-
cijah v vseh vremenskih raz-
merah, prav tako pa morajo 
znati nuditi profesionalno pr-
vo pomoč in izvajati oživlja-
nje. Seveda morajo biti tudi v 
stalni pripravljenosti za mo-
rebitne reševalne akcije.

Gorska reševalna posta-
ja Celje deluje na območju 
občin okrog Celja, v Savinj-
ski dolini ter Velenju in Mo-
zirju,  za posebne naloge pa 
v okviru te postaje deluje 
še helikopterska enota, se-
stavljena iz štirih reševalcev 
(Grega Justin, Marko Lihte-
neker, Ivo Hans Avberšek in 
zdravnik dr. Samo Fokter). 
Vsi reševalci morajo letno iz-
vajati izpite o strokovnosti in 
fizični sposobnosti ter si potr-
jevati licenco. Prejšnji konec 
tedna so izvajali vaje za takš-

no usposabljanje na Okrešlju 
(mineva 6 let od tragedije, ko 
je tam izgubilo življenje pet 
gorskih reševalcev ob izvaja-
nju podobnih vaj v sodelova-
nju s helikopterjem). 

Reševalci pogostokrat 
tvegajo življenje na he-
likopterski vrvi

Ob teh vajah so prejeli klic 
iz baze gorske reševalne po-
staje, da se je hudo ponesre-
čil planinec pod vrhom Oj-
strice, torej na višini več kot 
2000 metrov. Zaradi padca se 
je hudo poškodoval po glavi, 
intervencija je bila nujna. Ker 
so bili gorski reševalci ob vaji 
zelo blizu, je  stekla reševal-
na akcija že pol ure po klicu. 
Ob priletu helikopterja SV, ki 
ga je pilotiral Stane Kolar, so 
morali  reševalci zaradi kopi-
čenja megle

najprej opraviti zahteven 
vzpon do mesta nesreče in 
nato čakati na ugodno vre-
me (oz. luknje v meglenih 
kopicah, da bi bilo možno 
navezati in dvigniti pones-
rečenca ).

Reševalci so se po vzponu 
(tekli so vso pot navzgor) ta-
koj lotili reševanja na klasi-
čen način z marinerjem, za 
kar so potrebovali tudi do-
volj številčno ekipo reševal-
cev. Ob ponesrečenem je bil 
tudi njegov brat in neka me-
dicinska sestra, ki je ves čas 
nudila prvo pomoč ponesre-
čenemu, vendar se je žal iz-
kazalo, da zaradi hudih po-
škodb pri padcu in drsenju 
ter kotaljenju 150 metrov v 
globino ni bilo mogoče več 
nič storiti. Gorski reševalci so 
torej ob tragično preminulem 
planincu lahkoposkusili s 
transportom v dolino na kla-

sičen način, ko pa se je za ne-
kaj trenutkov meglena gmota 
razblinila, je helikopter spet 
posegel v reševalno akcijo 
in poletel z vrha med stebri 
oblakov in navezal ponesre-
čenca. Reševalca s ponesre-
čencem so dvignili z vitlom 
v helikopter, ki je komaj ušel 
vrtinčastim meglam s prizo-
rišča pod Ojstrico. 

Strela pobila čredo krav 
pod Lepenatko

Opisano se je dogajalo v 
soboto po 15. uri, že nasled-
nji dan pa so reševalci spet 
plezali za vajo in nadaljevali 
svoj trening po programu. Ko 
so zaključili in se vrnili na do-
move, so prejeli ponovno klic 

na pomoč, in sicer za dvigo-
vanje in prenos desetih pogi-
nulih krav z Lepenatke, kjer 
jih je v petek ponoči ubila 
strela. Krave so prenočevale 
pod skupino macesnovih dre-
ves, kamor je udarila strela in 
živali na mestu ubila. Reše-
valci helikopterske ekipe, 
Grega Justin, Grega Zaluber-
šek in Ivo Hans Avberšek, so 
v sodelovanju s tričlansko po-
sadko helikopterja SV spet 
garali. Navezovanje težkih 
kadavrov, dvigovanje na raz-
tegnjeni jekleni vrvi in pre-
nos na dostopno področje je 
bil ob talni radijski navigaciji  
ponovno zahtevno dejanje. 
Prizori, ki niso ušli pogle-
dom domačinov na področju 

Gornjega Grada in Lenarta, 
so se srhljivo zarezali tudi v 
občutja alpinistov. Toliko vse-
ga na kupu, toliko čustvenega 
pritiska, koncentracije in tve-
ganja. Kar preveč za vsega va-
jene in z adrenalinom preže-
te ljudi, ki jih že v naslednjih 
urah in dneh čaka »nagrada«, 
občutek, da so pomagali.

V pogovoru z Ivom Av-
berškom Hansom, ki je po-
udaril pomen sodelovanja 
gorskih reševalcev  s piloti 
SV in policijo, smo lahko ob-
čutili, s kolikšno zavzetostjo 
ti fantje živijo za svoje po-
slanstvo in kakšni so fizični 
in duševni napori pri uspeš-
nih in manj uspešnih inter-
vencijah. Družba in znanci 
smo lahko tem ljudem le ne-
izmerno hvaležni. To je lahko 
nagrada za njihova tveganja  
v steni ali na helikopterskem 
vitlu. To so prizori iz resnič-
nega adrenalinskega sveta in 
ne iz filmov. To je potrebno 
preživeti za to, da preživijo 
drugi.

 
Skrajna previdnost v go-
rah

Hans Avberšek je po raz-
govoru še dodal, da je skrajno 

neodgovorno, da se planinci 
odpravljajo v gore v poletnih 
mesecih sredi dneva. V gore 
je potrebno zarana in se ob 
vročini ter termikah in ne-
vihtah umakniti v dolino ali 
gorska zavetišča. V gorah na-
mreč velja , da strela udari z 
jasnega. Žal pa tudi žalostna 
statistika pravi, da v plani-
nah, v raju rekreacije, konča 
svoje življenje veliko ljudi, ki 
naivno pristopijo k vzponom 
in precenijo svoje sposobno-
sti, znanje in opremljenost . 

In kaj čuti reševalec ob 
uspešno izvedeni reševalni 
akciji, smo vprašali Iva Avber-
ška, fotografskega zanesenja-
ka, oblikovalca in dizajnerja 
iz Velenja?! »Nekakšen po-
nos, olajšanje, prijetno utru-
jenost in več dni podoživlja-
nje vsakega trenutka akcije, 
hkrati z anlaiziranjem vseh 
detajlov reševanja.« 

Jože Miklavc

Fotografije:
Ivo Hans Avberšek, 

portret: Jože Miklavc 

Strela z jasnega!

Na vrvi življenja in smrti
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Minuli vikend je bilo na 
šoštanjskih ulicah veliko 
otrok in mladine. Skoraj vsa-
ka skupina je govorila v svo-
jem narečju, a imeli so nekaj 
skupnega – taborniško ru-
tico okoli vratu. Dogajal se 
je namreč Državni taborni-
ški mnogoboj, katerega sta 
organizirala Zveza taborni-
kov Slovenije in Rod Pusti 
grad Šoštanj. 

Velika skupina mladih in 
tudi nekaj manj mladih ta-
bornikov si je za tri dni po-
stavila svoje bivališče na 
velikem travniku ob šoštanj-
skem jezeru. Kot se za tabor-
nike spodobi, so bivali v šoto-
rih, ki so si jih sami postavili. 
Tekmovalni del mnogoboja 
so predstavljali preizkusi v 
znanju iz taborniških veščin, 
kot je postavljanje šotorke ali 
šotora, gradnja pionirskih ob-
jektov, lokostrelstvo ipd. 

Tekmovanje še zdaleč ni 
bilo bistvo mnogoboja. Naj-
pomembnejše je bilo druže-
nje in medsebojno spozna-
vanje, kar se je izvajalo na 
prireditvenem prostoru ob 
pohajkovanju po Šoštanju, 
na šoštanjskem bazenu in še 
kje. Za vse udeležence je bilo 

veselo in zanimivo doživetje. 
Tudi zunanji obiskovalci nis-
mo ostali ravnodušni ob le-
pem vremenu, prijaznem 
sprejemu in obilici spremlje-
valnih aktivnosti. Kar nekako 
potegne te zraven!

Bojan Rotovnik

 

IZJAVILI SO:

Tomaž Strajnar iz Kra-
nja (glavni sodnik in bodoči 
načelnik Zveze tabornikov 
Slovenije): »Želel bi pohva-

liti soorganizatorje, to so 
taborniki Rodu Pusti grad 
Šoštanj, za odlično organi-
zacijo in izvedbo mnogo-
boja. Šoštanjski taborniki 
so bili v preteklih letih redni 
udeleženci mnogobojev, kjer 
so si nabirali potrebne izkuš-
nje za organizacijo tako za-
htevnega projekta, kot je dr-
žavni mnogoboj. Čestitke za 
organizacijo!« 

Andreja Gomboc iz Šo-
štanja (vodja tekmovanja): 
»Taborniki Rodu Pusti grad 
Šoštanj smo v projekt pri-
prave in izvedbe državne-
ga taborniškega mnogoboja 

vložili mnogo časa in truda, 
kar se posledično odraža v 
visoki organizacijski kvali-
teti mnogoboja. Pri tem pro-
jektu so sodelovali skoraj vsi 
člani rodu!« 

Helena Urh iz Šoštanja 
(vodja tekmovalnega dela): 
»Pohvalila bi predvsem vse 
sodnike in kontrolorje, ki so 

na mnogoboj prišli iz različ-
nih predelov Slovenije, za 
kvalitetno in uspešno oprav-
ljeno delo. Hvala!«

Taborniški mnogoboj v Šoštanju

Vhod v taborni prostor

Prireditveni prostor

Lokostrelstvo

Postavljanje šotorke

Delovno osebje

Pionirski objekti

Mnogoboj v številkah
• 85 ekip (415 tekmovalcev) iz 27 taborniških 

rodov

• 49 spremljevalcev

• 13 članov ožjega organizacijskega odbora

• 50 članov delovnega osebja iz Rodu Pusti grad 
Šoštanj 

• 69 sodnikov in kontrolorjev

• preko 100 bivalnih šotorov

Mešlova v 
Velenju

V petek se je mudila na delovnem obisku v mestni občini 
Velenje državna sekretarka z ministrstva za gospodarstvo,  
mag. Mateja Mešl. Predstavniki podjetij ESOTECH, Medpod-
jetniškega izobraževalnega centra, Inštituta ERICO in občine 
so gostjo seznanili s projektom ustanovljenega medpodjetni-
škega izobraževalnega centra v Šaleški dolini ter z načrti za 
izgradnjo prostorov tega centra. Po sprejemu na občini so si 
državna sekretarka Mešlova in spremljevalci ogledali poleg 
navedenih podjetij tudi učne delavnice .

Mag. Mateja Mešl in direktorica Esotech d.d.,
Zofija Kukovič Mazej ob obisku v Velenju

Fotografija: Jože Miklavc
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UMAR o Pomladanskem poročilu 2003
Urad za makroekonomske analize in razvoj je strokovni javnosti in medijem predstavil 

ugotovitve Pomladanskega poročila 2003. 
Pomladansko poročilo 2003 predstavlja analitično obrazložitev pomladanske napovedi 

gospodarskih gibanj ter vsebuje podrobnejši prikaz tekočih gospodarskih gibanj. Slovenska 
vlada ga obravnava kot eno najpomembnejših strokovnih podlag za oblikovanje ukrepov 
ekonomske politike, pojasnjujejo na uradu.

Spremenjene razmere v mednarodnem okolju so poglavitni razlog za popravek napovedi 
gospodarske rasti v Sloveniji za letošnje leto, in sicer za 0,6 odstotne točke navzdol (na 3,1%). 
Izvoz v EU se bo le postopoma krepil, zmanjšale se bodo visoke stopnje rasti izvoza na tr-
ge srednje, vzhodne in jugovzhodne Evrope, tudi zaradi nižje tamkajšnje kupne moči. Rast 
investicij se bo ohranjala na podobni ravni kot lani in bo temeljila na naložbah v avtocestno 
strukturo (naložbe v stroje in tehnologijo je pričakovati konec leta). Stanovanjska gradnja 
se že leta nenehno manjša, prebivalstvo varčuje in odplačuje dolgove iz časov pred uvedbo 
davka na dodano vrednost. Razmere na trgu dela so se poslabšale, večji obseg domače po-
trošnje je pričakovati prihodnje leto, ko naj bi se okrepila tudi gospodarska rast.

Vstop v EU kratkoročno ne bo pomenil prevelikega šoka, saj se je gospodarstvo razmeram 
na tem trgu in konkurenčnim pritiskom že prilagodilo. Nekoliko občutljivejše je prilagajanje 
konvergenčnim kriterijem, ki so pogoj za vstop v evropsko monetarno unijo. Še zlasti, ko gre 
za inflacijo. Letošnja naj bi se ustavila pri 5,1% (na letni ravni), prihodnje leto pa naj bi bila 
4,3-odstotna. Podatki o tujih vlaganjih in varčevanju prebivalstva, pa tisti, da podjetja in pre-
bivalstvo manj uporabljajo domača posojila (banke pa denar usmerjajo v donosne papirje 
Banke Slovenije in države), prepričujejo ekonomiste, da država nima pravil, ki bi spodbudila 
usmerjanje prihrankov v nove naložbe.

Kazalec gospodarske klime tudi junija navzdol
Gospodarska klima v Sloveniji se je junija po ugotovitvah državnega statističnega urada 

znova nekoliko poslabšala. Kazalec gospodarske klime, ki je po januarski stagnaciji februarja 
nekoliko porasel, se je že marca precej znižal, pot navzdol pa je nadaljeval aprila, maja in tudi 
junija. Po majskem padcu pa se je znova zvišal kazalec zaupanja potrošnikov, ki je porasel že 
marca in aprila. Kazalec zaupanja v predelovalnih dejavnostih pa se je nekoliko zvišal.

Omenjene kazalce izračunavajo na statističnem uradu s pomočjo ankete o poslovnih ten-
dencah v predelovalnih dejavnostih in ankete o mnenju potrošnikov.

Rebalans letošnjega proračuna sprejet 
DZ je sprejel rebalans letošnjega državnega proračuna. S posebnim delom je zagotovil sred-

stva za izvajanje javne gozdarske službe ter investicije v trboveljski bolnišnici. Kot je ob pred-
stavitvi povedal minister Mramor, gre za smiseln inštrument ekonomske politike in korak na 
poti k zagotovitvi boljše in bolj prilagodljive strukture slovenskega proračuna, s čimer pa bi 
omogočili “mehak pristanek ob vstopu v EU”. 

Razlogi za rebalans so znani: makroekonomske razmere v svetu so se v času od priprave 
proračuna bistveno spremenile, kar še posebej velja za naše najpomembnejše zunanjetrgo-
vinske partnerice, je povedal minister. Med vzroki za rebalans je naštel še znižanje napovedi 
gospodarske rasti, ki po novem za letos znaša 3,1 odstotka, podražitev nafte v svetu, padec 
izvoza ter zmanjšanje potrošnje pri nas.

Vlada je izračunala, da bodo letošnji proračunski prihodki za 28,2 milijarde tolarjev nižji od 
sprva načrtovanih. Približno polovica znižanih prihodkov gre na račun davčnih prihodkov, od 
katerih bo najvišji izpad od davka na dodano vrednost kot posledice nižjega domačega troše-
nja ter nižjega izvoza in uvoza. Nižji bodo tudi prihodki od dohodnine, medtem ko se bodo 
povečali prihodki od davka na dobiček pravnih oseb. Predlog rebalansa tako predvideva, da 
bodo skupni prilivi v državno blagajno letos znašali 1366,6 milijarde tolarjev. 

DZ je s 47 glasovi za in 18 proti sprejel splošni del rebalansa letošnjega državnega prora-
čuna, s 45 glasovi za in 14 proti pa še posebni del. Pri tem je med petimi vloženimi dopolnili 
podprl le dve. Zagotovil je dodatnih 349 milijonov tolarjev za izvajanje javne gozdarske služ-
be ter 40 milijonov tolarjev za investicije v trboveljski bolnišnici. Ker mora vlada pred spreje-
mom rebalansa v celoti pripraviti uskladitveno dopolnilo, je DZ v nadaljevanju seje prešel na 
obravnavo predloga zakona o izvrševanju proračuna v letih 2003 in 2004.

Z dodatnimi 349 milijoni tolarjev se bo znotraj ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo in pre-
hrano zagotovilo potrebna sredstva za izvajanje temeljnih nalog v gozdovih, ki jih brez tega 
denarja ne bi bilo mogoče izvajati. Za izvajanje materialnih stroškov je potrebnih 147 milijo-
nov tolarjev in za izplačilo osnovnih plač delavcem od septembra dalje 202 milijona tolarjev. 
Zavod za gozdove Slovenije bo denar dobil s prerazporeditvijo s postavke subvencije v kme-
tijstvu, čemur so številni poslanci nasprotovali.

Interbrew zahteval izločitev direktorja 
Urada za varstvo konkurence

Ljubljana, 19. junija (STA) – Urad za varstvo konkurence odločbe o skladnosti koncentraci-
je med Pivovarno Laško in Pivovarno Union s pravili konkurence ne bo izdal do nadaljnjega, 
saj je pravni zastopnik stranke v postopku  belgijskega Interbrewa, Pavle Pensa, v sredo na 
ministrico za gospodarstvo Teo Petrin naslovil zahtevo za izločitev direktorja urada za varstvo 
konkurence Andreja Plahutnika iz postopka, in sicer zaradi suma njegove pristranskosti. 

Dokler ministrica ne bo odločila o tej zahtevi Interbrewa, odločbe ne bo, je na novinarski 
konferenci dejal Plahutnik in dodal, da do odločitve ministrice ne bo dajal informacij, poveza-
nih s primerom Union-Laško. Pravna zastopnika Pivovarne Laško Miro Senica in Stojan Zdol-
šek sta na ločeni novinarski konferenci odločitev Belgijcev označila kot nekorektno dejanje, 
katerega glavni namen je zavlačevanje postopka.

Kot je dejal Plahutnik, ki predloga za izločitev ni pričakoval, mu v Interbrewu očitajo, da naj 
ne bi bila izvršena vsa preiskovalna dejanja, poleg tega pa naj ne bi odobril nekaterih predlogov 
Belgijcev, ki so jih ti poslali v zadnjih dneh. Interbrew v svoji zahtevi za izložitev Plahutnika 
kot razlog navaja, da jim je urad dal premalo časa za pregled celotne dokumentacije. 

Pivovarna Laško je zelo dolgo časa imela na svoji dokumentaciji oznako zaupno oz. po-
slovna tajnost, kar je moral urad upoštevati. Šele ko je Laško umaknilo to označbo s svojih 
dokumentov, 9. junija letos, je urad obvestil drugi stranki v postopku, in sicer Interbrew in 
Pivovarno Union, o načinu in pogojih za vpogled v spis. O možnostih vpogled v spis smo ob-
vestili že prejšnji teden, tako da so te imele možnost vpogleda do danes, se pravi en teden, je 
dejal Plahutnik in ob tem dodal, da bi težko govorili o tem, da jim je urad kršil pravice.

Sicer pa smo maja strankam v postopku poslali povzetek dejstev, na katere naj bi se od-
ločba opirala. Stranke so ob tem imele možnost, da se glede teh dejstev opredelijo, zato me-
nim, da je bil postopek transparenten, je še dejal Plahutnik.

Zaradi novih razmer ne morem napovedati, kdaj naj bi bila odločba vendarle izdana, 
vendar je datum izdaje odvisen od tega, kdaj in kako bo zahteva za mojo izločitev obra-
vnavana in odločena. Časovnega termina zdaj ne bom napovedoval glede na to, da je bi-
la moja izjava, da bo odločba pripravljena danes, eden izmed elementov za izločitev. 

Svetovne zaloge nafte so se močno povečale 
Svetovne zaloge nafte so se v minulem letu po navedbah ameriške naftne družbe Exxon-

Mobil močno povečale. V primerjavi z letom poprej naj bi se zaloge črnega zlata po vsem 
svetu povečale za 17,4 odstotka na 165 milijard ton. 

Za porast rezerv pa niso bila odločilna le novo odkrita nahajališča, temveč že znana na-
hajališča v Kanadi, ki jih lahko zaradi naprednejše tehnologije sedaj bolj učinkovito izrab-
ljajo in jih zato štejejo med gotove rezerve. Po poročilu ExxonMobil so se zagotove svetovne 
rezerve nafte po letu 1980 skoraj podvojile.

Poraba nafte se je lani povečala za 0,5 odstotka in tako ostala dokaj stabilna pri 3,5 milijar-
de tone. Poraba v Evropi in Južni Ameriki se je pri tem zmanjšala, medtem ko se je na Dalj-
nem vzhodu povečala. Črpanje nafte se je ob tem, predvsem zaradi slabe gospodarske rasti 
in uravnavanja Organizacije držav izvoznic nafte (OPEC), zmanjšalo za odstotek na 3,552 
milijarde tone. Samo na Bližnjem vzhodu se je proizvodnja znižala za šest odstotkov. 

Najvišjo točko so s skoraj 156 tisoč milijardami kubičnih metrov dosegle tudi svetovne rezerve 
zemeljskega plina, Rusija pa ostaja s 47 tisoč kubičnih metrov še vedno na prvem mestu. Povečala pa 
se je tudi letna proizvodnja zemeljskega plina, in sicer za 16 milijard na 2,53 tisoč kubičnih metrov. 
S tem ko so med zagotove rezerve nafte uvrstili tudi kanadska nahajališča, je severnoameriška 
celina s 24,235 milijarde ton naftnih zalog na drugem mestu, takoj za Savdsko Arabijo, ki ima 
35,4 milijarde ton naftnih zalog. Na tretjem mestu je Irak, ki razpolaga s 15,09 milijarde ton 
naftnih zalog. Pri zagotovih rezervah gre za le majhen del dejanskih zalog, ki jih lahko s seda-
njo tehnologijo črpamo. Dejanske zaloge bodo dosegljive šele z bolj razvito tehnologijo.

Rok Feler

Obvestilo o sklepih  6. skupščine delničarjev Gorenje, d.d.

Skupščina delničarjev Gorenje,d.d., na kateri je bilo navzočega 60,06 % kapitala s pravico 
do glasovanja, je odločila, da se:

bilančni dobiček za poslovno leto 2002, ki znaša 5.012.993.770 SIT, uporabi za naslednje namene:
• za izplačilo dividend delničarjem v višini 1.159.000.000 SIT bruto ali 95 SIT bruto na delni-

co, do katere so upravičeni delničarji, ki bodo vpisani v delniško knjigo na dan 27.6.2003. 
Dividenda se izplača 70 dni po sprejemu tega sklepa.

• za izplačilo nagrad upravi družbe v višini 37.000.000 SIT bruto,
• za izplačilo nagrad nadzornemu svetu družbe v višini 22.000.000 SIT bruto in
• za oblikovanje drugih rezerv iz dobička v višini 1.897.496.885 SIT.
Bilančni dobiček  v višini 1.897.496.885 SIT ostane  nerazporejen.

Skupščina delničarjev je podelila razrešnico  Upravi in Nadzornemu svetu družbe za po-
slovno  leto  2002.

Skupščina je odločala tudi o razširitvi dejavnosti in uskladitvi dejavnosti družbe z veljavno 
standardno klasifikacijo dejavnosti. 

Skupščina je s sprejetjem predloga besedila Statuta Gorenje, d.d. uskladila statut družbe z 
novelo ZGD-F. Sprejeto besedilo Statuta Gorenje,d.d. nadomešča sedanji statut v celoti. V po-
stopku odločanja sta Slovenska odškodninska družba, d.d. in Kapitalska družba, d.d. pred-
lagali še dopolnitev in spremembi besedila statuta in sicer z omejitvijo članov uprave navzor 
na največ šest članov uprave, oblikovanje statutarnih rezerv v višini 10 % čistega poslovne-
ga izida poslovnega leta po pokritju drugih namenov, ki jih določa zakon, in do višine 30 % 
osnovnega kapitala družbe ter uporabo statutarnih tudi za uravnavanje dividendne politike, 
kar vse je bilo sprejeto. Na ta način bo družba v bodoče oblikovala statutarne rezerve, njiho-
va višina pa bo manjša kot je predlagala uprava, ki je predlagala v ta namen uporabo 20% či-
stega poslovnega izida in oblikovanje statutarnih rezerv do višine 50% osnovnega kapitala
Z sprejetim Statutom družbe je bil usklajen tudi Poslovnika o delu skupščine Gorenje, d.d. 

Skupščina je sprejela informacijo, da je družba Gorenje,d.d., v obdobju od 22.02.2002 do 
06.05.2002 pridobila 307.105 delnic po cenah od 2.253,71 SIT do 3.898,00 SIT, z namenom za-
menjave deležev v družbah, ki so že v pretežni lasti Gorenja, d.d. in v družbah, ki jih bo Gore-
nje odkupilo v skladu s svojo poslovno strategijo.

Skupščina družbe Gorenje, d.d., je na podlagi osme alinee prvega odstavka 240. člena ZGD 
dala pooblastilo upravo družbe, da v imenu in za račun družbe kupi lastne delnice, katerih 
skupni nominalni znesek pridobljenih delnic ne sme presegati 5% osnovnega kapitala. Pri pri-
dobivanju lastnih delnic, ki se izvede po borznih pravilih, mora uprava upoštevati, da nabavna 
cena ne sme biti višja od 5.000,00 SIT. V kolikor so podani elementi posla s svežnjem delnic, 
kot to določajo Pravila borze, pa mora družba upoštevati prednostno pravico delničarjev pri 
odkupu lastnih delnic v sorazmerju z njihovimi deleži v osnovnem kapitalu.

Po sprejetem sklepu uprava lahko pridobiva lastne delnice z namenom zamenjave poslov-
nih deležev in delnic v družbah, ki jih bo Gorenje, d.d., odkupilo v skladu s poslovno politiko 
družbe, zaradi česar se prednostna pravica delničarjev pri odsvojitvi lastnih delnic izključi. Pri 
odsvojitvi lastnih delnic mora biti menjalna cena delnic višja od njihove nabavne vrednosti. 
Pooblastilo upravi velja 18 mesecev od dneva sprejema sklepa na seji skupščine. Vsebina tega 
sklepa skupščine je bila sprejeta v besedilu, ki sta ga predlagala Slovenska odškodninska druž-
ba, d.d. in Kapitalska družba, d.d.

Skupščina je za revizorja za poslovno leto 2003 imenovala KPMG Slovenija, podjetje za re-
vidiranje in poslovno svetovanje, d.o.o., Ljubljana.

Izpodbojne tožbe niso bile napovedane. Sklepi bodo v celoti objavljeni na spletnih straneh 
borze in v časopisu Delo.

Predsednik skupščine je prisotne delničarje obvestil, da je Anton Majzelj, član Nadzornega 
sveta Gorenje, d.d. dne 11.6.2003 po izteku roka, ki je še dopuščal možnost razširitve dnevnega 
reda skupščine delničarjev, obvestil predsednika Nadzornega sveta, da odstopa s funkcije člana 
Nadzornega sveta.  S tem je bil odstop notificiran s pravnim učinkom na dan 11.6.2003. 

Prisotni delničarji in nadzorni svet družbe so se ob izteku mandata sedanji Upravi Gorenja, 
d.d. posebej zahvalili predsedniku Uprave Gorenja, d.d. Jožetu Staniču za uspešno vodenje 
družbe v preteklem obdobju.

Na podlagi sprejetaga statuta družbe bo Gorenje, d.d. objavljalo sporočila za javnost  oziro-
ma obveščalo delničarje in širšo javnost v elektronski obliki na spletnih straneh Ljubljanske 
borze www.ljse.si v sklopu sistema elektronskega obveščanja SEOnet. Sporočila družbe, za 
katera zakonodaja določa drugačen način objave pa  bodo objavljena v časipisu DELO in na 
spletnih straneh Ljubljanske borze.

Valerija Debenjak Vodja odnosov z javnostmi
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Razširjenost alergij se po 
vsem svetu, zlasti v razvi-
tih industrijskih okoljih,  
veča. Danes ima že skoraj 
četrtina  svetovnega pre-
bivalstva alergijsko obo-
lenje kože ali dihal.

Beseda alergija izvira iz 
grščine, njen prvotni po-
men je »reagirati drugače«, 
danes pa se uporablja pred-
vsem v smislu preobčutlji-
vega odzivanja. Alergija je 
preobčutljivost telesa zara-
di pomanjkljivega imunske-
ga sistema. Imunski sistem 
je skupek različnih celic, ki 
telo ščiti  pred bakterijami, 
virusi in toksini, alergijo pa 
povzroči njegov pretiran  
odziv  na sicer nenevarne 
snovi, ki pri zdravih ljudeh 
ne povzročajo nobenih te-
žav. Poznano je že več kot 
20.000 alergenov, ki se jim 
naše telo lahko upre. Aler-
geni so lahko pršice, cvetni 
prah, plesni, čebelji strup, 
seno, določena hrana, zdra-
vila itd.  Pri prvem stiku, bo-
disi prek dihal, prebavil ali 
kože, ga telo le prepozna, 
alergija pa se pojavi šele ob 
ponovnem stiku. Začnejo se 
proizvajati alergenu ustrez-
na protitelesa, v tkiva pa se 
sproščajo histamin, sero-
tonin, kininogeni in druge 
vnetne snovi, ki povzročajo 
lokalno vnetje. Bolezenski 
znaki so  odvisni od vrste 
alergena, izpostavljenosti 
telesa in posameznikovega 
imunskega odziva. Pojavijo 
se lahko značilni simptomi. 
Na koži: rdečina, oteklina, 
srbenje ali izpuščaji;  sluz-
nica v ustih, nosu in očeh 
se razdraži; dihala: kihanje, 
kašelj, moteno dihanje; čre-
vesje: bruhanje, driska,  v 
najhujšem primeru lahko 
pride do krčev v sapnicah 
in nepravilnega delovanja 
krvnega obtoka.

V poletnem času najpo-
gosteje zasledimo alergije 
zaradi pikov insektov, son-
ca   in  cvetnega prahu.

1. Alergijska reakcija po 
pikih žuželk ni posledica 
delovanja strupa žuželke, 
ampak  nepotrebnega in 
burnega odziva imunskega 
sistema na nekatere sestavi-
ne v strupu. Alergijsko reak-
cijo po piku žuželk ima oko-
li 0,5 %  ljudi. Znaki alergije 
so boleča oteklina in rde-
čina, ki  navadno po nekaj 
urah izgineta.

Pri ljudeh, ki so preob-
čutljivi na strup žuželke, je 
oteklina po ponovnem piku 
veliko večja, boleča in lahko 
traja več dni.  Lahko pride 
tudi do koprivnice po celem 
telesu, otekanja mehkih tkiv 
ustnic in obraza, bruhanja, 
driske, padca krvnega tlaka 
in izgube zavesti –anafilak-
tični šok.

Če ste že imeli težjo aler-
gijsko reakcijo, je potrebno 
imeti zdravila, ki jih je pred-
pisal zdravnik, vedno pri se-
bi. Pri lažjih oblikah  si lah-
ko pomagamo z ledenimi 
obkladki, na voljo  so  kre-
me,  npr. hladilno mazilo ali 
ribje mazilo, ki kožo tudi ob-
navljata in hladita. Uporabi-
mo lahko tudi gel, ki vsebu-
je aluminijev acetotartrat, ki 
olajša bolečino in kožo hla-
di. V lekarni pa se dobe tudi 
protialergijske tablete.

Pred alergijami in drugi-
mi neprijetnostmi ob piku 
se ubranimo z repelenti. To 
so snovi, ki odganjajo insek-
te. So v obliki  krem, pršil in  
losionov.

2. Alergijo na sonce  pre-
poznamo kot rdeče srbe-
če izpuščaje, ki se pojavijo 
predvsem na rokah, nogah, 
dekolteju in ramenih. Sproži 
jih histamin, ki se pod vpli-
vom sončnih žarkov sprošča 
v telesu. Alergijsko reakcijo 
lahko preprečimo oz. ubla-
žimo tako, da pet dni pred 
sončenjem in vse do konca 
močnejšega izpostavljanja 
soncu jemljemo protialer-
gijske tablete, ki jih v lekar-
ni  dobimo tudi brez recep-

ta (cetrizin, loratidin), ali 
pa dva tedna prej B-karo-
ten. Pri sončenju je pripo-
ročljiva uporaba visokega 
zaščitnega faktorja z UVA- 
in UVB-filtrom.

Potrebno se je izogibati 
močnemu soncu, telo za-
ščitimo s primerno obleko 
in pokrivalom. Srbeča mesta 
namažemo s  antihistamin-
skim mazilom, kot je npr. di-
metindenijev maleat. Obču-
tek hlajenja lahko dosežemo 
s hladilnim mazilom, gelom 
aloje ali s preparati, ki vse-
bujejo pantenol.

3. Alergije na dihalih
Alergijski rinitis delimo v 

sezonsko in celoletno obli-
ko.Vzroki sezonskega aler-
gijskega rinitisa so spomla-
di večinoma pelodi dreves in 
trav, poleti plevelov in zeli,  
jeseni pa predvsem plevelov 
in plesni. Alergeni pelodi v 
ozračju izvirajo iz rastlin,  ki 
jih oprašuje veter.

Pelod dreves se začne po-
javljati v zraku že januarja, 
ko zacvetita leska in jelša, 
aprila cveti breza, do konca 
maja pa še druge drevesne 
vrste. Pelod trav je najpogo-
stejši povzročitelj alergije od 
maja do konca julija. Kole-
dar cvetenja  za Slovenijo je 
objavljen tudi  na spletnih 
straneh interneta. Sezon-
ski alergijski rinitis ima tri 
značilne simptome: srbenje 
v nosu, kihanje in voden iz-
cedek. Pogosto se razvije tu-
di alergijsko vnetje oči. Pri 
celoletnem alergijskem ri-
nitisu pa je glavni znak za-
mašen nos,  izcedka iz no-
su je manj, očesno vnetje je 
redkost.

Vzroki celoletnega aler-
gijskega rinitisa so pršice, 
živalske dlake, plesni. Pri 
zdravljenju alergijskega ri-
nitisa je pomembno pred-
vsem izogibanje alergenom.  
Priporočljivo je, da se  v ča-
su cvetenja izogibamo cve-
točih predelov. Pomembno 
je, da sami ali z zdravniko-

vo pomočjo odkrijemo, na 
kaj smo alergični, in če je le 
mogoče, se  teh alergenov iz-
ogibamo.

Zdravnik predpiše za bla-
ge oblike alergijskega riniti-
sa peroralni antihistaminik, 
lahko tudi kapljice za oči in 
pršila za nos. Dolgotrajno 
vnašanje dekongestivnih 
kapljic lahko nadomestimo 
s fiziološko raztopino za iz-
piranje nosu, kjer s pravilno 
uporabo dosežemo podoben 
učinek.  Uporabljamo jo lah-
ko brez omejitev, medtem 
ko  dekongestiva ni dobro 
uporabljati več kot sedem 
dni. Seneni nahod je najpo-
gostejši maja in junija, ko je 
v zraku veliko cvetnega pra-
hu oz. peloda.

Samozdravljenje s pero-
ralnimi antihistaminiki (lo-
ratidin, cetrizin) naj ne bi 
trajalo več kot 10 dni. Če je 
potrebno jemanje dalj časa, 
se je potrebno posvetovati z 
zdravnikom. Za ublažitev 
draženja, pordelosti in sr-
benja oči lahko uporabimo 
tudi kapljice, ki so na voljo 
brez recepta, vendar samo 
za lajšanje blažjih težav.

Alergije niso samo ne-
prijetna nadloga, ampak 
vplivajo na naše sedanje 
in prihodnje zdravje. S so-
dobnimi načini zdravljenja 
lahko simptome blažimo in 
tudi preprečujemo.

Potrebno se je predvsem 
izogibati alergenov, da do 
alergij sploh ne pride, če pa 
težave nastopijo, je potreb-
no vprašati za nasvet v le-
karni ali pri zdravniku.

S temi nasveti, in da bi 
bilo čim manj neprijetno-
sti,  vas prepuščam vroče-
mu poletju.

Veronika Rebernik,
mag. farm.  

AlergijeLučke  
življenja
Tako pravi moj ati svečam. Zakaj jih ljudje prižigamo? 
Glede tega se najini mnenji razlikujeta. Trdim, da sve-
tloba prižganih sveč ponazarja upanje za življenje po 
življenju. Ati pa je prepričan, da toplota in svetloba 
plamenov pomirjata tistega, ki jo prižiga. Oba pa se 
strinjava, da sveče sodijo v stanovanja romantičnih 
ljudi in na pokopališča.

Slovenija ima zelo veliko pokopališč. Majhnih in velikih, 
legalnih in ilegalnih. Legalna so največkrat obdana z različ-
nimi ograjami. Nahajajo se ob cerkvah ali pa na področjih 
zunaj mest in naselij. Naša pokopališča so večinoma lepo 
urejena. Grobovi so očiščeni plevela in posajeni s svežim 
cvetjem. Lepa in spokojna pokopališča vzbujajo v obisko-
valcih spoštovanje vezi med življenjem in smrtjo.

Že prej sem omenila, da premore Slovenija tudi ilegalne 
grobove, že kar pokopališča. Kar malo hudo mi je o tem pi-
sati, ker vem, da so takšni grobovi velika bolečina za ljudi, 
ki jih oskrbujejo in vzdržujejo. O čem govorim? O grobovih, 
ki jih vidimo ob naših cestah. Prižgane sveče, šopki rož, po-
nekod tudi spominske plošče – spomeniki.

Vedno sem se spraševala, od kod ta nenavadnost in zakaj 
se je tako razbohotila. Ljudje umirajo tudi v bolnišnicah, v 
bazenih, doma v posteljah … Nikjer na teh mestih po pre-
mestitvi umrlega na za to določeno mesto – mrliško vežico 
ne moremo prižigati sveč. Si predstavljate, kako bi to izgle-
dalo v bolnišnicah? Na izpraznjeno posteljo največkrat pri-
de takoj drugi pacient. In mi bi prižgali svečo in jo postavili 
na njegovo nočno omarico, v spomin na našega sorodnika, 
prijatelja.

Razumem žalost ljudi, ki v prometnih nesrečah izgubijo 
ljubljenega človeka. Tudi sama sem se soočila z izgubo meni 
drage osebe in ob tem z globoko bolečino, ki ji v začetku ni-
sem videla konca. Tudi jaz sem iskala poti, kako to bolečino 
omiliti in preživeti. Hodila sem k maši, molila in na poko-
pališču prižigala sveče. Imela sem srečo, da so bili ob meni 
ljudje, ki so me razumeli in mi pomagali s tihimi objemi. 

Mar ti nesrečniki, ki izgubijo ljubljene na tako krut način, 
kot je prometna nesreča, nimajo nikogar, ki bi jim nudil to-
lažbo v času težke preizkušnje? Nikogar, ki bi jim svetoval, 
kako živeti dalje in kaj storiti s spomini? Ali prižgane sveče 
ob cestišču zmanjšajo njihovo bolečino? So morda prižgane 
v opozorilo drugim udeležencem prometa?

Ne morem razumeti, zakaj vzdržujejo dva grobova. V ti-
stem ob cesti niti ni posmrtnih ostankov. Ti so pokopani 
drugje. Duša umrlih pa po verovanju tako ali tako odide dru-
gam. Tudi za tiste, ki ne verujejo, obstaja tolažba. Obdajo se 
s spomini in z njimi poskušajo ohraniti življenje umrlega.

Po naravi sem zelo čustvena oseba, zato me sveče, pri-
žgane ob cestah, motijo. Zaradi njih občutim bolečino tistih, 
ki jih prižigajo. Tudi kadar gremo na izlet in bi se morala 
sprostiti, sem zaradi prižganih sveč žalostna. Če je to njihov 
namen in pomen, so dosegle cilj. Toda ali moram res trpeti 
za toliko nepoznanih ljudi, ki jim moje trpljenje ne pome-
ni prav ničesar? 

Milojka Mohor

»Prepričan sem, da smo 
ob upoštevanju razmer in 
potreb invalidov v naši dr-
žavi pripravili tak zakon, 
ki daje možnost za enako-
pravno vstopanje in ude-
ležbo invalidov na trgu de-
la: individualizirana pravica 
do rehabilitacije, pa tudi in-
dividualizirano delo,« je de-
jal minister za delo, družino 
in socialne zadeve dr. Vla-
do Dimovski na novinarski 
konferenci, na kateri je mi-
nistrstvo predstavilo pred-
log zakona o zaposlitveni 
rehabilitaciji in zaposlova-
nju invalidov. 

Dva temeljna cilja zako-
na, ki ga bodo po končani 
strokovni razpravi obravna-
vali še socialni partner-
ji in druga ministrstva, sta 
zmanjševanje brezposelno-

sti med invalidi in poveča-
nje zaposljivosti invalidov, 
glavni novosti pa pravica 
do rehabilitacije in uvedba 
kvotnega sistema. Ta podjet-
jem po zgledu evropskih dr-
žav določa obveznost zapo-
slovanja določenega števila 
invalidov ali pa plačevanje 
prispevkov za pospeševa-
nje zaposlovanja invalidov. 
Ministrstvo ocenjuje, da bo 
Vlada RS zakon sprejela še 
pred poletnimi počitnicami, 
državni zbor pa do konca le-
ta oziroma v prvem četrtlet-
ju prihodnjega leta.  

Nov zakon za to področje 
je nujen, saj zdaj veljavna 
zakonska ureditev, ki je še 
iz leta 1976, ne zadošča več. 
Zakon uvaja nekatere nove 
oblike zaposlitve, kot sta za-
ščitna  in podporna zaposli-

tev, ohranja pa tudi sedanje 
– invalidska podjetja, ki so 
se izkazala za zelo uspeš-
na in zaposlujejo več kot 
6.000 invalidov. Zakon po-
leg kazni daje tudi različne 
finančne spodbude, da bodo 
delodajalci zainteresirani za 
zaposlovanje in prilagajanje 
delovnih mest invalidom.

Zdaj je med približno 
43.000 invalidi, ki se uvr-
ščajo v aktivno prebival-
stvo, nezaposlenih nekaj 
več kot 11.000 invalidov,  
ministrstvo pa ocenjuje, da 
bi lahko v dveh do treh le-
tih ob podpori še nekaterih 
drugih zakonskih ukrepov 
to število zmanjšali za pri-
bližno 5000. Za to bo drža-
va letos namenila nekaj več 
kot 12 milijard tolarjev, pri-
hodnje leto pa skoraj 13 mi-
lijard tolarjev.

Za aktiviranje invalidov 
je nujno njihovo usposab-
ljanje oziroma zaposlitvena 
rehabilitacija, ki jo ta pred-

log zakona priznava invali-
dom, in sicer glede na nji-
hove individualne potrebe. 
Za strokovni razvoj zapo-
slitvene rehabilitacije pred-
log zakona pooblašča Inšti-
tut Republike Slovenije za 
rehabilitacijo, ki te naloge 
kot osrednja ustanova izva-
ja tudi na področju medicin-
ske rehabilitacije.  

Ključni izvajalec zakona 
pa bo Zavod Republike Slo-
venije za zaposlovanje. Za-
vod bo odločal o priznanju 
statusa invalida za osebe, 
ki nimajo priznanega statu-
sa invalida po drugih pred-
pisih, odločal o pravici do 
zaposlitvene rehabilitacije 
na podlagi mnenja rehabi-
litacijskih komisij, pripra-
vil rehabilitacijski načrt, po 
zaključku rehabilitacije pa 
izdelal oceno zaposlitvenih 
možnosti invalida.

V tem mandatu je to že 
tretji zakon, s katerim mi-
nistrstvo intenzivno ureja 

položaj invalidov. Priprav-
ljamo pa še zakon o ize-
načevanju možnosti, stra-
tegijo zaposlovanja do leta 
2006 ter program pospeše-
vanja zaposlovanja delo-
vnih invalidov za leti 2003 
in 2004. Reševanje brezpo-
selnosti ostaja ena  ključnih 
nalog te vlade, posebna po-
zornost pa je pri tem name-
njena prav zaposlovanju in-
validov.

Služba za odnose z javnostmi
Ministrsva za delo družino in 

socialne zadeve

Invalidi ob boku zdravih ljudi (Sporočilo za javnost) 
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Kronika 
posebne vrste

Pisanje kronik je med ga-
silci ustaljena navada.. Nekaj 
podobnega bi lahko dejali tu-
di za kroniko, ki je izšla ob 
stoletnici obstoja mislinjskih 
gasilcev. ANTON FLOGIE, ki 
je opravljal delo tajnika dru-
štva 44 let, se je odločil na-
pisati kroniko v svojstvenem 
načinu izražanja. Kot je dejal, 
je bila to oddolžitev gasilcem 
ter vsem generacijam pleme-
nitih ljudi.

Tako je izvrstno prika-
zal najprej zgodovino kraja, 
potem je začel nizati obdo-
bja, vzpone in tudi nihanja 

gasilskega društva skozi vsa 
viharna desetletja. Posebno 
mesto in vlogo imajo člani v 
društvu, analizirani so poža-

ri in tako naprej. Kronika je 
najbrž dovolj jasen in zgovo-
ren dokaz, da Tone dobesed-
no živi za gasilstvo.

Omenimo, da je kronika 
naletela na izredno dober od-
ziv tako v osrednjem Muzeju 
slovenskih gasilcev v Metliki 
kot tudi na Muti. Zasluga za 
uspeh knjige gre predvsem 
slogu pisanja in prikaza ga-
silstva. Pri izdaji sta mu bila 
v veliko oporo in pomoč že-
na Malčka in sin Beno, oba 
tudi gasilca. S kroniko se je 
vsa družina najlepše oddol-
žila mislinjskim gasilcem za 
njihov častitljiv jubilej.                                                                                           

Silvo Jaš

Pospešena dela za obnovo
Tisnikarjeve rojstne hiše

Ideja o prenovi Tisnikarjeve rojstne hiše je bila med občani 
Mislinje prisotna že kar nekaj let. Tokrat pa gre čisto zares. 
Projekte in vse potrebno, kako naj bi izgledala Tisnikarjeva 
rojstna in hkrati spominska soba, je pripravil arhitekt g. Mi-
lan Petek. Seveda v tem primeru ne gre zgolj za sobo, ampak 
za celotno hišo. Ta se je od časa, ko je v njej stanoval slikar 
Jože Tisnikar, bistveno spremenila, zato jo je potrebno vrni-
ti v Tisnikarjev rojstni čas. To je tudi bistvo tega 40 milijo-
nov vrednega projekta. Adaptacijo podpira tudi Ministrstvo 
za kulturo, kar je na nedavni otvoritvi knjižnice potrdil Jo-
že Školč. Projekt sta pohvalila tudi Tisnikarjeva brata Ivan 
in Fric. Oba sta dejala, da sta se njihova mladost in otroštvo 
pred vojno močno razlikovala od današnje in je nenazadnje 
tudi to pustilo in dalo Jožetu veliko snovi za njegovo kasnejše 
ustvarjanje. Kakorkoli že, občina Mislinja je tokrat naredila 
potezo, vredno vse pohvale, in le nadejamo se lahko, da bo 
spominska soba in hiša pri nas imela takšno vlogo, kot jo je 
imel Tisnikar v svetu.

Silvo Jaš

Fotografija: Silvo Jaš

V soboto, 14. junija 2003, 
je v Celju potekalo že 11. 
tekmovanje mladih ples-
nih ustvarjalcev z naslovom 
OPUS I – plesna miniatura. 
Tekmovanje, ki ga organizira-
ta Javni sklad RS za kulturne 
dejavnosti in Območna izpo-
stava JSKD Celje, je poteka-
lo v  Slovenskem ljudskem 
gledališču v Celju, mladi 
ustvarjalci pa so raziskovali 
in ustvarjali na tri predpisane 
teme: Umetna resničnost, Iz 
našega muzeja in Kontra…!!! 
in izdelali soloples ali ples za 
dva ali tri plesalce. Izmed 44 
koreografij, ki so se aprila po-
merile na predtekmovanju v 
Ljubljani, je strokovna žirija 
v sestavi Lidije Sotlar, Uršule 
Teržan in Dušana Teropšiča 
za končno tekmovanje izbra-
la 28 plesnih del. 

Plesne stvaritve so razde-
ljene v tri starostne skupi-
ne: skupina A od 9 do 12 let, 
skupina B od 13 do 16 let in 
skupina C od 17 do 21 let. V 
skupini A sta zmagali Enya 

Belak in Danaja Marinšek 
s Srednje glasbene in balet-
ne šole Ljubljana, oddelek 
za sodobni ples, mentorice 
Jane Kovač Valdes, drugo 
mesto je zasedla Ana Romih 
– Qulenium Kranj, mentori-
ca Saša Lončar, tretje mesto 
pa je pripadlo Neži Vitez z 
Osnovne šole Dante Alighi-
eri Izola, mentorica Olivera 
Pajovič. Helena Plazl in Ajda 
Praznik iz Plesnega studia 
N Velenje sta s koreografijo 
Zmeda bita in bitja, ki sta jo 
izdelali pod mentorskim vod-
stvom Rosane Štorgelj, zase-
dli nehvaležno četrto mesto. 
V skupini B pa se je plesal-
kam Plesnega studia N Tjaši 
Pejič, Iris Vrabič, Špeli Vuči-
na in njihovi mentorici Nini 
Mavec Krenker končno obre-
stoval večletni trud, saj so s 
koreografijo Na drugi strani 
zmagale. Po večnih četrtih 
mestih so bile zmage še toli-
ko bolj vesele. Drugo mesto 
sta zasedli Maša Leskovšek 
in Katja Terglav pod men-

torstvom Ane Vovk Pezdir s 
koreografijo Življenje z osmi-
mi ključi, na tretje mesto pa 
se je uvrstila Nastja Bremec, 
plesno društvo Terpsihora 
Šempeter – Vrtojba, mento-
rice Rosane Štorgelj. V sku-
pini C pa so si mesta razdeli-
li takole: Aleš Čuček in Tina 
Učakar, Srednja vzgojiteljska 
šola in gimnazija Ljubljana – 
modul sodobni ples, mento-
rice Maje Delak, sta zasedla 
prvo mesto, druga je bila Ka-
ja Valenti, Plesna izba Mari-
bor, mentorice Mojce Ussar, 
tretje pa so bile Laura Cocet-
ta, Nataša Pogačar in Adria-
na Topolovec, Plesna skupina 
Metulj Piran, mentorice Lidi-
je Pogačar.

Vse plesne stvaritve, pred-
stavljene v Celju, so potrditev 
letošnje poslanice ob dnevu 
plesa, koreografa Matsa Eka, 
ki je ob dnevu plesa dejal: 
»Ples je razmišljanje s tele-
som.«

M.N.

Plesalke Plesnega studia R prve v Celju

Hommage
Topel poletni večer. Polna terasa, glasba, nerazločno mrmra-

nje človeških glasov, potem pa tu in tam zvonek dekliški smeh, 
vonj po tobaku in vanilijevem sladoledu.

Natakarji švigajo med mizami kot vešče okoli reflektorja, na-
takarica v ritmu znane popevke polni skodelice s sladolednimi 
kepami, se obrne k avtomatu s smetano in poplesujoč huškne 
smetano v kozarec. Mmmmm, zelo šik!

Za trenutek zaslutimo utrip velemesta, za vogalom zacvilijo 
gume, na majhnem odru poje črnec iz Texasa. 

Če je mesto organizem, kje je njegovo srce?
Velenje je dolgo veljalo za mesto brez duše, za konglomerat 

priseljencev, za talilni lonec kultur, mesto predpisanih, ne pa 
spontanih obredov.

Velenje ima mnoga shajališča, a vsa nosijo svoj predznak: mla-
di, orto, juga, šminka, knapi … vsi zbirajo in hkrati vsi delijo.

Nocoj sem začutil, da je ta terasa kraj, kamor pridejo vsi, in 
da so tudi tisti, ki pridejo mimo, tam. Mamica v najlepših letih z 
deklicama za vsako roko, starejši par, on s palico, ona ga skrbno 
drži za ramo, trebušasti s psom na večernem sprehodu, družine, 
pari, zaljubljeni, v prisiljenih in spontanih pogovorih, oni, ki se 
želijo skriti, in oni, ki želijo biti videni ter zato kar naprej nekomu 
kimajo in se nasmihajo, znancem in namišljenim znancem.

Hotel Paka praznuje peto obletnico svojega ponovnega rojstva. 
Starejši pravijo, da je to že bil, sam pa dodajam, da to spet je – sr-
ce mesta. Skozenj potuje mnogo tujih in domačih gostov. Tuji se 
radi vračajo, domači smo tu doma. Zaradi prijaznih in zafrklji-
vih natakarjev, zaradi mičnih natakaric, zgovornih receptorjev, 
odličnih slaščičarjev in kuharjev, zaradi Stanka in Pipija,  nena-
zadnje zaradi drobne, ostre, vsevidne osebice, ki ji nihče ne bi 
prisodil, da je tega zmožna, zaradi Petre, direktorice. Naredila je 
hotel in tega ne zmore vsak.

Domov se ne vračamo zaradi zidov, med katerimi smo živeli. 
Domov gremo, da podoživimo atmosfero mladosti, da zaslutimo 
srečni čas, da zbudimo prijazne duhove.

V hotel Paka hodim zato in zaradi sladoleda!

Janik

Živimo v
hiši jezika             

Tatjana Strmčnik je zelo 
zgovorna in v vsakem stav-
ku vrejo iz nje misli, polne 
vedrine in optimizma. Živ-
ljenje ji ni prizanašalo, a 
vztraja in kljub nekaterim 
težavam ostaja vedra. Tatja-
na o sebi pravi, da je po duši 
velik otrok, da je sanjava, a 
ima tudi preveč realen pogled 
na svet. V eni  izmed številnih 
pesmi je zapisala: »Morda se 
bom jutri zbudila kot tulipa-
nova čebelica.« Pred kratkim-
je izšel njen knjižni prvenec 
Živimo v hiši jezika, v kate-

rem je zbranih štiriinštiride-
set pesmi, ki so nastajale in 
zorele nekaj let. Svoja dela je 
objavljala že v gimnazijskih 
letih v časopisu Zavoda za 
usposabljanje invalidne mla-
dine v Kamniku, nato v Fuži-
narju železarne Ravne, kjer je 
bila zaposlena, pa v Pesniški 
tribuni. Zdaj Tatjana kljub 
izidu pesniške zbirke ne po-
čiva. Napisala je zgodbo za 
otroke o Fantku z berglica-
ma. Nove ideje bo oživila tu-
di v pravljicah, ki si želijo na 
papir in potem čimprej med 
naše najmlajše.

Silvo Jaš

Fotografija: Silvo Jaš

Prilagajanje 
(Adaptation)
Komedija, drama; 114 min; ZDA
Režija: Spike Jonze
Scenarij: Charlie Kaufman, Donald Kaufman, 
Susan Orlean
Igrajo: Nicolas Cage, Meryl Streep, Chris Cooper, 
Tilda Swinton, Cara Seymour
Producenti: Jonathan Demme, Edward Saxon, 
Vincent Landay

Vas zanima, zakaj je med ameriškimi filmi veliko ba-
lasta? Predvsem zato, ker je produkcija filmov velika, ob 
tako veliki proizvodnji pa je, normalno, največ takšnih, 
ki že ob svojem rojstvu niso zapisani uspehu. Ker če ho-
če biti film uspešen, mora imeti predvsem dober scenarij, 
kateremu mora slediti kreativna produkcija, kar je seveda 
osnova in izhodišče za uspešnico.

Prilagajanje ni uspešnica, je pa film o piscu scenarija, 
ki zaide v ustvarjalno krizo. Že samo po sebi in z vidika 
kritike množične filmske produkcije – kreativno. Prav-
zaprav je videno posrečena drama-komedija, s čudovito 
idejo, ki jo je težko realizirati. Je film o možu v zrelih le-
tih, ki ga pomanjkanje idej in kriza ustvarjalnosti potis-
neta ob zid. Producent zahteva svoje, kriza se poglablja, 
kar se v filmu reflektira kot stopnjevanje razmišljanja in 
monologov v psihosocialne vode.

Pa vendar se film ne konča kot socialna drama. Stvar 
zakomplicira »dvojni« Nicolas Cage, ki je »prvemu« al-
ternativa in v začetku bolj v nadlogo kot pomoč. In ko se 
stvari iz nedolžne psihosocialne drame pričnejo filmsko 
(scenaristično) ustvarjalno razpletati, se dvojčka zaple-
teta v zelo zanimivo kriminalno dramo, ki preseže pri-
čakovanja gledalca.

Filmu to, kar v začetku na primeru filmske produkcije 
ošvrka (pomankanje ideje), ne moremo očitati. Tudi glav-
na igralca, Nicholas Cage in  Meryl Streep, svoji vlogi su-
vereno odigrata. A vendar filmu nekaj manjka. Morda je 
to le stopnjevanje naracije v izčiščenem filmskem jeziku, 
saj je žanrski preobrat tako močan in očiten, da to film 
hkrati močno popestri in zaduši ter s tem gledalca vrže z 
ritma. Nekaj pogrešamo, ravno toliko, da ga ne moremo 
kovati v zvezde, toplo pa lahko priporočamo ogled. Pa saj 
res, videno bi brez zapleta delovalo precej kafkovsko, če 
ne bi bilo vse skupaj po režijskem prelomu stopnjevano 
do zanimivega razpleta.

Film naredi velik poleg nevsakdanje zgodbe predvsem 
izvrstna igralska ekipa, ki je profesionalna in zanimiva 
druščina. Meryl Streep je bila za vlogo celo kandidatka 
za še enega oskarja. Tega seveda ni dobila, čeprav v filmu 
spet blesti. Pa vendar si film splača ogledati, čeprav mu za 
pregovorno vrhunskost manjka tisti ščepec soli ali še bolje 
neka začimba, za katero ne moreš ugotoviti, katera je.

M. Z.

Ocena: Ne prezri predstave! (štirica)

Videli, slišali!
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Turbo Rudi FAN Club pri  ogrevanju
Fotografija: Jože Miklavc

Slovo od 
šolskega leta

Srednješolci se sicer še mučijo z ocenami in »prfoksi« ali 
obratno, dokončno pa tečejo zadnji dnevi letošnje mature. 
Tako se najbolj pridnim že nasmihajo brezskrbne počitnice, 
kar so najavili tudi minuli petek, ko je že sredi dneva zagrme-
lo pred gimnazijo in so mladi glasbeniki pričeli svoj prvi za-
ključni populistični žur. Turbo Rudi FAN Club alias T.R. F.C., 
Kaos efect, D. Prođekt in Skink so sesipali vroče in zatohlo 
ozračje, mladih navdušencev pa je bilo ves čas dovolj za par-
kovsko zabavo. Vse to so spremljali tudi mladi uniformirani 
mestni stražarji, tako da žrtev ni bilo. Ta teden pa, kot že re-
čeno, stisnite še zadnje atome znanja skozi vse možganske 
pore in zmagajte, MATURANTI ! 

Jože Miklavc

7. julija so v viteški dvo-
rani Betnavskega gradu 
v Mariboru podelili zlate 
vulkane za leto 2003

Medias spekter d.o.o. je 
letos že petič organiziral tek-
movanje mladih slovenskih 
modnih oblikovalcev.

Tekmovanja, ki je name-
njeno spodbujanju ustvarjal-
nosti, razvijanju novih idej 
in kreacij ter iskanju mladih 
talentov na področju mod-
nega oblikovanja, se je ude-
ležilo 106 dijakov in dijakinj 
srednjih šol iz cele Slovenije. 
Potegovali so se za zlate vul-
kane v štirih kategorijah, in 
sicer vzorec, skica, kreacija 
in kolekcija. Od 152 del, ki so 
jih dijaki in dijakinje prijavi-
li, je selektorica tekmovanja, 
priznana modna oblikovalka 
Belinda Škarica, v finale uvr-
stila 46 kreacij.

Teme letošnjega tekmova-
nja, etno, arts & crafts, so pri-
tegnile tudi dijakinje srednje 
šole Muta.

Daniela Felle, Nataša Na-
stič in Andreja Kotnik so s 
pomočjo mentorice Veroni-

ke Sušnik narisale kolekcije 
oblačil in jih prijavile na tek-
movanje. Vse tri so se uvrsti-
le v finale kategorije kolek-
cija in že s tem dosegle lep 
uspeh.

S pomočjo mentorice, 
učiteljev praktičnega pou-
ka in sošolcev so dijakinje 
na šoli naredile oblačila in 
jim dodale modne dodatke. 
Trud vseh je požel rezultate. 
Strokovna žirija, ki jo je vo-
dila Belinda Škarica, sestav-
ljali pa so jo priznani modni 
delavci ter predsednik žirije 
in programski direktor Luci-
jan Viha, je odločila in Dani-
ela Felle je s svojo kolekcijo 
oblačil iz naravnih materia-
lov (laneno platno, bombaž-
ni krep ter volnena polst) v 
naravnih tonih osvojila zlati 
vulkan v svoji kategoriji. Za 
nagrado je prejela skulpturo 
»Zlati vulkan«, delo kiparja 
Gaberija.

To je že drugi zlati vulkan 
za srednjo šolo Muta v njeni 
kratki zgodovini nastopanja 
na tem tekmovanju. Lani, ko 
smo se tekmovanja udeležili 

prvič, tudi takrat v kategoriji 
kolekcija, je zmagala Nataša 
Nastič (mentorica Veronika 
Sušnik) s kolekcijo pletenin.

Ker je prav zlati vulkan v 
kategoriji kolekcija najbolj 
zaželjen, saj je vanj potreb-
no vložiti največ dela, smo 
na vnovičen uspeh še pose-
bej ponosni.

Kljub trudu in veselju do 
ustvarjanja, ki so ga pokazali 
vsi sodelujoči, tako dijakinje 
kot tudi mentorji in organiza-
torji, pa ima tekmovanje po 

besedah njegovega direktor-
ja črno prihodnost. Kot pravi 
Lucijan Vihar v petih letih ni 
tekstilna industrija pokazala 
nobenega zanimanja niti za 
tekmovanje niti za mlade ob-
likovalce, čeprav je bilo tek-
movanje organizirano zato, 
da naši modni industriji po-
kaže, kateri so mladi talenti, 
v katere je potrebno vlagati 
in jih šolati. 

Veronika Sušnik,
 univ. dipl. ing

Zlati vulkan že drugič
zlat za Srednjo šolo Muta

Fotografija: Jože Miklavc

Člani študijskega krožka iz 
Podgorja, ki so si nadeli ime 
Po puščavnikovi poti na grad 
Vodriž, so minulo nedeljo 
pripravili otvoritveni pohod, 
ki se ga je udeležilo čez sto 
domačinov. Tako so zaklju-
čili projekt sprehajalne poti 
Puščavnikova pot, ki je že-
lel približati obiskovalcem 
lepote in energijo narave, 
prijazne domačine tukajš-
njih kmetij ter jih popelja-
ti v minule čase z grajskimi 
zgodbami. Štirinajst članov 
krožka, te neformalne oblike 
izobraževanja in druženja v 
okviru andragoškega centra 

iz Ljubljane ter IC Mocis Slo-
venj Gradec, je izpeljalo tra-
so v celotni dolžini osmih 
kilometrov, možna pa je tu-
di krajša  razdalja. Pretežno 
gozdno pot so označili s po-
dobami belih golobov, ki so 
se po legendi siti s polj usme-
rili h gradu Vodriž. Mentori-
ca krožka, Nada Klančnik, je 
med drugim dejala pohodni-
kom, da so ob poti zasadili 
petindvajset dreves, »ki od-
dajajo energijo, zdravijo na-
ravo in združujejo ljudi«.

Iztočnici poti do grajskih 
razvalin Vodriža (ljudsko 
ime »Viderdres«) sta bili dve: 

ribnik ob cesti Podgorje–Šmi-
klavž ali gostilna Bučinek v 
Šmiklavžu. Karavana se je 
po okrepčilu pri ribniku ra-
dovedna vzpenjala do kme-
tije Visočnik, kjer so pohod-
nike pričakali z moštom in 
žganjem. Odprl se je razgled 
na Pohorje in Graško goro. 
Pot skozi gozdove nas je pri-
peljala do kmetije Prejolič, 
kjer se poti združita. Od tu 
pa do gradu Vodriž, ki pred-
stavlja eno tretjino celotne 
poti, je pohodnike spremljal 
v puščavniško oblačilo odet 
član Kulturnega društva Šmi-
klavž, ki je prebiral puščav-
nikove pesmi. Puščavnik je 
bil v tridesetih letih prejš-
njega stoletja zadnji prebi-
valec grajskih zidov, in sicer 
Valentin Podstenšek iz Raz-
borja. Umaknil se je v samo-
to po smrti svoje ljubljene, ki 
jo je spoznal kot gozdni dela-

vec na Dolenjskem. Leta 1935  
so izšli njegovi Puščavnikovi 
verzi s psevdonimom Valen-
tin Eremit. 

Ustavili smo se ob vznož-
ju hriba, na katerem  je po 
vojaških obrambnih pravilih 
postavljen grad Vodriž, osta-
le pa so mogočne razvaline. 
Njegova zgodovina je napi-
sana na tabli; postavili so ga 
vitezi Hebenstreiti okoli leta 
1300. Lastniki so se menjava-
li in leta 1766 je grad pogo-
rel, ker se je kuharicam vžga-
la mast, ko so pekle krofe. V 
bližini so nekdaj imeli ribnik, 
ki ga želijo domačini obnovi-
ti. Ob gradu je nekoč peljala 
pot proti Šoštanju, preden so 
jo 1829 leta speljali skozi Hu-
do luknjo. Ohranile so se šte-
vilne legende, ki burijo ljud-
sko domišljijo, dobrodošle pa 
bodo v turistični ponudbi. Že 
sedaj poleti prirejajo letne 

igre pod gradom, kjer stoji-
jo klopi v obliki amfiteatra. 
Kulturno društvo Šmiklavž 
je pohodnikom zaigralo ve-
seloigro Burka o jezičnem 
dohtarju francoskega kome-
diografa Molliera, ki so jo v 
enaki igralski zasedbi prvič 
uprizorili pred tridesetimi 
leti. Pripravljajo pa tudi igro 
izpod peresa soigralca o živ-
ljenju na gradu Vodriž. Dru-
ženje je popestril kvartet Svit 
in mlada citrarka z ljudskimi 
pesmimi. Prileglo se je nekaj 
malega prigrizniti, na kar pa 
bi v  idiličnem okolju še po-
zabil, če ne bi zadišale kuha-
ne klobase.

Pohodniki so v večini šli 
novim doživetjem naproti, 
nekateri pa so se po isti po-
ti vračali. V bližini gradu je 
spominsko obeležje iz časa 

NOB, partizanska tiskarna 
Kajuh, kjer so tiskali uporni-
ška gradiva. Pot se nadaljuje 
po gozdu, ponekod je po-
stlana z listjem, priporočajo 
tudi, da si naberete energijo 
ob drevesih. Ogledate si lah-
ko še Kokolejevo kapelico, 
presenetile pa vas bodo tudi 
številne razgledne točke. Ko 
prispete do kmetije Močiv-
nik, pa je le še petnajst mi-
nut hoje do cilja v dolini oz. 
do iztočnice. Kot eden od po-
hodnikov lahko rečem, da so 
se dane obljube članov krož-
ka  izpolnile. 

Samo Šavc

Podgorje pri Slovenj Gradcu - 
Otvoritveni pohod  na grad Vodriž

Puščavnik«, ki ga je upodobil Ruda iz Graške gore, se je pri-
družil pohodnikom v bližini gradu Vodriž

Fotografija: Jože Miklavc

Razvaline Vodriža so prijetno presenetile.
Fotografija: Jože Miklavc

 Šmiklavška igralska skupina je pred tridesetimi leti prvič za-
igrala Burko o jezičnem dohtarju; morda so bili tako tempera-

mentni tudi zaradi energijskih vplivov v okolici Vodriža.
Fotografija: Jože Miklavc
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Skalpi – goli 
in košati

Japonski raziskovalci so odkrili gene, ki povzročajo ple-
šavost pri moških. Zdaj upajo, da bodo iznašli nove načine, 
s katerimi bi lahko omenjeno nadlogo zdravili pri milijonih 
moških.

Pri japonskem podjetju Lion Corporation, kjer proizvaja-
jo izdelke za gospodinjstvo, so s pomočjo raziskave, ki so jo 
opravili v sodelovanju z univerzo Tokushima, odkrili dva raz-
lična gena, ki vplivata na rast in izpadanje las. Gena sta kost-
ni morfogenetski protein, ki vpliva na rast kosti, in ephrin, ki 
vpliva na nastanek krvnih žil.

Raziskovalci so do odkritja prišli s pomočjo celic, ki vpli-
vajo na rast las, ter analizirali gene, do katerih so prišli na 
skalpu. Pri podjetju Lion Corporation so povedali, da so raz-
iskovalci odkrili tudi t. i. 6-benzil aminopurin, snov, ki jo pri-
dobimo iz rastline, in s pomočjo katere lahko okrepimo ome-
njena gena, tako da lasje začnejo spet normalno rasti. 

Pri podjetju, ki na Japonskem in Koreji že prodaja izdelke 
za lase, trdijo, da so odkrili novo zdravilo proti plešavosti. Ne 
vedo pa še, kdaj bo proizvod na voljo potrošnikom.

Redaktor Populista se je menda že pozanimal, kod je naj-
bližja pot do Japonske. (p)

Na Ljubnem, v Celju in Mariboru je minuli konec tedna 
potekala konferenca evropskih splavarskih mest. Da so bili 
Ljubenci kot flosarji čisto zares »ta glavni«, ne gre dvomiti. 
Organizacijsko so zadeve speljali tako, da je bilo na Ljubnem 
čim manj stroškov in dela z udeleženci. V Celju so naprosili za 
sodelovanje župana Šrota, v Mariboru župana Soviča, ljuben-
ska županja Anka Rakun pa jim je razkazala lepote Zgornje 
Savinjske in Logarske doline. Ob kongresnem delu so imeli 
najetih kar sedem prevajalcev, torej vsaka delegacija svojega, 
le Ljubenci so se zanesli kar na svoje roke. Smeha in vode ni 
manjkalo. Vmes tudi vina ne, saj se po flosarsko spodobi, da 
je flosar fajhten bolj znotraj kot zunaj! Jože Miklavc

Fotografija: Jože Miklavc

Flosarski shod 
Evrope

Fotografija: Jože Miklavc

Čajnica

Konec šole 
– popravci

Za punce je znano, da rade blebetamo in razpravljamo o 
stvareh, o katerih včasih niti pojma nimamo. Se pa tudi zgodi, 
da zafilozofiramo, tako da še tisti moški osebki, ki so mne-
nja, da smo samo čveke, ki prenašajo čenče, utihnejo in nam 
dajo prav. Ja, res je, tudi to se zgodi.

S puncami smo se kot ponavadi odpravile v prijeten lokal 
na pijačo. Vse smo bile seveda vesele, ker je pač konec šole 
in se bomo predvsem lahko naspale, pa seveda nažurirale in 
nenazadnje tudi spočile za naslednje šolsko leto. Ena od nas 
pa se v temo ni mogla vključiti. Razlog: popravni izpit. Res 
je škoda, če se med šolskim letom nisi mogel naučiti, da bi 
»spacal« za tisto dvojko, vendar svet ni tako črn, kot se zdi. 
Če se dobro zorganiziraš in ti uspe popravca narediti v prvem 
roku, je tako super. Še vedno imaš čas, da greš na morje in si 
tudi ti napolniš baterije. Če pa ti tudi v prvem roku spodleti, 
še vedno ni konec sveta. Doma bodo verjetno težili, vendar 
poskusi jim dopovedati, da čeprav greš julija za en teden na 
morje, imaš še vedno dovolj časa, da se dobro pripraviš na 
popravni izpit. Celo bolje je, da si za nekaj dni oddahneš in 
nehaš misliti na matematiko ali katerikoli predmet že, ker se 
ti v nasprotnem primeru lahko »skisa«. Torej, dobro se pri-
praviš, in če pogledaš s svetle strani, boš naslednje šolsko le-
to ti največ znal, saj si se moral za popravca temeljito naučiti. 
Res se smešno sliši, vendar moj dober prijatelj je lansko leto 
imel popravca iz matematike in ga v prvem roku ni naredil. 
Seveda se je dobro pripravil na drugi rok in mu je uspelo. Je-
seni je prvo oceno dobil 5, čisto zares. Tako da se res splača 
potruditi in se naučiti za tistega popravca. Z dobrim planom 
in z voljo se vse da.

Če pa si eden tistih srečnežev, ki je s šolo za 2 meseca opra-
vil, potem se dobro pripravi na hude fešte, ki se dogajajo med 
počitnicami. Največja skrb bo itak nabava alkohola, tako kot 
ponavadi (ups, upam, da ne bo minister Keber bral tega, če pa 
že bo, mu sporočam, da naj si ta njegov zakon nekam vtak-
ne, ker smrdi). Za vas ne vem, jaz in »moje punce« si bomo 
privoščile dobrega starega Slovina, pa miks seveda. Za žur je 
menda že poskrbljeno, saj bo od 27. do 29.6. na Ivarčkem je-
zeru festival aktivne Koroške, kasneje je pa itak še Rock Oto-
čec. O obeh žurih boste lahko prebrali tudi poročilo, toplo 
pa vam priporočam, da se zadev udeležite. Koroški festival 
sem morala omeniti, ker je Koroška po dolgem času oživela, 
in zdaj upam, da jo bodo omenili tudi kje drugje (še pri vre-
menu jo redko) in da nas bodo spoznali, saj smo res »fajn« 
ljudje in smo vedno za »gavdo«. Ja, poleg vseh teh žurov si 
bo treba vzeti tudi čas za morje. Upam, da imate že splanira-
no, če pa nimate, je pa mogoče še bolje. En dan se odločiš pa 
spakiraš, drug dan pa greš. Sem že prakticirala in je bilo res 
super. Če predolgo planiraš, se ponavadi zgodi, da vse sku-
paj pade v vodo (pa ne morsko). 

    No, upam, da boste dopust dobro splanirali, na dolgo 
ali na kratko. Želim vam prijetne počitnice in vas opozarjam, 
da ne pozabite na takšno ali drugačno zaščito. Ja, pa misli-
te kaj name.;)

Lp Urshy

Populistova kratka lestvica

Življenje je zaporedje presenečenj in kar se zgodi prvič, se za-
gotovo zgodi tudi drugič, tretjič...

Populistova kratka lestvica je sestavljena iz petih skladb, treh 
slovenskih in dveh tujih. Oglejte si jo, premislite in seveda GLA-
SUJTE s kuponom, ki ga imate v časopisu. Postavite svojega fa-
vorita na vrh lestvice!!!! In pošljite svoje predloge!

1) GUSTI in POLONA KASAL - Vedno zame
2) BEPOP - Zapleši z nami
3) KINGSTON - V soboto zvecer
4) MADONNA - American life
5) SERTAB ERENER - Everyway that I can

Do naslednjič pa veliko dobre glasbe!
Maja

Glasbeni kupon
Glasujem za skladbo:

Predlagam, da na Populistovo kratko lestvico uvrstite naslednjo skladbo:

Slovenija je prav gotovo 
dežela, kjer imamo gle-
de na število prebivalcev 
neverjetno veliko raznih 
festivalov. Dogajajo se 
praktično vsak teden. 
In kar je zanimivo, je to, 
da so vsi dobro obiskani. 
Tokrat bomo malce pogle-
dali, kaj se je dogajalo v 
preteklih dneh in kaj nas 
še čaka, seveda mislim na 
festivale narodno- zabav-
nega značaja.

V tem času je eden največ-
jih tovrstnih srečanj Vurber-
ški festival. Vrli aktivisti Turi-
stičnega društva Vurberk so 
uspeli spraviti pod streho že 
12. VURBERŠKI FESTIVAL. 
V enkratnem, naravnem av-
ditoriju gradu na Vurberku se 
je 14. junija v dveh pripredi-
tvah (popoldanska in večer-
na) zvrstil šopek ansamblov 
z diatonično harmoniko in 
večglasnim petjem.Tokrat 
so blesteli člani POGUM-a iz 
Škocjana, saj so  domov odn-
seli kar štiri nagrade. VITEZI 
CELJSKI so se na Vurberku 
predstavili prvič in dobili pr-
vo nagrado za najboljšo iz-
vedbo.

Omeniti moramo še na-
grajence za najboljša bese-
dila: prvo nagrado in plaketo 
je dobil BERNARD MIKLAVC 

za besedilo ZAPUŠČINA NA-
ŠIH STARŠEV, drugo nagra-
do-plaketo za besedilo SE-
NOŽET MOJE MLADOSTI 
je dobila FANIKA POŽEK, 
tretjo nagrado in plaketo pa 
FRANC ANKERST za besedi-
lo RADA BO MAMA. Tradici-
ja je, da podelijo tudi zlatega, 
srebrnega in bronastega zma-
ja, katere so dobili ansambli 
POGUM, ZREŠKA POMLAD 
IN RUBIN.

Omeniti moram še festi-
val, ki je sicer bolj lokalnega 
značaja, pa zato nič kaj manj 
pomemben, in sicer v  Marija 
Reki nad Preboldom. Zgodil 
se je v soboto, 21. 6., zmagal 
pa je ansambel ISKRICE iz 
Laškega, 2. mesto ansambel 
Stanka MIKOLE, 3. mesto pa 
ZVONČKI iz Zgornje Savinj-
ske doline.Vendar o tem več 
v naslednji številki.

Pred nami pa je še ŠTE-
VERJAN 2003, edini zamej-
ski festival. Tudi v Škofji Loki 
bo v petek, 27. junija,  3. VEČ-
ER SLOVENSKIH VIŽ V NA-
REČJU. Za nagrade strokovne 
komisije, radijskih postaj in 
občinstva se bodo potegovali: 
Ansambel STORŽIČ, MLADI 
DOLENJCI, ANO URCO AL 
PREJ DVEJ, NARCIS, VA-
SOVALCI, ANJA BURNIK 
S PRIJATELJI, ANSAMBEL 

TONETA RUSA, TULIPAN, 
NAVIHANKE, PRIMORSKI 
FANTJE in MODRIJANI.

Gostje večera bodo Bene-
ški fantje.

Omeniti pa moram tudi 
1. zabavne igre narodno-za-
bavnih ansamblov POLKA 
SE ROLKA v organizaciji Fan 
kluba GAŠPERJI in agencije 
GERŽINA VIDEOTON. Na 

športnem igrišču osnovne 
šole v Preddvoru bo v torek, 
24. 6., res veselo, saj pričaku-
jejo zelo zanimivo in prijet-
no srečanje, na katerem bo-
do ansambli pokazali svoje 
športne veščine in v živo ig-
rali do jutranjih ur. 

Mi-šeK

Festivali, festivali …

ŽURALIST

Kupon pošljite na naslov uredništva!
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S slavnostnim uvod-
nim letom verne kopije 
Rusjanovega letala iz le-
ta 1910, ki ga je opravil 
poklicni pilot slovenske 
policije g. Tomaž Meze, 
se je v pričel nedavni le-
talski miting na letališču 
v Mariboru.

Prireditev je potekala ob 
dnevu slovenskih letalcev, 
odprl pa ga je častni pokro-
vitelj prireditve in predsed-
nik republike Janez Drnov-
šek.  Mitinga so se  udeležili 
tudi pripadniki 15. brigade 
vojaškega letalstva, predsta-
vili pa so se tako v letalskem 
programu kot tudi na statič-
ni predstavitvi. Sodelovali so 
z letali Pilatus PC-9M, Pila-

tus PC-6 turboporter in Zlin 
Z-242, s helikopterji Bell B-
412 in Bell B-206 ter z večna-
menskim transportnim heli-
kopterjem Cougar AS 532 AL.
Pripadniki 15. brigade voja-
škega letalstva sicer pogosto 
sodelujejo na podobnih pri-
reditvah po Evropi. Po sko-
ku s padali, ko so padalci ob 
zvokih himne razvili največ-
jo slovensko zastavo, veliko 
kar 30 kvadratnih metrov, se 
je začelo zares. Četvorka pi-
latusov pc9, imenovanih hu-
dournik, je izvedla kar nekaj 
zahtevnih likov. Sodelovali so 
tudi motorni zmajarji, ki so 
v lepi skupini preleteli stezo 
in pa UL (ultra lahka) letala 
našega podjetja Pipistrel. To 
so letala z imeni SINUS in pa 
VIRUS, po katerih je v tujini 
veliko povpraševanje. Sode-
lovala je tudi svetovna zna-
menitost, letalo Junkers 52 
3m (3m pomeni trije motor-
ji),  s katerim so se obisko-
valci v soboto tudi popelja-
li. Naj povem, da je to letalo 
»starosta« priletelo iz Švice, 
kjer imajo še tri takšna leta-
la, in da je letnik 1933, torej 
je staro 70 let. Toda pod na-
gubanim aluminijem, ki da-
je letalu trdnost in ne kvari 
aerodinamike, se skriva opre-
ma, kakršno morajo imeti vsa 
najsodobnejša letala. Za obis-
kovalce je bilo to letalo zelo 
zanimivo, ker ima tri BMW-
jeve zvezda motorje, kar po-
meni pravi naval pogledov, 
ko se ti motorji poženejo in 
povzročijo, da zaledeni kri  
v žilah.  

Sledile so akrobacije Le-
tala ZLIN 524 s pilotom Be-
njaminom Ličerjem -  Bend-
žom. Njegov zlin je prav tako 
starosta, saj leti že kar 30 let 
in poznavalci pravijo, da ni 
pravega mitinga brez Bend-
žija in njegovih akrobacij. Je 
namreč eden redkih pilotov, 
ki so z dovoljenjem leteli tu-
di pod solkanskim mostom, 

od koder je pilot tudi doma. 
JAK 55 in pilot Tomo Polja-
nec sta »akrobatirala« na ne-
bu naslednja in nekdanji mo-
tociklistični dirkač Tomo je 
dodobra dokazal tako svoje 
kot tudi JAK-ove sposobnosti. 
Njegov JAK je paral nebo in s 
sledjo dima, ki ga je puščal za 
seboj,  narisal celo srce. Sle-
dil je helikopter Gazela, ki je 
nekdaj v jugoslovanski vojski 
služil za učenje pilotov heli-
kopterja in katerega prido-
bitev med vojno za osamo-
svojitev nam je še posebej 
v spominu Pa »Nori« Maks, 
imenovan pilot kmetijske 
specialke, ki nam je prika-
zal pršenje kmetijskih povr-
šin. Vseh veščin vajeni pilot 

Maks je nazorno prikazal, 
kako težko upravljaš letalo 
v trenutku, ko odvržeš težek 
tovor in letalo kar katapulti-
ra proti nebu. Sledilo je pre-
senečenje s skokom padalcev 
s padali iz leta 1951, izmed 
katerih je eden pristal daleč 
stran v gozdu, saj ta padala 
niso bila vodljiva, kot so da-
našnja. Tako so tudi pokaza-
li,  zakaj se je včasih padal-
stvu reklo padalstvo. 

Nato je prišla na vrsto  
predstavitev Cesnne caravan, 
turbinskega  enomotorca, ki 
ima pod trupom poseben prt-
ljažni prostor ter 10 sedežev. 
Za njim so se predstavila po-
slovna letala, med katerimi je 
izstopal najsodobnejši dvo-
motorni BEECHCRAFT KIN-
GAIR 200, ki pomeni med 
letalci točno to, kar med avto-
mobilisti ROLLS ROYCE. Pri-
kazal je nizek tihi let in hitro 
vzpenjanje pod oblake, kar 
zmoreta dva motorja s po 
500 konjskimi močmi. Med-
tem se je na stezi pripravljal 
slovenjgraški »vojaški« reak-
tivec GALEB G2. To je letalo, 
katerega prototip je vzletel že 
davnega leta 1961. Zanimiv je 
bil že sam vžig motorjev, saj 
samo letalo brez pomoči ve-
likega kompresorja ne zmore 
vžgati. Po uspešnem zagonu 
motorjev je z njim poletel pi-
lot in solastnik letala g. Perc. 
Letalo je bilo nedavno kup-
ljeno od jugoslovanske vojske 
in je spravljeno na slovenjgra-
škem letališču. Pa spet točka 
presenečenja, kjer je letalo 
GALEB, katerega smo v času 
Jugoslavije lahko videli tudi 
na našem nebu, spremljalo 
UL letalo Tecnam p 92. Po-
gled je bil zanimiv, UL je le-
tel seveda z maksimalno hi-
trostjo, medtem ko je galeb 
le s težavo vzdrževal višino 
pri svojem najpočasnejšem 
letu, kar ga zmore. Vendar 
pa izurjeni in pogumni pilo-
ti zmorejo tudi nemogoče, za 

kar sta pilota požela gromek 
aplavz. Le odkod sta se vze-
la dva ameriška F-16, smo bili 
začudeni vsi od prisotnih, ko 
sta prihrumela s hitrostjo tik 
pod enim »mahom«. Prilete-
la sta iz kakih 10–12 minut 
oddaljenega Aviana v Italiji 
in prikazala mogočne »verti-
kale«, da nam je zastajal dih, 
povzročala mogočen hrup in 
adrenalin se je v potokih ce-
dil po pisti že samo od pogle-
dov  na »forsaže« teh strojev. 
F-16 falcon je zagotovo naj-
bolj popularno vojaško letalo 
zahodne hemisfere že zaradi 
elegantnih oblik in odličnih 
letalnih sposobnosti, čeprav 
v konstrukcijski starosti šte-
je že 3 desetletja. Še vedno pa 
jih izdelujejo oziroma obna-
vljajo. Sam sem nestrpno pri-
čakoval hrvaški MIG 21, ki je 
zame še vedno najlepše leta-
lo, verjetno zato, ker sem jih 
v jugoslovanski vojski lahko 
opazoval dan za dnem. Razo-

čarani smo bili, ker ni bilo ne 
MIG-a 21 niti nemškega Tor-
nada, ki je znam po hrupu 
motorjev. Tornado je sicer 
bil razstavljen na pisti, ven-
dar ni poletel in tako nismo 
videli njegovih kril, kako se 
razširijo in spremenijo obli-
ko. Iz Beograda sta bila go-
sta dva galeba g-2, ki sta iz-
vedla let drug proti drugem, 
pri čemer je vsem zastal dih, 

saj sta se križala v razdalji 
kakih 5 metrov. Prikaz ji-
ma je seveda uspel in slišal 
se je glasen vzdih olajšanja 
gledalcev. Veliko je pokazal 
tudi avstrijski SAAB 105, vo-
jaški reaktivec, namenjen za 
usposabljanje pilotov, znan 
predvsem po tem, da pilot 
in učenec sedita vzporedno, 
kakršna je bila moda šolskih 
bojnih reaktivcev pred skoraj 

50 leti. Sodelovala je tudi na-
ša policija s helikopterjem, 
s katerim rešujejo življenja 
v gorah, vendar je v ravnin-
skem delu letališča  izgledalo 
vse tako enostavno. Predsta-
vo so zaključili vsi trije galebi 
z brezkompromisnim letom 
tako hitro kot počasi, nizko 
in visoko.

Kočevar Zdravko

NATURALIST

Letalski miting 
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Nov podvig 
Tomaža 
Humarja

Tomaž Humar je eden izmed najboljših alpinistov našega ča-
sa. Prihaja iz Kamnika, kjer si je v okoliških stenah nabiral prve 
izkušnje iz alpinizma. Kmalu so ga pritegnila tuja gorstva, kjer 
je nizal uspeh za uspehom. Dosegel je to, kar se je mnogim zde-
lo nemogoče. Spomnimo se severovzhodne stene Ama Dablana, 
ki jo je maja 1996 preplezal z Vanjo Furlanom, za kar sta prejela 
najprestižnejšo svetovno alpinistično nagrado, zlati cepin. Naj-
večji Tomažev uspeh do sedaj pa je 4000m visoka južna stena 
Daulagirija, ki jo je leta 1999 sam preplezal v 9 dneh.  

Tomaž je vse svoje alpinistične podvige zaključil brez poseb-
nih poškodb, kljub velikim tveganjem. A usoda je hotela, da si 
je decembra 2000 pri zidavi svoje hiše ob padcu poškodoval obe 
nogi tako močno, da so mu zdravniki napovedali invalidski vo-
ziček do konca življenja. A to ni bilo v Tomaževih načrtih, zato 
je z veliko voljo in vztrajnostjo premagal poškodbo in že jeseni 
2002 stal na osemtisočaku Shisha Pangme.

A pred Tomažem je nov podvig. Težji in zahtevnejši od prejš-
njih. Z desetčlansko odpravo se bo lotil 8126 m visoke himalajske 
gore Nanga Parbat oz. njene Rupalske stene, ki s svojimi skoraj 
5000 metri višine velja za najvišjo steno na svetu. Po prvi osvojitvi 
gore leta 1953 je njen vrh doseglo skoraj dvesto ljudi, vendar jih 
je večina pristopila po severni strani. V južni, Rupalski steni so 
zaenkrat preplezane samo tri smeri: Nemško-italijanska, ki sta jo 
leta 1970 preplezala Reinhold in Günter Messner in ki od takrat 
še ni bila ponovljena, poljsko-mehiška smer, ki sta jo vzpostavila 
Carlos Carsolio in Jerzy Kukuczka, in Schellova smer. Humarjev 
cilj je direktna prvenstvena smer med poljsko-mehiško in nem-
ško-italijansko smerjo.

Po vstopu v smer je zaradi izredne nevarnosti in težavnosti iz-
hod možen le preko vrha.  Če mu uspe, bo to eden največjih do-
sežkov sodobnega alpinizma. Po mnenju Reinholda Messnerja 
bi tak podvig “med tisočimi alpinisti mogoče uspel enemu.” Te-
žave, ki jih Humar pričakuje, so: padajoče kamenje, seraki, pla-
zovi snega in ledu in težka orientacija v steni, ki jo pozna zgolj 
po fotografijah. Prve štiri dni praktično ne bo imel možnosti za 
počitek, razen v posebej zanj izdelani spalni vreči, pripet na dva 
ledna vijaka.

Celoten vzpon boste lahko spremljali preko spletne strani http:
//www.humar.com ali http://www.pinkponk.com, kjer se lah-
ko naročite tudi na SMS ali MMS sporočila in si tako priskrbite 
sveže novice o odpravi.  

Tomaž, veliko sreče in uspešen vzpon!

Bojan Rotovnik

PLANINCIPLANINCIPLANINCIPLANINCIPLANINCIPLANINCIPLANINCIPLAN

Planinska 
društva na 
področju 
Koroške 
in Šaleške 
doline

Planinstvo je širok spekter dejavnosti, ki privlači marsikoga. 
Tako rekoč postaneš odvisen. Še sreča, da je to je zelo lepa in 
zdravju koristna odvisnost. Kogar zasvojijo gore, je to zanj do-
življenjska odvisnost. Ljudje smo si različni in prav je tako. Zato 
so tudi različni načini, po katerih odvisniki potešimo svojo zasvo-
jenost. Kolikor je posameznikov, toliko je načinov. Planinstvo je 
zares širok pojem in vsakomur dopušča, da najde nekaj zase.

Veliko ljudi zahaja v gorski svet v manjših skupinah ali celo 
sami, čeprav se to odsvetuje. Mnogi so našli svojo izrazno obliko 
planinstva v organiziranih skupinah planinskih društev, sekcij, 
odsekov ipd. Vsaka medalja ima dve plati. Boljša plat organizi-
ranih izletov je, da je poskrbljeno za strokovno vodenje, celotno 
organizacijo in za ustrezno varnost. Je pa res, da se je v skupini 
potrebno prilagajati tempu celotne skupine in da ni možnosti im-
proviziranja v programu izleta. A vse to odtehta družabnost, ki 
je na takšnih izletih močno poudarjena. Nemalokrat se planinski 

izlet konča s pesmijo in dolgim 
poslavljanjem.

Kdor bi želel izkusiti pozi-
tivni naboj organiziranih pla-
ninskih izletov, naj vzpostavi 
kontakt z lokalnim planinskim 
društvom in z veseljem mu bo-
do posredovali vse potrebne in-
formacije in napotke. V spodnji 
preglednici so osnovni podatki 
o planinskih društvih s podro-
čja, ki ga pokriva POPULIST. 

Gostota planinskih društev je kar 
velika, zato ne bo problem najti 

društva, ki bo ustrezalo posamezniku glede organiziranih izle-
tov, dodatnih aktivnosti in načinu dela. 

Planinska društva na Koroškem in v Šaleški dolini združujejo 
več kot 10% vseh članov slovenskih planinskih društev. Pridruži-
te se jim. Ne bo vam žal!

Bojan Rotovnik

Nanga Parbat

Tomaž Humar

Napovednik planinskih aktivnosti
(od 24. 6. do 1. 7. 2003)

Kdaj Kam Kdo Kontakt 

24.6.2003 Kresniļke na 
Naravskih Ledinah 

PD Ravne na 
Koroškem

Marija
Prašniļki

02/822-
24-58

25.62003 Pohod po Ravenski 
poti

PD Šoštanj Evgen 
Drvariļ

03/588-
10-42

25.6.2003 Grintavec 2558 m PD Slovenj 
Gradec

Plevnik
Stanislav

041/832-
035

28.6.2003 Mangartska ferata 
2678 m 

PD Mislinja Danilo Kete 02/884-
27-30

28.6.2003 Ļrna prst 1844 m PD Dravograd Andrej 
Heber

041 610-
440

28.6.2003 Hochschwab - 
Avstrija

PD Bricnik – 
Muta

Preglav
Ernest

041/577-
458

28.6.2003 Planina Ravne – 
Korošica

PD Vuzenica Bogo 
Mrakiļ

02/876-
41-86

Podatke zbirata: Ivan Cigale in Bojan Rotovnik 

Plan. društvo Izleti v juniju Datum Vodnik / Informacije Telefon doma 

PD-Ribnica n.P. Pohod na Mrzlo goro 2203mm ned 15 Info:Božo Kotnik 876-81-94 

PD-Slov.Gradec Pohorje                                                          (sob-ned) 
Vrtaļa
Grintavec 2558m 

07/08
sob 14 
sre 25 

Vod:Goljat,Rihtariļ
Vod:Rotovnik,ņuriĺ
Vod:Plevnik,Senica 

041/648-465 
031/629-984 
041/832-035 

PD-Vuzenica Raduha 2062m 
Planina Ravne - Korošica 

sob 07 
sob 28 

Vod:Bogo Mrakiļ
Vod:Bogo Mrakiļ

876-41-86 
876-41-86 

foto: Bojan Rotovnik
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Sporazumevanje s Kitajci 
je bilo zanimivo tudi pri na-
kupovanju. Prodajalci so nas 
kar grabili za rokave in nas 
s polomljeno angleščino va-
bili v svoje trgovine: »Luka, 
luka, čipa fo ju, fenda« (lo-
ok, look, cheaper for you fri-
end, ali po naše: poglej, ce-
neje samo za tebe, prijatelj 
moj). Po njihovo je blago, ki 
ga kupuješ, najboljše kvalite-
te, čeprav smo bile same po 
nekajkratnih poskusih pre-
pričane nasprotno. Na vsak 
način ti poskušajo prodati 
blago, pa četudi ga morajo 
znižati na smešno nizko ce-
no. Če nimajo ustrezne veli-
kosti, poskusijo z »Because M 
and L the same« (v bistvu sta 
velikosti M in L isti). Na turi-
stičnih območjih je ogromno 
prodajalcev, ki prežijo za ne-
kitajskimi obrazi in kličejo za 
tabo: »Lolex, Lolex!« Ti pro-
dajajo prestižne Rolex ure za 
drobiž in samo oni verjame-
jo, da so originalne. Pri tem 
jih ovira črka R, ki je niti ne 
slišijo niti ne morejo izgovo-

riti. Trgovine so vedno odpr-
tih vrat in to dobesedno, če-
tudi je zunaj pod ničlo. To je 
znak za kupca, da je dobro-
došel. V trgovini so ponavadi 
cele družine, in sicer oče, ki 
je boss in nadzoruje prodajo, 
stara mama, ki v kotu plete 
copate za svojega vnuka, ki 
se plazi okrog, in mama, ki 
še s tremi kolegicami veselo 
lušči sončnice.

       Kitajci so izvrstni gosti-
telji. Gosta najraje počastijo z 
izredno okusno, raznovrstno 
in predvsem številno hrano. 
Za okroglo mizo se zbere več-
je število ljudi in gost ima to 
čast, da prvi poskusi jed. Ne-
kateri zvedavo pogledujejo, 
kako se bo Nekitajec  spopri-
jel s palčkami, manj sramež-
ljivi pa z veseljem pokažejo 
pravilno tehniko hranjenja s 
palčkami. Na mizi je vedno 
toliko jedi, kolikor je ljudi, ki 
si hrano delijo med seboj. Ki-
tajci ne poznajo navade, da bi 
vsakdo jedel iz svojega krož-
nika. Okrogla miza z vrtečo 
ploščo poskrbi, da je hrana 

enakomerno porazdeljena 
med vsemi. Riž, soja in čaj so 
najpogostejše sestavine kitaj-
skih obrokov. Riž nevtralizira                         
pekoče in ostre okuse in skrbi 
za ravnovesje v hrani. Soja se 
pojavlja v obliki sira – tofuja 
in omak. In čaj, ki ga Kitajci 
pijejo v velikih količinah kar 
čez cel dan. Najpogostejši so 
jasminov, krizantemin ter čaj 
iz vrtnic, ki prispeva k žen-
ski lepoti. Vsak obrok vsebu-
je meso, ki je lahko goveje, 
svinjsko ali piščančje. Sko-
raj vedno je pripravljeno v 
kombinaciji z zelenjavo, kot 
so paprika, lilije, lotos, bam-
bus, špinača, brokoli. 

Čisto vsakdanje je, če se 
na mizi pojavijo kurji krem-
plji ali raca, ki je s kljunom 
obrnjena proti tebi in te gle-
da. Pri Kitajcih namreč velja 
pregovor »Vse, kar ima štiri 
noge in ni miza, je užitno«, 
ki ga dosledno upoštevajo, 
saj pojedo skoraj celo žival. 
Na mizi se lahko pojavi tu-
di meso psa (bernardinci so 
najbolj cenjeni), vendar je 
takšna hrana že prava speci-
aliteta, za katero je potrebno 
odšteti tudi več denarja. To-
rej psi na Kitajskem niso hiš-
ni ljubljenčki, temveč so to 
ptice. Lastniki peljejo svoje 
ljubljenčke na sprehod tako, 
da obesijo njihove kletke na 

drevesa v parkih in poslušajo 
njihovo žgolenje.

Na ulici ješ kar z rokami 
in poskušaš hrano, nad kate-
ro bi se doma marsikdo zgra-
žal. Izbira je zelo pestra; od 
pečenih kobilic, sviloprejk, 
škorpijonov, ptičjih zarod-
kov, žabjih krakov, plesnivih 
tofujev do morskih zvezd, 
kač in podobnih specialitet. 
Ves postopek priprave hrane 
se odvija pred očmi, tako se 

lahko še pravi čas odločiš za 
pokušanje ali pa samo opa-
zovanje.

Stvari, ki se jih splača po-
snemati pri načinu prehra-
njevanja Kitajcev in njihovi 
kuhinji, so pogosti in red-
ni obroki, ki so pripravljeni 
na zelo hiter način. S tem se 
ohranijo hranljive snovi v 
hrani. Pogosti in redni obro-
ki pomenijo vsak dan zajtrk, 
kosilo in zgodnjo večerjo ob 
isti uri s številnimi vmesni-

mi priboljški. To so različna 
semena, alge in ogromne ko-
ličine čaja. Kar smo me po-
skušale odmisliti pri pre-
hranjevanju, so bile razne 
glasnosti in oblike srebanja 
rezancev, pljuvanje ostan-
kov hrane, kot so ribje koš-
čice in večje kosti, pod mizo 
ali na sosedovo stran ter osta-
le oblike sproščanja napetosti 
v telesu, ki nastanejo pri pre-
hranjevanju. 

 Del obroka je predvsem 
pri moških kajenje, kar zgle-
da takole; v eni roki palčke, v 
drugi roki pa cigareta. Pri Ki-
tajcih je znamka cigaret zelo 
pomembna, tako kot pri za-
hodnjakih znamka obleke. 
Tako imajo najbolj strastni 
kadilci vedno pri roki več vrst 
znamk, odvisno, h komu gre-
do na obisk ali pa s kom bodo 
sklenili poslovni dogovor.

   

Besedilo in fotografije:
Katarina Ročnik 

(nadaljevanje v naslednji številki Populista) 

KITAJSKA – dežela nasprotij
2.DEL Kitajska živi v nasprotjih, ki jih ustvarja 

tisočletna zgodovina v stiku z novodobnimi vpli-
vi.  Blišč templjev in vrtov nasproti kaotičnim uli-
cam; revščina Kitajcev in velikopoteznost modernih 
struktur na drugi strani. Vseeno pa poskuša v vsakem 
nasprotju doseči skladnost, ko se nasprotji združita 
v celoto, znano tudi kot jin-jang. 

Lotos – simbol upanja in hrana za Kitajce

Pridelava riža na terasah

Obilna večerja za okroglo mizo Kitajski ražnjiči

Kosilo na ulici

Ponudba svežih rac na ulici Ponudba zelenjave na ulici

Kultura pitja čaja je pri Kitajcih močno prisotna

Zajtrk na ulici – nudli
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Če kot regijski časopis že-
limo predstaviti del lokalne 
scene, potem je prav, da pri-
čnemo pri tistih, ki so na sa-
mem začetku dogajanja, to je 
pri najstarejših. Vili Pečovnik 
iz Raven pri Šoštanju je vse-
kakor eden od naših najsta-
rejših motoristov, pa tudi 
eden redkih, ki ne dovolijo, 
da jih povozita čas ali leta.

Če bi Vilija sodil po tistem, 
kar je vidno na prvi pogled, 
ga mogoče ne bi resno jemal. 
Vendar ko ga človek malo bo-

lje spozna, dobi o njem dru-
gačno sliko in lahko čuti le 

še globoko spoštovanje. 
Ne morem ga uvrstiti med 
prave bajkerje, kljub temu 
da vam ropoče pod okni, saj 
je motociklizem le njegov ko-
njiček, vendar je ta konjiček 
postal del njegovega življe-
nja. Vsekakor sem vesel, da 
sodim med njegove prijatelje, 
pa čeprav samo zaradi upora-
be istega načina prevoza.

In kaj Vili pravi o sebi?
Pravijo, da je človek mlad, 

dokler ima v življenju kak 

cilj, kakšne načrte, dokler 
ga kaj prav posebno veseli. 
In jaz imam svoje veselje. 
Poznate me kot čoperista z 
belo brado in, roko na srce, 
– kar se vidi, se vidi – z ma-
lo preobilnim trebuhom. Za 
nekatere sem kar lider Vili. 
Ko se oblečem v motoristično 
opravo in zajašem svojega je-
klenega konjička, se torej po-
čutim precej precej mladega! 
Motorji so bili moja ljubezen 
že davno, saj sem si že leta 
1959 kupil prvega. Takrat je 
bil v prvi vrsti potreba, pre-
vozno sredstvo, a mi je po-
menil mnogo, mnogo več. 
Imenoval se je MAJKA 125. 
Sledil je legendarni PUCH. 
Ker pa sem že po naravi tak, 
da ne morem dolgo stati na 
istem mestu, sam jih menjal 
še celo serijo. Preveč, da bi 
jih tukaj našteval, vseh se ni-
ti ne spomnim. Menjal sem 
tudi po tri na leto, vse do leta 
1970, takrat so prišli »v mo-
do« avtomobili in seveda sem 
želel preizkusiti, kako se pe-
lje po štirih kolesih. Mogoče 
bolj sigurno, a tudi manj za-
nimivo. Kupil sem si TOPO-
LINA za težko privarčevani 
denar, a to me nekako ni za-
dovoljevalo. Nekaj mi je ves 
čas manjkalo, dokler si spet 
nisem omislil motorja. Po-
vem naj, da to niso bili no-
vi motorji, da je bilo veliko-
krat treba kaj popraviti, a to 
je pač sodilo zraven in je bilo 
tudi neke vrste veselje. Leta 
so tekla, menjaval sem mo-
torje in avtomobile, dokler 
se ni začelo pojavljati vedno 
več ljubiteljev motorjev, ki 
nas je družilo isto srčno ve-
selje. Začeli smo se srečevati, 
takrat sem imel BMW-ja 500. 
Pojavili so se prvi motozbori, 
ki danes združujejo ljubitelje 
teh občudovanja vrednih je-
klenih konjičkov. 

Ko sem se udeležil prvega 
takega zbora, sem spoznal, 
da nas povezuje in druži prav 
posebno prijateljstvo in ljube-
zen do motorjev. Ko enkrat to 
okusiš, enostavno ne moreš 
več nazaj, in ko danes vidim 
motorista, je moj prijatelj, še 
preden se pozdraviva. 

Še sam ne vem natančno, 
nekje pred 15 leti sem v Šo-
štanju začel obujati staro, 

nekdaj prej že bogato tradi-
cijo motociklizma. Začel sem 
zbirati prijatelje, ki so imeli 
motorje. Jaz sem tedaj imel 
BMW-ja 500 in kmalu zatem 
kupil BMW-ja 800. Vedno več 
nas je bilo, ki smo želeli usta-
noviti motoklub VETERANI 
ŠOŠTANJ. Danes šteje 20 
rednih članov. Imamo različ-
ne motorje, sam imam Yama-
ho Royal Star 1300 chooper. 
Glede na moja leta je to ver-
jetno moj zadnji motor, zato 
ga še s toliko večjo ljubezni-
jo in strastjo negujem. Opre-
mo in vse, kar sodi k motorju 
in name, si vedno zamislim 
sam. Čeprav vem, da tukaj 
igra svojo vlogo tudi denar, 
menim, da se ga za to splača 
nekaj tvegati. Zato mislim, da 
v klubu ni pomembno števi-
lo, ampak da so v njem pra-
vi ljudje, lepo opremljeni in 
motoristi z dušo. Sicer pa naj 
povem, da sem preko svojega 
hobija spoznal ljudi po vsej 
Sloveniji. Kamor pridem, se 
najde kdo, ki me pozna. In 
to me po svoje zelo osrečuje. 

Zame ni toliko važno, kakš-
no je srečanje, kjer se dobimo 
skupaj, važno je, da se sre-
čam s prijatelji. Čeprav vem, 
da imajo nekateri o motori-
stih tudi slabo mnenje, češ, 
kaj se pa grejo, naj povem, 
da se pod motorističnimi če-
ladami skrivajo tudi izobra-
ženi in seveda dobri ljudje, 

ki jim vsekakor ni cilj divja-
nje po cestah, pač pa vse kaj 
drugega. Naš klub Veterani 
Šoštanj se tudi organizira-
no udeležuje krvodajalskih 
akcij, dobrodelnih prireditev 
in še bi lahko naštevali. 

Vesel sem, da ste se v no-
vem časopisu spomnili na-
me, za predstavitev se vam 
zahvaljujem, vsem motori-
stičnim kolegom pa želim 
čim več varnih kilometrov. Pa 
ne samo njim, temveč vsem 
ljudem dobre volje.

Boris Pratnekar

Leta 1964 na NSU MAX-u

 Verjetno premišljuje, na katero stran bo zavil

 Veliko zanimanja, kjer koli se pojavi
FOTO: Igor Gregurič

Odhod od doma

Spoznajmo ga – bajkerja!

Spoštovane 
bralke in 
bralci !

Nimamo podatka o tem, kako vam je všeč rubrika o motoci-
klizmu. Zanima nas, kaj mislite o tem fenomenu in kaj bi radi na 
tem mestu videli ali spoznali. Pišite nam na uredništvo z oznako 
ZA MOTO, ali pa nas pokličite. V vsakem primeru vas vabimo 
k sodelovanju, sam pa se bom trudil, da vam bodo te strani čim 
bolj zanimive.

VAGABUND
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Citroen C8 je ugledal luč 
sveta lansko jesen in nasle-
dil uspešnega Evasiona. Je 
prenovljen in svež predstav-
nik enoprostorcev. Njegova 
odlika so dovršenost, pros-
tornost in funkcionalnost. 
Všeč bo predvsem tistim, ki 
ne marajo problemov s pros-
torom v avtomobilu.

Citroen C8 je eden izmed 
treh, ki so nastali s skupnim 
projektom med Citroenom, 
Peugeotom in Fiatom. Prvi 
tak skupni projekt je ugledal 
luč sveta že leta 1994. Očitno 
je, da je z ekonomskega sta-
lišča tako sodelovanje uspeš-
no.  Razvojniki in oblikovalci 
so posvetili pozornost pred-
vsem ergonomiji, udobju in 
eleganci. 

Notranjost avtomobila se 
zdi še posebej revolucionar-
na. Ergonomija je domisel-
na,  sveža in prinaša zanimi-
vo rešitev armaturne plošče s 
tremi okroglimi merilniki na 
sredinski konzoli. V avtomo-
bilu je veliko predalčkov in 
polic za odlaganje, ki pa so 
glede na oblikovalske rešitve 
manj uporabne. Uporabljeni 

materiali so kvalitetni in za-
ključujejo dovršeno celoto.

Glede opreme je pri C8 iz-
vrstno poskrbljeno. Serijsko 
je na voljo osrednja ključav-
nica, samodejna klimatska 
naprava z ločeno nastavit-
vijo za levo in desno stran 
ter zadnji del vozila, volan-
ski obroč je nastavljiv tako v 
višino kot v globino. Serijsko 
je na voljo potovalni računal-
nik, sprednje meglenke, sen-
zor za dež, skratka zelo boga-
ta serijska dodatna oprema. 
Z doplačilom je mogoče do-
biti tudi električno krmilje-
na bočna vrata, senzor tla-
ka v pnevmatikah, alarmno 
napravo, parkirne senzorje 
zadaj, usnjeno oblazinjenje, 
tempomat, ksenonske žaro-
mete, lita platišča, kovinsko 
barvo, električno pomična 
strešna okna itd. 

Prostora v avtomobilu je 
za sedem potnikov, v prime-
ru namestitve klopi v tretji vr-
sti pa se v enoprostorcu lahko 
pelje osem potnikov. Sedeži 
so francosko udobni in ana-
tomsko prilagojeni telesu. 
Kadar so v vozilu namešče-
ne tri vrste sedežev, je lahko 

problem s prostorom v tretji 
vrsti, če sta prvi dve vrsti se-
dežev pomaknjeni povsem 
nazaj. Prtljažnega prostora 
za tretjo vrsto ni veliko, kar bi 
bilo tudi iluzorno pričakova-
ti. Odstranjevanje sedežev je 
sicer enostavno opravilo, ki 
pa lahko postane komplici-
rano v primeru, da se kaj za-
takne. Razporejanje sedežev 
v drugi in tretji vrsti lahko vo-
di do domiselnih in funkcio-
nalnih kombinacij. 

Za pasivno varnost je do-
bro poskrbljeno s serijskimi 
štirimi zračnimi blazinami, 
zračno zaveso v drugi in tretji 
vrsti in z ABS zavornim siste-
mom. Zavore so zelo učinko-
vite s štirimi koluti. Avto je 
serijsko opremljen z ESP in 
ASR, ki omogočata boljši 
prenos moči preko sprednjih 
pogonskih koles na cestišče. 
Pripomoreta k večji stabil-
nosti in posledično varnosti 
vozila. Elektronika pride do 
izraza še posebej v slabih vre-
menskih razmerah. 

Pogonski agregat preizku-
šenega vozila je bil eden iz-
med dveh dieselskih motor-
jev. 2,2 HDi je skupni projekt 

PSA koncerna in se vgrajuje 
tudi v Fiatovo izvedenko, je 
kultiviran, z dobrimi tehnič-
nimi karakteristikami. Motor 
je prožen s svojimi 314 Nm 
pri 2000 min-1  in 94 Kw (128 
KS), pri 4000 min-1 pa je v 
vsakem trenutku kos poda-
ljšani limuzini. Vozilo pože-
ne do maksimalnih 182 km/
h, do 100 km/h pa pospeši v 
zglednih 12,6 s. Poraba je gle-
de na tehnične karakteristike 
zmerna in znaša po zagotovi-
lih proizvajalca v kombinira-
nem ciklu 7,4 litra na 100 pre-
voženih kilometrov. Glede na 
posodo za gorivo, ki znaša 80 
litrov, bo uporabnik prevozil 
lepo število kilometrov med 
dvema postankoma na ben-
cinski črpalki. 

Vožnja s citroenom C8 je 
udobna in nič utrudljiva, kar 
je tako ali tako značilno za 
francoske avtomobile. Ne gle-
de na njegovo obliko se da z 
njim potovati povsem primer-
ljivo z ostalimi predstavniki 
limuzin. Medosna razdalja 
2823 mm mu omogoča bla-
ženje neravnin na cestišču, 
kar pripomore k udobnosti. 
Kljub masi praznega vozila 
1783 kg in njegovi velikosti 
je vožnja skozi zavoje uži-
tek in ni občutka nestabil-
nosti. Deluje kompaktno in 
zanesljivo. 

Proizvajalec zagotavlja 2-
letno splošno garancijo in tu-
di 2-letno mobilno garancijo. 
Garancija na prerjavenje plo-
čevine pa znaša 12 let. Ser-

visni intervali pri pooblašče-
nih serviserjih so na 20.000 
prevoženih kilometrov. Ce-
na osnovnega modela znaša 
6.895.000 sit. 

Tomaž Svetina

Citroen C8:
Dolžina: 4725 mm
Širina:  1855 mm
Višina:  1750 mm

Vozili smo C8
NATURALIST

Pogonski agregat 2,0 HDi 16V 2,2 HDi 16V 2,2 i 16V 3,0 V6

Prostornina 1997 ccm 2179 ccm 2230 ccm 2946 ccm

Moč 79kW (107KS) 94kW (128KS) 116kW (158KS) 150kW (204KS)

Navor 270 Nm 314 Nm 217 Nm 285 Nm

Največja hitrost 174 km/h 182 km/h 196 km/h 205 km/h

Pospešek do 100 km/h 13,4 s 12,6 s 10,7 s 10,2 s

Poraba 7,2 l/100 km 7,4 l/100 km 9,7 l/100 km 11,5 l/100 km

Cena 6.266.000 sit 6.895.000 sit 6.494.000 sit 8.070.000 sit
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Minuli vikend je na ve-
lenjskem stadionu ob 
jezeru potekal atletski 
evropski pokal I. lige 
– skupina B.

Ekipno tekmovanje je po-
tekalo tako v ženski kot tudi 
v moški konkurenci, za uvr-
stitev v atletsko superligo pa 
se je potegovalo 8 evropskih 
ekip (Ukrajina, Češka, Slova-
ška, Portugalska, Nizozem-
ska, Bolgarija, Srbija in Črna 
gora ter Slovenija). Tekmova-
nje je bilo sestavljeno iz dvaj-
setih disciplin, v katerih so se 
pomerili predstavniki osmih 
držav, v ospredju pa so pred-
vsem uvrstitve, ki se točku-
jejo. Za prvo mesto prejme 
zmagovalec 8 točk, za drugo 
7 in tako naprej do zadnjega 
mesta, ki prinese posamezni 
državi 1 točko.

Gledalci, ki so dva sonč-
na dneva v velikem številu 
spremljali odlično atletsko 
prireditev, so prišli na svoj 
račun, saj so domači tekmo-
valci, Jolanda Steblovnik, 
Boštjan Buč in Sergej Šala-
mon, pokazali, da sodijo na 
sam evropski vrh.

Prva zvezdnica evropskega 
pokala Jolanda Steblovnik je 
v svoji disciplini slavila brez 
večjih težav z rezultatom 1:
58,30.

Tudi Boštjan Buč je poka-
zal odlično formo v disciplini 
3000 m, steeplechase, kjer je 
premagal evropskega prvaka 
in rekorderja Nizozemca Si-
mona Vroemena z rezulta-
tom 8:28,42 ter tako v moški 
konkurenci med Slovenci edi-
ni osvojil prvo mesto in osem 
točk. Sergej Šalamon je v teku 
na 400 m z ovirami Sloveni-
ji pritekel 5. mesto, s štafeto 
4x400 m pa je bil 6..

Od slovenskih tekmoval-
cev so torej prav Velenjčani 
prispevali najboljše rezultate 
in največje število točk. Po-
leg Jolande in Boštjana sta v 
svojih disciplinah slavili še 

Marlene Ottey na 100 m s ča-
som 11,25 in Sonja Roman na 
1500m s časom 4:10,50.

Doseženih je bilo nekaj 
vrhunskih rezultatov, tako je 
na primer Nizozemec Rens 
Blom v skoku s palico zma-
gal z rezultatom 5,75 m. Od-
ličen je bil tudi Bolgar Ivaylo 
Russenov v troskoku z dalji-
no 17,02 m. Omeniti velja še 
rezultat Ukrajinke Maryne 
Maydanove, ki je v teku na 
200 m premagala Ottyjevo z 
odličnih 22,70.

Med moškimi so se nekoli-
ko presenetljivo v višji kako-
vostni razred tega zanimivega 
tekmovanja prebili Nizozem-
ci, ki so skupaj zbrali 121 točk 
in so v dvajsetih disciplinah 
kar sedemkrat stali na najviš-
ji stopnički. Drugo mesto so 
zasedli Ukrajinci, ki so se do 
zadnjega borili za prvo me-
sto, a so bili na koncu Nizo-
zemci boljši. Tretji so bili Če-
hi, četrti Portugalci in odlični 
peti Slovenci, ki so zbrali 82 
točk. Iz prve lige so izpadli 
Slovaki.

Med ženskami so prepri-
čljivo slavile favorizirane 
Ukrajinke, ki so zbrale 125 
točk. Slovenke so zasedle še-
sto mesto in 86 točk.

Naši atleti so dosegli svoj 
prvi cilj, obstanek v I. ligi in 
vsi, ki smo spremljali dvo-
dnevno tekmovanje, smo s 
prikazanim lahko zadovoljni. 
Nekoliko je vendarle razoča-
ral izkušeni Gregor Cankar, 
ki je v skoku v daljino za-
sedel zadnje mesto z daljino 
5,99 m, kar mu zagotovo ne 
more biti v ponos. Še enkrat 
se je izkazalo, da ostaja Vele-
nje odličen atletski center, ki 
mu v državi praktično ni pa-
ra, pa naj si bo to z zornega 
kota infrastrukture, organiza-
cije in nenazadnje tekmoval-
cev, ki so se še posebno do-
bro odrezali. Pred Jolando in 
Boštjanom so sedaj na spore-
du še nekoliko močnejša tek-

movanja, kjer jima bo zago-
tovo težje zmagovati, a se za 
dobre rezultate ni bati.

Daniel Česko 

EVROPSKI POKAL
I. liga – Skupina B; 
Končni vrstni red: 

Moški:
1. NIZOZEMSKA 121 točk
2. UKRAJINA  115 točk
3. ČEŠKA 110 točk
4. PORTUGALSKA 100 točk
5. SLOVENIJA 82 točk
6. BOLGARIJA 67,5 točk
7. IZRAEL 63 točk
8. SLOVAŠKA  60,5 točk
Ženske:
1. UKRAJINA 125 točk
2. ČEŠKA  104 točk
3. PORTUGALSKA 96 točk
4. NIZOZEMSKA 92 točk
5.  BOLGARIJA   87 točk
6. SLOVENIJA 86 točk
7. SLOVAŠKA 67 točk
8. Srbija in Č. gora 58 točk
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Evropski pokal I. liga – skupina B

foto: Matej Beškovnik

foto: Matej Beškovnikfoto: Matej Beškovnik

V Slovenj Gradcu je v pote-
kala druga tekma za državno 
prvenstvo v balvanskem ple-
zanju. Gre za plezanje eks-
tremnih krajših plezalnih 
smeri na majhnih plezalnih 
stenah. »Zanimivost tekmo-
vanja je, da lahko športno pa-
nogo približaš gledalcem, saj 
lahko montažne stene posta-
viš v mesto dogajanja,« je o 
zanimivi športni panogi dejal 
predstavnik organizatorjev 
Alpinističnega kluba Slovenj 
Gradec,  Franc Tamše. V dveh 
dneh se je na stenah preiz-
kusilo kar 170 tekmovalcev 
iz slovenskih klubov, od tega 
kar 110 v mlajših kategorijah. 
V soboto je po začetnih kva-
lifikacijah, v katerih je sode-
lovalo 45 plezalcev in 15 ple-
zalk, sledil še finale. V ženski 
kategoriji je slavila Ptujčan-

ka Mina Markovič, drugo me-
sto je zasedla Lucija Franko 
(Škofja Loka), tretja pa je 
bila Maša Ribnikar (Tržič). 
Ravenčanka Katja Planinc je 

zasedla peto mesto. »Z rezul-
tatom sem dokaj zadovoljna, 
čeprav sem morda pričakova-
la malce več. Stene niso bile 
pretirano težke, a je svoje od-

igrala višina,« je po koncu fi-
nala dejala Planinčeva. V mo-
ški finale se je uvrstilo deset 
plezalcev, ki so na nekaterih 
plezalnih smereh prikazovali 
prave mojstrovine. Na koncu 
je slavil Jure Golob (AO Raši-
ca), drugo mesto je zasedel 
Tomaž Valjavec (Tržič), tret-
je pa Klemen Bečan (Tržič). 
Domačin Rok Klančnik je kot 
kadet v absolutni kategoriji 
zasedel osmo mesto. B. T.

Najboljša Golob in Markovičeva

foto: Katja Planinc
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Po kratkem počitku so se 
ekipe prve slovenske lige 
ponovno pričele priprav-
ljati na nogometni ples v 
sezoni 2003/2004. S pri-
pravami so pričeli tudi v 
Dravogradu.

Ker Dravograd nima pri-
mernega pomožnega igrišča, 
potekajo priprave v Mežici in 
Črni, kjer imajo igralci dobre 
pogoje za delo. Tudi v nasled-
njih tednih bodo Dravograj-
čani ostali na Koroškem, že 
v sedo pa bodo odigrali prvo 
prijateljkso tekmo, ko bodo v 
Črni ob 17.30 gostili Cibalio. 
Sledil bo odhod na turnir v 
Tišino (poleg Dravograda še 
Mura, Varteks in Tišina) in 

ponovno vrnitev na domače 
igrišče. Domači strateg Mi-
hajlo Petrovič je s potekom 
priprav zaenkrat zadovoljen: 
»Zadovoljen sem s pogoji za 
trening in zahvalil bi se Me-
žici in Črni za možnost tre-
ninga na njihovem igrišču. 
Igrišče je odlično in za zdaj 
je vse v redu.«  Za edinega ko-
roškega prvoligaša je bil kra-
tek počitek vse prej kot za-
baven. Slavje ob zagotovitvi 
obstanka v ligi je bilo kratko 
in predvsem čas po koncu 
sezone precej buren. Kot da 
bi držalo pravilo zatišja pred 
viharjem. Mladi igralci Dra-
vograda, ki so se dodobra 
uveljavili, so namreč postali 

ena glavnih tarč slovenskih 
klubov. Slednji so sicer več 
ali manj podlegli denarni 
stiski, a kljub vsemu so na 
finančnem področju še ved-
no močnejši od Dravograda. 
Vsaj tako kažejo prvi rezulta-
ti pogajanj. Tako je že jasno, 
da v zelenem dresu v novi se-
zoni ne bo prvega strelca Dra-
vograda, Mateja Rebola. Sled-
nji se je odločil za selitev v 
Fazanerijo, Dravograd pa je 
žal ostal tudi brez odškodni-
ne za mladega napadalca, ki 
ne bi bila ravno majhna. Vsaj 
po prikazanem ne.

B.T.

Fužinar uspešen na Reki 
in v BrescI
Plavalci Fužinarja so bili konec vikenda zelo uspešni na mednarodnih plavalnih 
mitingih v italijanski Brescii (fantje letnik 90 in 91, deklice letnik 91 in 92) in 
na Reki (mlajše deklice in dečki). 

Na Reki so med 400 plavalci iz sedmih držav najvišja mesta zasedli: Rok Sagmeister (dve 
prvi mesti, rekord mitinga na 50 m hrbtno in najboljši rezultat mitinga), Luka Topler (eno 
drugo mesto), Tamara Miler (eno prvo, eno drugo mesto in  najboljši rezultat mitinga) in 
Mojca Škratek (po eno prvo in drugo mesto). Mešana štafeta Fužinarja je bila z novim re-
kordom mitinga najboljša na 4x50 m mešano in druga v mešani štafeti 4x50 m prosto. Na 
koncu je Fužinar stopil na najvišjo stopničko tudi med ekipami in za sabo pustil zagrebški 
Medveščak na drugem in Triglav Kranj na tretjem mestu. Prav tako so bili plavalci Fužinarja 
pri samem vrhu v konkurenci 550 plavalcev iz 44 klubov v Italiji. Najuspešnejši so bili: Anja 
Novak (drugo mesto na 100 m prstno), Lea Kos (šesto mesto na 100 m prsno), Gabrijela Go-
lob (druga na 100 m hrbtno), Petra Studenčnik (tretja na 10 m hrbtno) in Kaja Sonjak (prvo 
mesto na 100 m delfin) pri deklicah, pri dečkih pa sta izstopala David Kačič (drugi na 100 m 
hrbtno) in Aron Horvat (četrti na 100 m prosto) (bt) 

Klub Krnes avantura 
iz Črne na Koroškem je 
organiziral drugo tek-
mo slovenskega pokala 
v spustu za gorske ko-
lesarje. »Elan downhill 
Divja jaga« je minil brez 
poškodb, gledalci pa so 
lahko na zanimivi pro-
gi uživali v vratolomnih 
vožnjah. 

»S samo izvedbo tekme 
smo zadovoljni. Letos so bila 
pravila nekoliko strožja, pra-
vilnik, ki ga je sestavil Andrej 
Dekleva, pa je organizacijo 
samo izboljšal,« je dejal orga-
nizator Dušan Štrucl - Dixi. 
Program se je pričel že v pet-
ek, v soboto je bil na spore-
du uradni trening, v nedeljo 

pa najprej trening in nato tek-
ma. Tudi letos je bila proga po 
godu tekmovalcev, saj gre za 
teren, ki na začetku zahteva 
veliko koncentracije, kasneje 
pa se lahko kolesarji »spusti-
jo« in tako dosegajo zavidlji-
ve hitrosti. Na koncu je v cilj 
najhitreje pripeljal Jure Lo-
gar (KD Calcit Kranj), drugo 
mesto si je privozil Črt Bill 
Slivnik (MTB Kranj), tret-
je pa Korošec Janez Jamnik 
(Fanatic Enduro). V katego-
riji mladincev je prvo mesto 
zasedel Jan Cesnik (MTB Tr-
bovlje), med ženskami Tanja 
Jerman (MTB Trbovlje), v ka-
tegoriji masters (nad 30 let) 
Iztok Tomšič (MTB Kranj), 
med amaterji pa Dravograj-

čan Matjaž Tavzelj. Skupaj 
se je s progo spopadlo 53 
tekmovalcev, organizator pa 
za naslednje leto napoveduje 
določene spremembe. »Vsako 
leto poskušamo ugotoviti po-
manjkljivosti in nato organi-
zacijo same tekme izboljšati. 
Mogoče bodo spremembe tu-
di na sami progi.« Poleg Div-
je jage Klub Krnes avantura 
in Hotel Krnes organizirata 
še vzpon na Najevsko lipo, 
snežni downhill in različne 
turistične kolesarske ture v 
okolici, verjetno najbolj za-
nimiva pa je tura v podzem-
lje Pece.

B.T.

»Elan – divja jaga«
Logarju, Jamnik tretji

Boj za obstanek
in tolarje

Mura v svoje vrste vabi 
tudi drugega aduta mlade 
ekipe, Boruta Tisnikarja. 
Zanj Petrovič še upa, da 
bo ostal na Koroškem in 
mu s tem vsaj malenkost 
olajšal težavno delo v le-
tošnji sezoni. Nasploh je 
bil in je Tisnikar najbolj 
vroče, a podcenjeno ime 
prestopnega roka.

 Gre za igralca izvrstne 
tehnike, dobrega strela in 
neverjetnega pregleda nad 
igro, nevaren pa je pred-
vsem za napadalno vrsto. 
Dravograd bi moral zanj iz-
tržiti zajeten kupček denarja, 
saj je dejstvo, da se v boj zanj 
realno ne bo mogel spustiti. 
Po nekaterih informacijah naj 
bi bil klub igralcu še dolžan 
nekaj denarja in v kolikor ne 
bodo popravili »lepotne« na-
pake, ki smo je bili vajeni 
predvsem iz vrst Korotana, 
bodo ostali tako brez Tisni-
karja kakor tudi brez še ka-
ko potrebnih »fičnikov«. »Na 
žalost smo naredili solidno 
ekipo, a Dravograd je klub, 
ki se ni mogel kosati s po-
nudbami, ki so jih dobivali 

igralci. Znano je, da je Dra-
vograd klub, kjer osemde-
set odstotkov igralcev pride 
iz njihove šole. Finančno ig-
ralcev nismo mogli zadržati, 
neumno pa bi bilo obljubljati 
nekaj, kar jim ne bi mogli da-
ti. Bil bi srečen, če bi zadržali 
vsaj okostje ekipe, a ni šlo,« 
je nadaljeval Petrovič, ki ga 
tako ponovno čaka izziv de-
lati z mladimi. Poleg Rebola 
in verjetno Tisnikarja so odšli 
še Drobne, Rožajac, Božič in 
Kačičnič, klub pa se še poga-
ja z Vršičem. Novinci v ekipi 
so Zager (prej Rudar), Kline 
(Ljubljana), Madžar (Ulja-
nik-Pula), nekaj igralcev pa 
je še na preizkušnji. Iz mla-
dinskih vrst so se ekipi pri-
družili Gostenčnik, Pavličič, 
Pevec, Frajdl in Kljajič. »Z 
mlado ekipo je vedno neko 
tveganje. Dobili smo mlade, 
perspektivne igralce in čaka 
nas težko delo. Tako mene 
kot klub. A sam sem vedno 
verjel v svoje delo in tako je 
tudi sedaj. Z mladimi igralci 
bomo neugodna ekipa, a ver-
jamem, da bodo čez leto dni 
veliki klubi ponovno iska-

li naše igralce.« Ekipa naj 
bi bila oblikovana do konca 
tedna, presenečanja pa niso 
povsem izključena. V klubu 
se namreč še pogovarjajo z 
nekaterimi igralci, a so glede 
imen skrivnostni.

Ni dvoma, da se Dravograd 
ne predaja. Če damo na teht-
nico bivše in nove igralce, je 
jasno, da je zelena četa veliko 
izgubila, koliko pa je pridobi-
la, bo pokazal čas. Poleg bo-
ja za obstanek čaka edinega 
koroškega ligaša tudi boj za 
vsak tolar, ki ga je na Koro-
škem še posebej težko ulovi-
ti. Čas bi že bil, da se zbu-
dijo vsi tisti, ki so na veliko 
obljubljali denar, češ: »Ko bo 
na Koroške samo en klub …«. 
No, sedaj je samo en klub, in 
če še niso opazili, gre za eki-
po z domačimi igralci. Torej 
za ekipo, ki so jo »sponzorji« 
vedno zahtevali. Naj se bese-
de tokrat končno spremenijo 
v dejanja. Ali pa je šlo zgolj 
za prazne obljube, tako pogo-
ste za ta del Slovenije?

B.T.

Za Rebolom še Tisnikar?
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Smajlovič v 
tretjo ligo. 
Odhajajo tudi 
drugi!

Žal se je kaj hitro izkazalo, da nov klub, ki bo nastal po mo-
rebitni povezavi Ere in Rudarja, ne bo omogočal boljših pogo-
jev, ki so jih mnogi pričakovali, odgovorni pa obljubljali. 

Igralcem so bile ponujene bistveno slabše pogodbe, pred-
vsem kar zadeva finančno strukturo in pogoje. Nove ponud-
be naj bi bile celo za polovico slabše oziroma nižje, to pa je 
prisililo igralce, da si le-ti poiščejo nove klubske sredine, kjer 
bodo mnogo bolje plačani za svoje delo.

Ramiz Smajlovič, najboljši strelec in najnevarnejši napa-
dalec Ere Šmartno v minuli sezoni, odhaja v avstrijsko tret-
jo ligo, kjer bo branil barve kluba, ki je bil še v pretekli se-
zoni četrtoligaš. Res žalostno dejstvo za vse navijače in tudi 
upravo NK Ere, ki se mora nad tem dejstvom seveda dobro 
zamisliti. Že res, da so razmere na  nogometnem trgu bistve-
no slabše kot v preteklosti in bomo verjetno tudi drugod po 
Evropi zasledili podobne prestope, a novoustanovljeni klub, 
ki uradno to še ni, bi moral imeti visoke cilje in namere, tudi 
kar zadeva igralski kader, kajti do uspeha te lahko popeljejo 
samo kakovostni in brezskrbni nogometaši.

Povezava je torej že na samem začetku pokazala velike 
pomanjkljivosti in neambicioznost, zato se porajajo prvi 
dvomi in vprašanja o pravi resnici in nameri povezave Ere 
in Rudarja.

Da bo mera polna so svoj odhod napovedali tudi drugi ig-
ralci, nosilci igre v svojem klubu. 

Tako na primer je tudi Ante Šimunđa zelo blizu prestopa 
v klub v sosednji Avstriji, Jernej Javornik pa naj bi kariero 
nadaljeval v njem že znanem Izraelu, kjer si novega deloda-
jalca išče tudi hitri krilni igralec Gregor Bunc.

Kot ste opazili, je to že skoraj pol prve ekipe Ere Šmartno, 
tudi v velenjskem Rudarju pa ni kaj bistveno drugače.

Igralski kader obeh ekip bo kot kaže kaj hitro zelo okrnjen, 
tako da se okoli obeh ekip že zbirajo kvazi menedžerji, ki ob-
ljubljajo samo najboljše.

Samo upamo lahko, da bo povezava uspela in da bo pri 
tem povzročena čim manjša škoda, kajti ljubitelji nogometa 
smo željni igre in sedaj je priložnost za skok na vrh, kjer bi 
se združena ekipa ob dobri organizaciji in poštenemu delu 
zagotovo lahko videla v prihodnji sezoni.

Še vedno verjamem v poštene in pravilne odločitve odgo-
vornih mož obeh klubov, čeprav po drugi strani zakulisje po-
vezave kaže bistveno drugačno podobo in vzdušje.

Don Juan

Moška ekipa Šaleškega te-
niškega kluba Velenje je ob 
koncu ligaške sezone zado-
voljna. Ekipa, ki je nastopala 
v 2. slovenski ligi, je osvojila 
drugo mesto. Uvrstitev ve-
lenjskim tekmovalcem sicer 
ni omogočila napredovanja 
med prvoligaše, vendar so 

mladi igralci glede na starost 
in izkušnje celo nekoliko pre-
segli pričakovanja. S prikaza-
nim je zadovoljen tudi glavni 
trener in kapetan ekipe Mat-
jaž Grosman: »Naši mladi ig-
ralci so se izkazali. Zadovo-
ljen sem z igro, kajti pokazali 
smo, da se lahko tudi s tako 

mlado ekipo enakovredno 
kosamo z močnejšimi in iz-
kušenejšimi ekipami. V letoš-
nji sezoni je bila od nas bolj-
ša in močnejša ekipa Litije, ki 
pa se je čez sezono okrepila z 
res dobrimi in priznanimi te-
niškimi igralci, tako da mož-
nosti praktično nismo imeli. 

Upam, da bomo v naslednji 
sezoni pokazali še nekoliko 
več, in seveda upam, da se 
bomo enakovredno borili za 
uvrstitev med najboljše teni-
ške ekipe v državi.«

Daniel Česko

Mlada garda odlično!

Na sliki stojijo: glavni trener M. Grosman, M. Vrhovec, R.Cokan, M. Prosen, 
D. Pečečnik, Ž. Brodnik, R. Bizjak, M. Verbič, U. Potočnik, trener J. Vratislav

Prevalje v
drugi ligi

Mladinci Nogometne šole Prevalje so v Turnišču odigrali 
povratno srečanje kvalifikacij za uvrstitev v drugo slovensko 
mladinsko ligo. Potem ko so na Prevaljah uspeli zmagati z 2:
1, so v Turnišču iztržili neodločen izid in se s skupnim rezul-
tatom 5:4 uspeli ponovno vrniti v drugo ligo. Končni rezultat 
v Turnišču je bil 3:3, pri čemer je dva zadetka za Prevaljčane 
dosegel Jure Lesjak. 

B.T.

V regiji je motociklistič-
na zgodovina zelo bo-
gata, saj so v preteklo-
sti organizirali nemalo 
cestnohitrostnih dirk. 
Žal tovrstne prireditve 
pri nas niso več dovolje-
ne, imamo pa jih kar ne-
kaj drugod po svetu.

Definitivno najbolj znana 
in istočasno najnevarnejša 
dirka se vozi na otoku Man 
v Irskem morju, in sicer že 
od davnega leta 1907. Dirka 
poteka na progi, dolgi 62,25 
km, ki se vije po celem oto-
ku skozi tri večja mesta, večji 
del ceste pa je omejen bodisi 
s hišami, bodisi s kamnitimi 
ograjami. Na tej cesti se na 
dirkah dosegajo fantastične 
hitrosti, saj povprečna hi-
trost kroga znaša okoli 198 
km/h. V naslednji številki 
vam bomo v nekaj nadalje-

vanjih predstavili to dirko, 
njene junake in tudi našega 
predstavnika, ki že četrto leto 
zapored sodeluje na tej dirki, 

njegovi uspehi pa so čedalje 
boljši – fantastični. Mirko Kalšek - Toti iz Slo-

venske Bistrice je letos zase-
del 14. mesto v najmočnejši 
kategoriji, njegova uvrstitev 
pa pomeni tudi velik uspeh 
za Slovenijo, saj je med tujci 
na tej dirki najbolje uvrščen. 
Torej Slovenija na otoku Man 
druga.

Vse tokratne fotografije je 
posnel član lanske ekipe Slo-
venija Isle of Man racing te-
am Damjan.

Boris Pratneker

Slovenija na otoku Man

 Skozi gozd hitrost ne pade 
pod 250 km/h.

Tam, kjer je običajno omejitev 40 km/h, se vozi s 300 ali še malo več.

Kalškova lanska vožnja mu je 
prinesla 21. mesto v katego-
riji FORMULA 1 in najboljšo 

uvrstitev med tujci.

 Na koncu te strmine je takojšen ponoven dvig cestišča za 
18%. Pritisk na tem delu proge trga vijake šasije motocikla.

Toti lansko leto pred štartom.
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Ali si slabe volje? 
»Da, danes sem res slabe 

volje.«

Zakaj?
»Kar tako! Že zbudila sem 

se takšna. Pa še zob me bo-
li.«

Se bojiš zobozdravnika?
»Ne.«

Ali ga boš torej obiska
la?

»No, najbrž. In to v krat-
kem, če me ne bo nehalo bo-
leti!«

Kaj bi te osrečilo?
»Danes? Da neha boleti. 

Drugače pa denar.«

Ali si prepričana, da je 
denar pogoj za srečo?

»Ne čisto! Najprej bi mora-
la dobiti delo. Trenutno sem 
med nezaposlenimi prijavlje-
na na zavodu.«

Kaj je potem, poleg de-
narja in zaposlitve, še 
sreča? 

»Nekje sem prebrala, da 
je sreča sestavljena iz drob-
nih delcev.«

Kakšnih?
»Prijazni pogledi, iskreni 

nasmehi, ipd.«

Kaj bi si kupila, če bi ime-
la veliko denarja?

»Šla bi na morje.«

Ali se ti zdi, da bi z de-
narjem lahko spremenila 
svet?

»Mogoče. Če bi imela do-
bro zaposlitev in bi bila blizu 
pomembnih ljudi. Na primer, 
(smeh) Vike Potočnik.«

Kaj bi najprej spreme-
nila?

»V Velenju bi zgradila 
zdravstveno šolo in bolniš-
nico, da ne bi bilo potreb-
no hoditi v Celje ali Slovenj 
Gradec.«

In drugo?
»Odprla bi podjetje, ki bi 

zaposlilo brezposelne. V Ve-
lenje bi pripeljala še več po-
licajev.«

Zakaj?
»Da bi se občani počuti-

li varne in ne bi bilo toliko 
nasilja.«

Se ti zdi, da ga je več, kot 
v drugih mestih?

» Ne, to ne. Je pa!«

Česa ne maraš?
»Zlobnih ljudi, ki se trudi-

jo drugim škodovati. Ne ma-
ram tudi hinavščine in laži.«

Ali vedno govoriš resni-
co?

»Trudim se!«

Kaj je zate počitek?
»Da sem nekje v samoti. 

Popolnoma, ampak res čis-
to sama.«

Pa ta ne bi bilo strah?
»Da. Najbrž!?«

Ali bi kljub temu odšla v 
samoto?

»To samo tako razmišljam, 
ker sem rada sama.«

Te motijo ljudje?
»Ne.«

Pa živali? Ali imaš rada 
živali?

»Da. Pravijo, da kdor ne 
mara živali, tudi ljudi nima 
rad.«

Si vegetarijanka?
»Ne, to pa ne. Vse rada 

jem. Najraje imam čokolado. 
Samo čebule ne maram.«

Te moti njen vonj?
»Ne, sploh ne! Le želodčne 

težave imam, kadar jo jem.«

Bi še kaj dodala?
»Vesela sem, da sem ti 

odgovarjala. Počutim se po-
membno! Ljudem, ki to bere-
jo, pa bi zaželela mir in da ne 
bi imeli opravka s hinavskimi 
in zahrbtnimi ljudmi.«

Milojka Mohor

Ni nepomembnih ljudi:

Aida
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OVEN
Prišel je čas, da se 

spopadete s  težava-

mi. Ne tarnajte in ne javkajte, 

ampak se končno odločite spo-

pasti z njimi. S partnerjem na-

redita lep načrt  za prihodnost 

in to brez prerekanja, pa bo vse 

veliko lažje.  V sili človek spozna, 

kdo mu je pravi prijatelj.  Za pre-

magovanje napornih  dni bo po-

skrbela Luna, ki se bo te dni na-

hajala v vašem znamenju. Naj 

vam ne bo žal napora, ki ga bo-

ste vložili v koristno delo!  

BIK
Izkoristite zatišje 

v službi in dokažite, 

kaj znate, kadar dru-

gi lenarijo. Če boste pošteno po-

prijeli za delo, si boste v vročih 

poletnih dneh lahko oddahnili. 

Postorili boste kar  nekaj stvari, 

s katerimi ste v zamudi, potem 

pa na zaslužene počitnice. Pri-

šel je čas za diete in spremembo 

videza. Privoščite si kakšno le-

po stvar, morda lepo obleko. Na 

denarnem področju ne bo težav, 

zato lahko  brezskrbno  sežete v 

denarnico. 

DVOJČEK
V preteklih dneh 

ste imeli veliko ener-

gije, saj vam  je pol-

na Luna prinašala  dobro počutje 

in veliko delovnega elana. Proti 

koncu tedna pa  boste začutili  

izčrpanost in počutili se boste 

kot  cunja.  

RAK
Sprijazniti se bo-

ste morali z dej-

stvom, da vedno ne 

morete biti v središču dogajanja 

oz. pozornosti. Zato se ne pre-

puščajte malodušju in brezvolj-

nosti. V vas se skriva veliko bo-

jevitosti in ta vam pomaga,  da 

se vedno izvlečete. To ni ugoden 

teden za iskanje priznanj  in  tve-

ganje v neznano. Z večjimi po-

sli malce počakajte! Partnerski 

in družinski stiki bodo ugodni. 

Luna v vodnem znamenju  Ribi 

vas bo konec tedna  raznežila in 

omehčala. Izkoristite dano pozi-

cijo neba in s čustvi na plan!

LEV
Tudi ta teden bo-

ste uživali pod zašči-

to Jupitra, ki vam bo 

odpiral pot do sreče. Obnovite 

poznanstva in prijateljstva, na 

katera ste že pozabili. Napeto-

sti, ki ste jih do sedaj doživljali, 

bodo mimo. V tem tednu se vam 

lahko izpolni  srčna želja, morda 

v soboto ! Zastavljen cilj vam bo 

pomagal realizirati dober prija-

telj. Z veliko volje vam bo uspelo 

narediti tisto, kar si že dolgo pri-

zadevate. Zavedajte se, da brez 

odpuščanja  na vseh področjih 

življenja  ne napredujemo!

DEVICA
Ker vedno samo 

dajete, je čas, da si 

tudi kaj privoščite! 

Morda počitek!

Zaželite si obilico miru! Pa-

zite se  odnosov  z okolico, še 

posebej  v ljubezni. Previdnost 

v prometu ne bo odveč.  Neza-

dovoljni s položajem doma in v 

službi boste storili nekaj, kar bo 

razbilo monotonost.

V tednu, ki je pred vami, lah-

ko pričakujete kakšno neprijet-

no novico, ki vas bo prizadela.  

Previdnost v  petek, še bolj v so-

boto, ne bo odveč. Najboljši dan 

bo nedelja. Napetost je pred vra-

ti, zato v odločitvah previdno!   

TEHNICA
Energije boste 

imeli preveč! Uživali 

boste med prijazni-

mi ljudmi in v družbi ljubljene 

osebe.  V tem tednu boste sre-

čali  veliko prijateljev in znan-

cev. Družabno življenje  bo  na 

višku, še posebno v petek. Po-

slovno vam kaže zelo dobro, 

v sredo ne tvegajte preveč! V 

ljubezni bo polno romantike in 

želje po snidenju s  sorodno ro-

mantično dušo. Ne tvegajte pre-

več! Najboljša dneva za vas v tem 

tednu bosta petek in torek. Ne 

bežite pod oblake in soočite se 

z  dejstvi!

ŠKORPIJON  
Še malo, pa bo 

bolje! Trenutno je 

potrebno, da osta-

nete z obema nogama na zem-

lji. Nekoliko napet teden je pred 

vami, toda kmalu bo  bolje. Ne 

zaupajte praznim obljubam, in 

če želite uspeti, brez truda ne 

bo šlo! Mars, ki prihaja v Ribi, 

vam bo do konca leta prinašal  

veliko energije za delo in bo vaš 

delovni zaveznik. Kljub obilici 

dela pomislite tudi na rekreaci-

jo, saj jo krepko potrebujete za 

sprostitev. Pijte veliko tekočine  

in pazite na  težo!  Novi cilji so 

pred vami!

STRELEC 
Pred vami so do-

bri in slabi dnevi! To-

rej pred vami bo živa-

hen teden. Vaš najboljši dan bo 

petek, delno tudi torek. Okoli 

vas se bo trlo ljudi  in uživali 

boste v središču pozornosti, kot 

vedno.  Polna Luna, ki je bila v 

vašem znamenju, vam bo pustila 

posledice  na zbranosti. Na de-

lovnem mestu vas bo preganjalo 

delo. Toda svoboda je  vaša paro-

la in vedno jo izrabite v svoj prid. 

Še dobro, da vas vaš vladar Jupi-

ter nikoli ne pusti na cedilu! 

Sledijo velike spremembe, 

predvsem doma.  Z nasmehom 

in toplim pogledom boste do-

segli več kot z nejasnim  govor-

jenjem!  

KOZOROG
Počutili se boste 

negotove, ker raz-

mer  ne obvladate  

dobro. V prihodnjem tednu vas 

čaka obilica dela. Nemogoče 

naloge vam bo uspelo rešiti s 

sistematičnim in doslednim de-

lom. V  tem  tednu boste vložili 

v izpolnjevanje delovnih obvez-

nosti  kar dosti energije. V lju-

bezni do partnerja ste preveč 

kritični. Poskušajte ga razume-

ti in lahko boste ponosni nase. 

Pazite na zdravje, zlasti v sobo-

to in ponedeljek. Četrtek vam je 

naklonjen na vseh področjih. Če 

potrebujete posojilo, vam bo to 

omogočeno v petek!

VODNAR
Lep in dinamičen 

teden! Zabavali se 

boste v sredini tedna, 

saj bo  Luna v vašem znamenju 

v torek in sredo. Med prijatelji 

boste izvedeli veliko zanimive-

ga. Tudi v  ljubezni sledijo  zani-

mivi dogodki. Morda vas čaka na 

tem področju sprememba! Dober 

dan za spremembe je  torek. 

V denarnih zadevah vam kaže 

dobro, zato so vse investicije za-

željene.  Tudi zdravje se izboljšu-

je, skratka vse dobro. Izkoristite  

priložnosti, dokler so!

RIBI
Nekoliko stresen 

teden je pred vami! 

V prihodnjih dneh 

boste precej občutljivi, nemir-

ni  in napeti. V službi bi se lah-

ko razkrilo, kar vam ni všeč. Za-

to pazite, kaj govorite! Ne jejte 

preveč mastne hrane!  Jupiter v 

Levu kaže, da vas užitki večkrat 

zanesejo. Posledice so vidne v 

zdravju. Vaše zdravje bo občut-

ljivo! Pojavile se  bodo prebavne 

motnje in morda v krvi - holeste-

rol. V ljubezni sledi negotovost 

in razdvojenost, zato v partner-

skih vezah previdno! Morda ste 

končno ugotovili, da si želite ne-

kaj spremeniti!  

Zapisala: 
Astrologinja »ŠPELA«

HOROSKOP
(od 24. do 30.junija 2003) PRODAM:

Prodam (reportersko) video 

kamero Grunding, ki je v odličnem 

stanju za 15.00,00 SIT. Za vse in-

formacije pokličite na telefonsko 

številko 03/58-64–930.

Na robu mesta , na ravni in sonč-

ni legi prodamo zazidljive parcele. 

telefon: 031-743-046.

Na prodaj imamo računalnik 

Celeron 300, 64MB ram, 4,3 GB 

HDD, CD-rom, disketnik, grafična 

ATI 8MB AGP, zvočna, mrežna, miš, 

tipkovnica; Cena: 29.000,00 SIT. 

Pokličite na: 041-726-353.

KUPIM:
Kupim prtljažnik za pritrditev na 

strešne sani za FORD escort – kara-

van. Pokličite: 041-219-637.

DELO:
Nudim pomoč v gospodinjstvu, 

likam čistim in pospravljam po 15 

00 v Velenju in okolici.

Telefonska številka 03/58-64-

930. Pokličite po 1500 uri.

Iščemo prijetno dekle za strežbo 

v mirnem bistroju.

Vse ki so pripravljene spreje-

ti delo, naj pokličejo na telefon: 

041-497-630.

Potrebujem osebo, ki bi očistila 

celotno hišo – novogradnjo, za pri-

pravo za selitev. Pokličite na tele-

fon 041-979-982.

Iščemo koloporterje za proda-

janje časopisa in zbiranje naročni-

kov na območju Koroške in Celjske 

regije. Plačilo odvisno od oprav-

ljenega dela. Pokličite na telefon: 

041-390-104.

MALI OGLASI

Vabilo 
POČITNIŠKI ŠPORTNI PROGRAM OTROK IN MLADINE

Že veš, kaj boš počel med počitnicami? Če te zanima šport, 
ti lahko pomagamo! Pridruži se nam!!! Športna zveza Vele-
nje vabi vse otroke in mladostnike, da se udeležijo športnih 
počitnic, ki bodo potekale na športnih igriščih ob bazenu od 
30. 06. do 25. 07. 2003. 

Prijavite se lahko za posamezni teden do 26. 06. 2003 
na telefon 041/597 032, Katja Mijoč.

ŠPORTNE POČITNICE ZA VSAKOGAR – NI STAROSTNE 
OMEJITVE.

Potek športnih počitnic:
8.00 zbor na terasi bazena

8.00–10.00 šola tenisa in šola košarke

10.00 malica

10.30–12.00 šola plavanja in vodne igre

12.30 streljanje z zračno puško na novem strelišču 
(na nekdanjem TO-ju) in/ali za mlajše vodeno 
varstvo na otroškem igrišču, v primeru dežja v 
stavbi TO-ja.

14.00 odhod domov

Izvajalci programa bodo: Strelsko društvo Mrož, Plaval-
ni klub Mladinski servis Velenje, Tenis klub AS, Košarkaški 
klub Era Velenje.

Cena za teden dni znaša 5.500,00 SIT na otroka. V ceno so 
všteti vsi najemi igrišč, bazen, vaditelji, malica in drugi stro-
ški. Plačilo je potrebno poravnati prvi dan prihoda.

V primeru premajhnega števila prijav programa ne bomo 
izpeljali. 

Športna zveza Velenje
Katja Mijoč

PROGRAM PRIREDITEV
OB OBČINSKEM 
PRAZNIKU
V LETU 2003

24. JUNIJ (TOREK)

športno igrišče v Mislinji:
ob 15.00 uri – srečanje upokojencev
• pozdravni nagovor
• kulturni program
• razdelitev društvenih priznanj
• družabno srečanje z ansamblom  
 Vagabundi

Črepič:
ob 21.00 uri – kresovanje ob dnevu 
državnosti
• kulturni program

25. JUNIJ (SREDA)
športno igrišče Mislinja
ob 13.00 uri – srečanje invalidov:
• pozdravni nagovor
• kulturni program
• pogostitev težkih invalidov
• zabavni program z družabnimi ig 
 rami in ansamblom »IZVIR«

26. JUNIJ (ČETRTEK)
športno igrišče v Mislinji:
ob 16.00 uri – razvedrilni program 
za otroke: nastop »Mini cirkusa Buf-
fetto«
• likovno-oblikovalne delavnice
 ob 19.30 uri – »Žur za mlade« v  
 organizaciji Mladinskega alterna 
 tivnega društva (MAD) Mislinja

Šentilj pod Turjakom:
• ob 17.30 – Sv. maša pred Slomško 
 vim domom, ki jo bo vodil mari 
 borski škof dr. Franc Kramberger 
• blagoslovitev novega igrišča, par 
 kirnih prostorov in urejene okoli 
 ce Šentilja
• kulturni program
• igra dvojic na tenis igrišču 
• nogometni turnir
• srečanje ob glasbi in pijači.

27. JUNIJ (PETEK)
športno igrišče v Mislinji

ob 15.00 uri – 7. kmečke igre TD 
Mislinja in vaške skupnosti
• trenje lanu
• odkazilo in podiranje smrek s »FI 
 ŠERICO«
• prikaz starega kmečkega običaja  
 »od ovce do nogavice«
• kuhanje holcarskega golaža in pe 
 čenje polente
• nastop folklornih skupin »MAJ 
 STERSKI« in »VALDEK«

• konjska tombola
• zabavni večer z ansamblom Lojze 
 ta Slaka

28. JUNIJ (SOBOTA)
športno igrišče v Mislinji
ob 9.00 uri – svečana seja občinske-
ga sveta Mislinja in podelitev občin-
skih priznanj

športno igrišče »Vovkarje«
ob 12.00 uri –  otvoritev novega 
športnega igrišča
ob 12.15 uri – Ekshibicijski turnir v 
malem nogometu z nastopom ekip:
• Dovže: »Veterani Mislinja«
• Župani koroških občin: Svetniki  
 Občine Mislinja

Gasilski dom Mislinja, športno 
igrišče v Mislinji
ob 15.00 uri - parada in koncert ko-
račnic Babnikove godbe v počastitev 
100-letnice PGD Mislinja.
• prevzem novega gasilskega vozila  
 GVC 16/25
• prikaz gasilske vaje – tehnična ne 
 sreča (reševanje s helikopterjem)
ob 19.00 uri – zabavna prireditev z 
ansamblom »Mladi Dolenjci«

Športne aktivnosti, ki se bodo od-
vijale v času praznovanja občine

Mislinja:

ODBOJKA 
• Turnir moški – BEACH VALLEY  
 na igrišču v STRAŽAH v soboto,  
 28. 6. 2003. Prijave pred začet  
kom ob 15. uri. (Prireditelj moški  
 OK Mislinja).
• Turnir ŽENSKE (telovadnica OŠ  
 Mislinja) – v soboto, 28. 6. 2003,
 z začetkom ob 16 uri. (Prireditelj  
 ženski OK Mislinja).

MALI NOGOMET
(igrišče pri OŠ Dolič)
• Turnir v malem nogometu – sre-

da, 25. 6. 2003, začetek ob 9. uri. 
Prijave in žrebanje v nedeljo, 22. 
6. 2003, ob 20. uri v Športnem 
domu Dolič. Prijavite se lahko tu-
di predčasno na tel. št. 031 879 
721, Duško. (Prireditelj  ŠD Dolič)

KOŠARKA
(telovadnica OŠ Mislinja)
Turnir v TROJKAH – petek, 27. 6. 
2003, začetek ob 17. uri. Prijave in 
žrebanje pred začetkom tekmova-
nja. (Prireditelj ŠD Mislinja).

9. PRAZNIK OBČINE 
MUTA 24. 06. 2003
–29. 06. 2003

24. 06. 2003 – TOREK

19.00 Razstava fotografij delova-
nja Kmečke godbe Pernice 
– knjižnica Muta

20.00 Zabava s skupino Classic  
(vključuje tudi modno revi-
jo) – telovadnica OŠ Muta

25. 06. 2003 –  SREDA

7.00 Budnica PO Muta in Kmečke 
godbe Pernice – pred občin-
sko stavbo na Muti

7.00 Pohod na Bricnik – izpred 
občinske stavbe

10.00 Turnir trojk v košarki – igriš-
če

10.00 Tekmovanje v šahu – sejna 
soba v občinski stavbi

11.00 Športno srečanje občin 
Dravske doline – telovadnica 
OŠ Muta

16.00 Predstavitev lokostrelskega 
društva Muta – travnik ob 
izlivu Bistrice

19.00 Literarni večer – predstavi-
tev knjige g. Simona Štruca 
– knjižnica Muta

20.00 Koncert Milana Kamnika in-

Mitje Šipka – avla OŠ Muta

26. 06. 2003 – ČETRTEK

11.00 Pogovor s pisateljem Primo-
žem Suhodolčanom – knjiž-
nica Muta

13.00 Sprejem muških športnikov 
pri županu 

17.00 Predstavitev astronomske-
ga društva Polaris – avla OŠ 
Muta

19.00 Razstava del mladih umetni-
kov z Mute – večnamenska 
dvorana 

20.00 Koncert Adija Smolarja – av-
la OŠ Muta

22.00 Opazovanje vesolja – igrišče

27. 06. 2003 –  PETEK

10.00 Vrtec se predstavi – igrišče 
vrtca

15.00 Teniški turnir

17.00 Glasbene šole se predstavlja-
jo – večnamenska dvorana

18.00 Literarni večer s pisateljico 
Deso Muck – knjižnica Muta

19.00 Svečana seja občinskega sve-
ta Občine Muta – avla OŠ 
Muta

20.00 Slavnostni koncert ob 100-
letnici Kmečke godbe Perni-
ce – telovadnica

22.00 Taborniški kres – travnik 
pred gasilskim domom

28. 06. 2003 – SOBOTA

9.00 Srečanje tabornikov Sloveni-
je – šotori pred gasilskim do-
mom

9.00 Tenis turnir
13.0 Odbojka na mivki (moške 

dvojke, ženske trojke)
15.00 Gasilsko tekmovanje za po-

kal Mute
18.00 Razstava ročnodelskega dru-

štva Trobentica – knjižnica 
Muta

20.00 Zabavna prireditev  »Pokaži, 
kaj znaš« – avla OŠ Muta

21.00 Zabava za mlade s skupino 
Crash – Camping

21.00 Nočni turnir v nogometu 

– igrišče

29. 06. 2003 – NEDELJA 
9.00 Vsi kolesarimo – od igrišča 

do karavle in nazaj
9.00 5. Srečanje gobarjev Sloveni-

je – pred gasilskim domom
12.00 Teniški turnir znanih oseb-

nosti
13.00 Obisk županov sosednjih 

občin iz Avstrije
15.00 Parada godb
17.00 Zabava z ansamblom Fantje 

treh dolin – pred gasilskim 
domom

V času od 25. 06. 2003 do 29. 06. 
2003 bo od 10.00–17.00 ponudba do-
mačih izdelkov na kmečki tržnici. 
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Zgodovina Fotokluba Vele-
nje se je začela pisati ob kon-
cu sedemdesetih let. Takrat je 
bila v Sloveniji v ospredju so-
cialnokritična fotografska te-
matika. Šaleška dolina se je 
dušila v ekološki katastrofi, 
zaradi izkopavanja premoga 
so izginjale vasi, nastajala so 
jezera. Poleg tega je mesto 
Velenje doživljalo betonsko 

urbanistično ekspanzijo. Ti 
mračni časi so očitno ustva-
rili neko ekstremno svetlobo, 
ki je dodobra razživela foto-
grafsko dogajanje v Velenju.

Tematika je bila ustvar-
jalcem zelo blizu, saj so bili 
zelo uspešni v tedanji jugos-
lovanski tekmovalni foto-
grafiji. Mestu Velenje pa so 
predvsem skozi črno-belo 

fotografijo zapustili verjetno 
najbolj nepristranski zapis 
osemdesetih let.

Fotografski duh ljubitelj-
skih fotografov je preživel 
tudi kulturni mrk na začet-
ku devetdesetih. Danes smo 
mladi ustvarjalci nekoliko 
spremenili smer, upošteva-
mo sodobne trende v foto-
grafiji, čeprav še vedno osta-

jamo zvesti klasični črno-beli 
fotografiji. 

Zanimiv je postal razcvet 
Velenja. Pri pripravi fotograf-
ske monografije Velenja smo 
posneli tudi estetsko plat na-
šega mesta. Radi raziskujemo 
svetlobo in motive mladinske 
kulture in odrskih umetnosti. 
Ostajamo zvesti klasični čr-
no-beli tehniki. Na različnih 

razstavah in tekmovanjih 
(extempore) zaživimo tudi 
v barvah in znamo uporabiti 
digitalna fotografska orodja.

V četrtek, 19. junija, smo 
zaokrožili še četrt stoletja de-
lovanja kluba z retrospektivo 
fotografij tedanjih in današ-
njih članov. Razstava obsega 
petdest fotografij v klubski 
galeriji v Kulturnem domu 

Velenje in dvanajst v legen-
darni galeriji Mesnica na 
Cankarjevi ulici.  

Vabljeni k ogledu!

Matej Blagus predsednik

foto: Blagus Matej

Zapisani svetlobi

foto: Blagus Vlado

foto: Videtič Aljoša

foto: Bračič Peter foto: Debenjak Polonafoto: Meža Alenka

foto: Jarnovič Zoran




